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Мемлекет басшысы сэр 
Сума Чакрабар ти ді �абыл-
да ды.

Кездесу барысында Пре зи-
дент сэр Сума Чак ра бартиге 
эко      номикалық даму мәселелері 
ж�     нін дегі штаттан тыс кеңесші 

лауа зымында атқарған же місті 
ең бегі үшін алғыс айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаев оның 
Реформалар ж� нін дегі  жоғары 
кеңес аясында айтқан ұсы ныс-
тары бір қатар бағдарламалық 
құ жаттарда қолдау тап қанын 
атап �тті. Мемлекет басшысы 

сондай-ақ Сума Чакрабартидің 
Қазақстанның инвестициялық 
сая сатын жетілдіруге қосқан 
үлесіне оң баға  берді.

0з кезегінде Сума Чакрабарти 
зор сенім арт қа ны үшін Мем ле-
кет басшысына ризашылығын 
жет  кізді.

Президент �асым-Жомарт То�аев Е�Ы!-ны" �азіргі т$ра%асы, Солт&стік Ма ке-
дония Республикасыны" Сырт�ы істер министрі Буяр Османиді �абылдады.

Президент Буяр Османиге ілтипат білдіре оты-
рып, оның ЕҚЫҰ-ның қазіргі т�рағасы ретінде 
Қа зақстанға  сапары маңызды екенін атап �тті.

– Сіздің сапарыңыздың біз үшін маңызы зор.  
Мен еліміздің осы ұйымға мүше сенімді мемлекет 
ре тінде ЕҚЫҰ-ны қолдайтынын айрықша атап 
�т кім келеді. Ұйымдағы пікірлер қайшылығына 
қа   рамастан  ЕҚЫҰ – баламасы жоқ ұйым. Сон-
дық тан біз оның әлеуетіне қолдау білдіруге күш 
салуымыз керек. 2025 жылы Хельсинки қорытынды 
актісінің 50 жылдығын атап �ту аясында ЕҚЫҰ-
ның �зара диалогқа арналған бірегей платформа 
ретінде қызмет етуіне жағдай жасау �те маңызды. 
Еліміздің ЕҚЫҰ-мен тығыз ынтымақтастығы, 2010 
жылғы Астана саммитінің декларациясында бекі-
тілгендей, қауіпсіз қоғамдастық құру туралы ор тақ 
к�зқарасқа негізделеді, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы  Қазақстан мен Солтүстік 
Ма кедония арасындағы қарым-қатынасты нығай-
ту перспективаларына айрықша тоқталды.

– Екіжақты қарым-қатынасымызда ешқандай 
мә  селе жоқ. Біз ынтымақтастығымызды кеңейту 
тұр     ғысынан елеулі нәтижеге жеттік. Еліңізді Қа-
зақ  станның Еуропадағы �те маңызды серіктесі 

ре тінде қарастырамыз және біз Скопьеде �з ел-
шілігімізді ашу ж�нінде шешім қабылдадық, – деді 
Президент.

0з кезегінде Буяр Османи ЕҚЫҰ-ның Қазақ-
стан мен және Орталық Азия �ңірімен �зара байла-
ныс ты дамытуға зор маңыз артып отырғанын 
мә лім деді. Оның айтуынша, 2010 жылы Астанада 
�т кен ЕҚЫҰ саммиті Қазақстанның осы ұйым 
қыз метінің негізгі бағыттарын қолдаудағы белсенді 
р� лін к�рсетті. 

– Солтүстік Македонияның ұйым т�рағасы 
ре тіндегі ұраны – «Барлығы адамдар үшін». Бұл 
біз дің адамға бағдарланған ұстанымымызды біл-
діреді. Сіздің реформалар бағдарламаңыз да 
адамдарға арналған әрі ол ЕҚЫҰ-ның қағидаттары 
мен міндеттемелерімен ғана емес, біздің ұйым 
т�рағалығындағы басымдықтарымызбен де үндес. 
Сонымен қатар біз Қазақстанның �ңірлік, сондай-
ақ халықаралық ынтымақтастықты дамытудағы 
маңызды р�лін атап �ткізіміз келеді, – деді ми-
нистр.

Кездесу соңында Мемлекет басшысы Солтүстік 
Ма кедония Президенті Стево Пендаровскийге ізгі 
тіле гін жолдап, оны Қазақстанға  сапармен келуге 
ша қырды.

МАРАПАТҚА ИЕ БОЛДЫ

Мемлекет басшысының Жарлығымен Алматыдағы «Ақкент» ықшам ауданында болған �рт кезінде 
адам �мірін сақтап қалуға байланысты қиын-қыстау жағдайда к�рсеткен ержүректігі мен жанқиярлығы 
үшін бір топ азамат марапатталды.

Тілеужан Ахметханов, Шюкрю Гюнай, Эльдар Исмаилов, Халил Йерделен, Кенан Мамедов, 
Вадим Романовқа  «Ерлігі үшін» медалі берілді. 

Д&ниеж&зілік банк 2050 жылы �аза�станны" әлемдегі судан әбден тары��ан 
елдерді" �атарына кіруі м&мкін екенін жариялады. М4ны Су ресурстары комитетіні" 
мамандары растап отыр. О%ан жол бермеуді" �амын �азірден жаса%ан ж$н. 
6йтпесе, мысалы, Жамбыл облысында �алыптас�ан ахуалды Экология министрлігі 
аса ауыр деп ба%алап отыр. Себебі $"ірге �ыр%ызстаннан су беру до%арыл%ан. !�сас 
жа%дай $зге $"ірлерде бай�алады. 4

7

11

Мектепті енді %ана бітірген боз бала &л-
кен $мірді неден бас та рын, �андай ма ман-
ды� та"дарын білмей �и налады. Артында 
�ор %аны болар ата-ана сы т4рса да, олар%а 
$з жолын табу �иын. Ал ешкімі жо�, Балалар 
&йінен шы� �ан жас$спірімні" интернатты 
бі тір  геннен кейін �айда баратыны жайлы 
ой лап к$рді"із бе? Ондай жастарды" �о-
%ам %а бейімделуі �алай болады? �ан ша сы 
жо %ары білім алады?

VOYAGER-2: «ҮНІ» ӨШПЕСЕ, 
ҮМІТ ТЕ ӨШПЕЙДІ

6детте жа;ан ж4рты геосаяси 
о�и %алар%а, мәдениет пен спорт-
та%ы жа"алы�тар%а к$бірек назар 
аудар%анымен, адамзат $ркениетін 
ал%а с&йрейтін %ылымда%ы жа"а-
лы� тар%а да к$"іл б$лмеске бол-
мас. 6сіресе, со"%ы кездері %а-
рыш  ты игеру ба%ытында жа"а 
тренд бастал%аны бай�алады. Ай%а 
адам �ондыру ба%ытында А�Ш, 
�ы тай, Ресей &шеуі $зара бәсекеге 
т&с кен сы"айлы. Ал «%арыш» деген-
нен шы%ады, бір апта б4рын %а лым-
дар 46 жыл б4рын 4шырыл%ан «к$-
не к$з» %арыш аппаратымен ара-
да%ы &зіліп �ал%ан байланысты 
�ал    пына келтірді.

Алматыдан Ахмет Байт4рсын4лы музей-
&йіні" директоры Райхан Са�ыбек�ызы 
хабарласып, Астанада Аха"ны" жиеншары 
т4ратынын айтып, «сол кісімен жолы%ып, 
с4хбаттасса" �айтеді» деді.

3D биопринтерді" к$мегімен зертханада 
адам с&йегін жасап шы%ару%а бола ма? 
Дана А�ылбекова баста%ан бір топ %алым 
б&  гінде осы жоба аясында е"бек етіп жа-
тыр. 



�лтты� статистика бюро сы �аза�станда е� к�п бала 
туатын ��ірлерді атады. 

Бюроның мәліметінше, 2023 жылдың 1 шілде сіндегі жағдай бойынша 
халық саны 19 899 377 болған, оның ішінде 12 317 671 адам – қала, 7 581 
706 адам – ауыл тұрғындары, 48,8% – ерлер, 51,2% – әйелдер.

Бірінші жартыжылдықта Қазақстанда 189,5 мың бала дүниеге 
келсе, оның 98 мыңы – ұл, 91,5 мыңы – қыз. 

Ең жоғары туу к#рсеткіші Маң ғыстау (1 000 тұрғынға шақ қанда 
25,97 адам), Түркістан (25,46) облыстарында және Шым кент 
қаласында (24,70) тіркелді.

К#рсетілген кезеңде қайтыс болғандар саны 63,6 мың адамды 
құраса, ал 1 000 адамға шаққан дағы #лім-жітім коэффициенті 6,44 
адам. Осылайша, жарты жылда халықтың табиғи #сімі 125,9 мың 
адамға жеткен.

<лім-жітімнің ең жоғары к#рсеткіші Шығыс Қазақстан (1 000 
тұр ғынға 11,07 адам), Солтүстік Қазақстан (11,06) және Қостанай 
облыстарында (10,04) байқалды, бұл осы #ңірлер халқының жас 
құрылымымен байланысты.

Биылғы алғашқы алты ай ішінде 1 жасқа дейінгі 1 454 нә ресте 
ше тінеп, 1 000 туылғанға шаққандағы нәресте #лімінің коэффи-
циенті 7,67 болды.
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СЕНАТ СПИКЕРІ 
ОСМАНИМЕН КЕЗДЕСТІ

ТОҒЫЗЫНШЫ ҚАБАТТАН 
СЕКІРМЕК БОЛҒАН

МЕКТЕПКЕ 
ДАЙЫНДЫҚ 

ҚАЛАЙ, ОҚУШЫ?

ҚАЙ АЙМАҚТА 
БАЛА КӨП ТУАДЫ?

Сенат Спикері Мәулен �шімбаев Е�Ы�-ны� �азіргі 
Т�ра%асы, Солт&стік Маке донияны� Сырт�ы істер 
министрі Буяр Османимен кездесті. Кездесуде 
тараптар �аза�стан Парламенті Сенаты мен Е�Ы� 
Парламенттік Ассамблеясы арасында%ы ынтыма�-
тасты�ты одан әрі дамыту перспективаларын 
тал�ылады. 

«ЕҚЫҰ – Халықаралық қауіпсіздік пен ын тымақтастықтың 
заманауи келбетін қалыптасты руға қатысатын негізгі инсти-
туттардың бірі. Біз Ұйым ның барлық маңызды бағыты 
бойынша #зара іс-қимыл орнаттық. Сенат қызметінде пар ла-
мента ралық ынтымақтастық басым бағыттар дың бірі болып 
қала береді. Ұйымның Парламент тік Ассамблеясы ЕҚЫҰ 
кеңістігінде қауіпсіздік пен ынтымақтастыққа қатысты 
маңызды мәселе лерді шешуде айтарлықтай мүмкіндіктерге 
ие екені с#зсіз», – деді Мәулен Eшімбаев.

Сұхбат кезінде Ауғанстан мен Украина мәселесі, #ңір дегі 
ахуал, сондай-ақ Орнықты даму мақсаттары бойынша қолға 

алынған жұмыс барысы талқыланды. Осыған орай, Палата 
Т#рағасы Қазақстан Республи касының Орнықты дамуы 
саласындағы ұлттық мақ саттар мен міндеттердің іске 
асырылуына мони торинг жүргізу ж#ніндегі парла мент тік 
комиссия атқарып отырған жұмыстарға тоқталып #тті.

Сонымен қатар Сенат Т#рағасы ЕҚЫҰ Т#ра ғасына 
Парламенттің Мемлекет басшысының бастамасымен іске 
асырылып жатқан реформа ларды заңнамалық тұрғыдан 
қамтамасыз ету бағытындағы жұмысы туралы айтып берді.

<з кезегінде, Буяр Османи елде жүргізіліп жат қан саяси 
және экономикалық #згерістерді жоғары бағалады және әр-
түрлі бағытта, оның ішінде жаңа жобалар бойынша ынтымақ-
тастықты ны ғайтуға мүдделі екенін білдірді.

Кездесуде тараптар Қазақстан мен Солтүстік Македо-
нияның екіжақты байланысын арттыруға, оның ішінде де-
путаттардың экономикалық, ин вес  тициялық ынтымақтас-
тықты нығайтуға, ту ризмді дамытуға және #зара қызығушылық 
ту ды ратын басқа бағыттар бойынша бірлесіп әрекет етуіне 
қатысты мәселелерге де назар аударды.

Астанада әйел адам ба лалары-
мен бірге к�п�а бат ты &йді� терезе-
сінен секіріп кетпек бол%ан. Тәртіп 
са� шылары �ай%ылы о�и%аны� 
алдын алды. 

9-шы қабаттағы пәтердің терезесінен 
екі бала сымен әйел дің секірейін деп 
жатқанын ес тіген автопатруль оқиға ор-
нына аттанды. Бірінші болып №26 учас-
келік полиция пунк тінің полиция б#лім-
шесінің аға инспекторы Асқар Папышев 
#зінің серіктесі Елдос Нұғма новпен бірге 
жетті.

Олар аудан тұрғындарымен жиын 
#ткізіп жатқан болатын. 9-шы қабатқа 
к#терілген поли цейлер үлкен баланың 
әкесімен бірге тұрғанын к#рді. Ал кіші 
баласын әйел #зі ұстап тұрып, оған біреу 
жақындаса, секіреті нін айтып айқай-
лаған. Тәртіп сақшыларының бірі әйелді 
с#з ге тартып, мұндай қадамға бар мауын 
#тініп жатқанда, екін ші полицей фор-
масын аза мат тық киімге ауыстырып, 
со сын пә терге кіріп, бай қатпай жа қын-
дап, бір қолымен бала ның қо лы нан, 
екінші қолымен анасын мықтап ұстап 
алып, б#лмеге қарай тартып кіргізген.

24 жастағы әйелдің отбасы лық 
жанжалдан кейін осындай әрекетке бел 
буғаны белгілі бол ды. Оның күйеуіне 
қатысты Eкімшілік құқықбұзушылық 
туралы кодекстің 73-бабының 1-б#лігі 
«Отбасылық-тұрмыс тық қатынастар 
саласындағы құқыққа қайшы әрекеттер» 

бойынша әкімшілік хаттама толтырылды.
Отбасы ерекше бақылауға алынды. 

Eйел бала ларымен бірге Астана қала-
сының Дағ дарыс орталы ғына орналасты-
рылды. Онымен профилакти калық әң-
гіме жүргізіліп, психо логиялық к#мек 
к#рсетілді.

Аз уа�ыттан со� жа�а о�у жылы басталма�. Уа�ыт 
жа�ында%ан сайын ата-аналар балаларын мектепке 
дайындау &шін �амдана бастайды. Бала ларын жетек-
теген ата-ана жа�а о�у жылына керекті киімдер мен 
�3рал-жабды�тарын сатып алу �амымен базар жа%а-
лайды. �рбір ата-ана перзентін �атардан �алдырмай, 
керек-жара%ынан тары�тыр%ысы келмейді. Баланы 
мектепке дайындау �арапайым отбасылар &шін о�ай 
болмасы аны�. Мектеп формасына, ая� киіміне, о�уына 
�ажетті �3рал-жабды�тар%а кететін �аржы әсіресе 
�азіргідей нары� �ыспа%ында о�ай емес. Осы ретте біз 
де ата-аналар о�у жылына әр о�ушы%а �анша �аражат 
ж3мсайтынын, білім бас�армасыны� к&нк�ріс де�гейінен 
т�мен отбасылар%а �андай же�ілдік жасай тынын 
аны�тау%а тырысты�.  

�йгерім БАҚЫТҚЫЗЫ, 
к�пбалалы ана:

– Мен алты баланың анасымын. Жыл сайын жаңа оқу жылы 
баста ларда әр баламызды қатардан қалдырмай киіндіріп, керек-
жарағын алып бе руге тырысамыз. Дегенмен баға жыл сайын #сіп 
барады. Бір баласы бар ата-ана үшін де салмақ болатын бұл 
жағдай, к#п балалы ата-аналарға тіп тен қиын. Мысалы, біз жаңа 
оқу жылына алты баламызға үнемдеп жұм саған күннің #зінде 200 
мыңнан аса қаражат жұмсадық. Бір ер балаға шамамен 60-70 
мыңның арасындағы ақша кетсе, қыз балаға орта есеп пен 80-90 
мың қаражат кетеді. Мәселен, кенжеміз Еркебұланның  кас тюм-
шалбары –  25 мың теңге болды. Ақ жейдесі – 12 мың, аяқ киімі 
– 10 мың, с#мкесі – 10 мың, дене шынықтыру сабағына алған 
спорттық шал бары – 5 мың, футболкасы – 4 мың теңге болды. 
Бұл тек киіміне кеткен қаржы. Одан б#лек дәп тер, қаламсап 
секілді оқуға қажетті құралдар да айтарлықтай қаржыны талап 
етеді. Жыл сайын кезіге тін мәселе болғандықтан жаңа оқу 
жылына ерте бастан қамданамыз.

Серік �ДІЛБАЕВ, 
Астана қаласы Білім басқармасы басшысының орынбасары:

– 1тамыздан бастап қаламызда Жалпыға міндетті білім беру 
бағдарлама сы бойынша «Мектепке жол акциясы» бастау алды. 
Акция 1 тамыздан бастап 30 қыркүйекке дейін жоспарланған. 
Биылғы акция «Жақсылықты жаса!» ұранымен басталды. 
«Мектепке жол акциясы» бойынша Астана қаласы әкімдігімен 
бірнеше іс-шаралар жоспарланды. Атап айтсам, жалпыға міндетті 
білім беру бағдарламасы аясында әлеуметтік к#мек алуға құқығы 
бар отбасылардан шыққан балалар, әлеуметтік к#мек  алмайтын, 
жан басына шаққандағы табысы ең т#менгі күнк#ріс деңгейінен 
т#мен отбасылардан шық қан балалар, отбасыларда тұратын 
жетім және ата-анасының қам қорлығынсыз қалған балалар, 
т#тенше жағдайлардың салдарынан шұғыл жәрдемді талап ететін 
отбасылардан шыққан балалар және басқа санаттағы, яғни қиын  
жағдайға тап болған отбасылар, оның ішінде мүгедек балалары 
бар жағдайы т#мен отбасыларға (мектеп киімдерін, аяқ киімдерін 
және мектепке қажетті кеңсе тауарларын сатып алу үшін) 
ақшалай к#мек к#рсетіледі. 

Биыл Астана қаласы бойынша 22 700 балаға к#мек к#рсетіледі. 
Оның бірінші бағыты бюджет қаражаты есебінен 14 200 балаға 
к#мек берілетін болады. Ол к#мекті алу үшін ата-аналарға 
мектепке барып #тініш жазып, банкте арнайы шот ашуы қажет 
(несиелік қарызы жоқ және  бұғатталмаған банктік карточканың 
20 таңбалы н#мірін ұсынады). Жоғарыда аталған отбасыдан 
шыққан балаларға биылғы жылы жалпыға міндетті оқу қорынан 
к#рсетілетін қаражаттың к#лемі 41 мың теңгені құрайды. 

Ол балаларды мектепке дайындауға арналған қаражат. Осыған 
байланысты ата-аналардан берілген қаражатты тиесілі мақсатта 
балалар үшін жұмсалуын қамтамасыз етулерін сұраймыз. 

Білім басқармасы осы мәселе бойынша білім беру 
ұйымдарының басшыларымен түсіндіру жұмыстарын жүргізді. 
Қазіргі уақытта жалпы білім беретін мектептер әкімшіліктері 
халықтың мұқтаж санаттарының тізімін қалыптастыру бойынша 
жұмыс жүргізуде.

 Ал екінші бағыт «Мектепке жол» республикалық акциясы 
бойынша  аудан әкімдіктерімен бірлесіп демеушілік қаражаты 
есебінен әлеуметтік осал санаттағы 8 500-ден астам баланы қамту 
жоспарлануда. 

Азаматтардың #тініштеріне жедел әрекет ету үшін білім беру 
ұйымдарында «Жедел желі», «Сенім» телефондары (55-69-60, 
55-68-51) және қоғамдық қабылдау б#лмелері жұмыс істейтін 
болады. 

Наурызбек САРША

Сауал – бізден
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ЖАСТАР ҚАНАТЫ АУҚЫМДЫ 
БИ ЧЕМПИОНАТЫН ӨТКІЗДІ

Жастар күніне орай �ткен іс-шараның 
бас ты мақсаты – жас тар ды саламатты 
�мір салтын ұстануға үндеп, бос уақытын 
пай далы әрі белсенді �ткізу ге, наша қор-
лық тан аулақ болуға шақыру.

«AMANAT»-тың Атқарушы хатшысы 
Дәулет Кәрібек Bir Tolqynda чемпионаты 
тек би мерекесі ғана емес, жастарды қоғам 
ден саулығы мен әл-ауқаты үшін күресуге 
бел сенді қатыстыруға бағытталған сенімді 
серпін екенін атап �тті.

«Есірткімен күрес жүргізу партия мен 
жас тар қанаты үшін басым бағыт сана-
лады. Саламатты �мір салты – қуатты әрі 
гүлденген қоғамның кепілі. Біз денсаулық 
сақ тау жүйесін жақсартуды к�здеп қана 
қоймай, жастардың белсенді дамуы үшін 
барынша қолайлы жағдай жасауға, олар-
дың �з қабілет-қарымын танытуына мүм-
кін дік беруге ұмтыламыз. Біздің сай лауал-
ды бағдарламамызда «Жастармен бір 
тол қында» атты жеке тарау бар. Бүгінгі 
чем пионаттың осыған ұқсас атаумен �тіп 

бә секе емес, есірткіге қарсы күрестің қа-
рым ды қа  да мы», – деді «Жастар Рухының» 
т�ра ға сы Нұржан Жетпісбаев.

0з кезегінде Спорттық би федера ция-
лары қауымдастығының т�рағасы Бауыр-
жан Сейфуллин қатысушылардың жеңіс-
ке деген ұмтылысы, шеберлігі мен шығар-
ма шылығы аталған чемпионатты айрық-
ша оқиғаға айналдырғанын айтты.

«Біздің фестиваль хип-хоп мәдение-
тінің туған күнімен сәйкес келді. Аталған 
би жанрының пайда болғанына биыл – 50 
жыл. Бұл – �те маңызды күн. Сондай-ақ 
осы чемпионат халықаралық Жастар кү-
німен тұспа-тұс келіп, есірткіге қарсы 
кү рес ті жандандыру мақсатында �ткізіліп 
отыр. Шығармашылық қоғамдастық бұл 
бастаманы толық қолдайды. Би �нері мен 
саламатты �мір салтын үйлестіруді ұтым-
ды шешім деп бағалаймыз. Тиісінше, 
есірт кімен күресетін жастар саны артып 
ке леді», – деді ол.

Үздік бишілерді қазылар алқасының 
мүшелері анықтады. Олардың арасында 
брей кингтен түрлі чемпионаттың фина-
лисі B.Boy Yera, Орталық Азия аумағын-
дағы к�птеген фестивальдың жеңімпазы 
Алик, Бельгиядан келген әлемдік деңгей-
дегі үздік биші Thanh Long (CHARMANT) 
және «Танцы» телеарна шоуының хорео-
г ра фы Anton Pashulia aka Slam бар.

Осылайша, 6 номинация бойынша 
жеңімпаздар анықталды. Яғни:

1. Hip-Hop 3x3 – Айдос, Хьюго, Саня;
2. Hip-Hop new players 1x1 – Nursaya;
3. Krump 1x1 – Saint Sinner;
4. Breaking 2x2 – Simple System;
5. Breaking & House 2x2 – Маня & Ли-

нара;
6. All styles 2b4 – Big Out, Twin Out, 

Кося, Лука.
Жеңімпаздарға арнайы ақшалай сер-

тификаттар табысталды.
Ал биші Twinn Оut арнайы Red Bull 

Wild Card номинациясында жеңіске жетті 
жә не енді ол Алматы қаласындағы Red 
Bull dance Your Style ұлттық финалына 
қа тыса алады.

Айта кетейік, жыл басынан бері «Жас-
тар Рухының» белсенділері есірткі граф-
фи тін бояп, үнемі рейдтерге шығып ке ле-

Tolqynda заманауи би чемпионаты жас тар 
қа наты �ткізіп жатқан «Есірткіге жол жоқ!» 
жобасы аясында ұйымдас тыры лып жат қа-
нын хабарлады. «Жастар Рухы» жас тар 
қа наты �скелең ұрпақты саламатты �мір 
сал тын ұстануға шақырып, есірткіге қар сы 
кү ре суге үндейді. «Жастар Рухы» жас  тар 
қа натының т�рағасы Нұржан Жет піс баев-
тың айтуынша, жастар арасында наша қор-
лықпен күресті насихаттау – аса маңызды.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстан халқына Жолдауында 
және Ұлттық құрылтайда жас ұрпақтың 
ден саулығына зиян келтіретін есірткі зат-
тарының таралуына тосқауыл қоюды 
тап сырды. Ресми дерекке сәйкес, Қазақ-
стан да психоактивті заттарды қолданған 
108 мың адам есепте тұр. Оның ішінде 
ал ко  гольге тәуелді – 90 мың, есірткіге 
тәуел ді 18 мың адам бар. Синтетикалық 
есірт кі – ұлт денсаулығына үлкен қауіп. 
Есірткіні �н діру мен таратуға қарсы 
күрес   ті күшейту қа жет. Жастар қанатының 

Кеше Астанада�ы Триатлон саяба�ында �аза�станда ал�аш рет 
Bir Tolqynda заманауи би чемпионаты �тті. О�ан әрт�рлі жаста�ы 300-ден 
астам адам �атысты. Сайысты «AMANAT» партиясыны$ «Жастар Рухы» жас-
тар �анаты мен  Спортты� би федерацияларыны$ �ауымдасты�ы *йым дас-
тырды. «Есірткіге жол жо�!» жобасы аясында �тіп жат�ан шараны$ сал та-
натты б�ліміне «AMANAT» партиясыны$ Ат�арушы хатшысы Дәулет Кәрібек 
�атысып, �*тты�тау с�з с�йледі.

Дайындаған Нұрлан ҚОСАЙ

«AMANAT» ДЕПУТАТЫ 
ТЕГІН БІЛІМ ОРТАЛЫҒЫН АШТЫ

Б*�ан дейін «AMANAT» партиясыны$ Алматы об-
лысында�ы Іле ауданды� филиалыны$ �о�амды� �а-
былдауына келген т*р�ындар ж*мыспен �амту және 
ж*мыссыз азаматтар�а арнайы о�ыту курсын �ткізу 
ж�нінде *сыныс жаса�ан еді. Осы орайда партия м�-
шесі, ауданды� мәслихат депутаты Дінм*хамед Ку зиев 
9 маманды� бойынша тегін білім беретін орталы� ашты.

Депутат басқарып отырған газобетон шы ғаратын 
«Автоклав KZ» ЖШС-ға қа рас ты «БЕНТ» зауыты 1987 жылдан 
бе рі еліміздегі шойын жолдарды темір бе тон шпалдарымен 
қамтамасыз етіп ке леді. Зауыт �німі әлемдік стандартқа сай 
әзірленеді. Аталған кәсіпорын биыл �здеріне қажет маман-
дарды даярлайтын оқу орталығын ашты.

«Қоғамдық қабылдауларға келетін аза маттардың басым 
к�бі жұмыссыздық мә селесін к�тереді. Осыны ескере оты рып, 
арнайы оқу орталығын ашуды ж�н са на дық. Онда 9 мамандық 
бойынша бі лім беріледі. Білім алушыларға 200 мың теңге 
к�лемінде шәкіртақы т� ле не ді. Жұмысқа орналасқан кезде 
қыз мет керлер алғашқы 2 айда 200 мың тең геден жоғары 
жалақы алады. Үшінші ай дан бастап еңбекақы 300 мың теңгеге 
дейін к�теріледі. Соған қарамастан  бос жұмыс орындары әлі 
де к�п», – деді ха лық қалаулысы Дінмұхамед Кузиев.

Оның айтуынша, бұл жерге кез кел ген жұмыссыз тіркеліп, 
білім ала алады. Кейін түлектер «Бент» зауытында неме се �зге 
де мекемелерде қызмет етсе бо  ла ды. Айта кетейік, «AMANAT» 
пар тия сының 2023-2027 жылдарға арналған Жол картасы 
аясында �ңірде 175 мың жұмыс орны құрылмақ.

маңызды мін деті – �скелең ұрпаққа са-
ламатты �мір сал тын ұстануды, �з ден сау-
лы ғына жауап кер шілікпен қарауды на-
сихаттау, жастар дың бос уақытын пайдалы 
�ткізуге ұм тылу және оларды спортқа 
баулу үшін қо   лайлы жағдай жасау. Осынау 
қызықты да серпінді чемпионат «Есірткіге 
жол жоқ!» жобасының қағидаттары мен 
құн   дылықтарын насихаттай отырып, 
есірт  кіге қарсы күрес кезіндегі басты оқи-
ғаның бірі не айналады. Біз қоғам на зарын 
есірт кінің таралуы мәселесіне аударып, 
отан дастарымызды жастарға барынша 
қолдау к�рсетуге шақырамыз. Бидің 
қуаты мен күш-жігері жастарды жат әдет-
тен аулақ болуға үндейді. Бұл сайыс – тек 

ді. Еліміздің барлық 20 �ңірінде осындай 
4 мыңнан астам «хабарландыру» жойыл ды.

Сонымен қатар түрлі оқу орнында 
есірт кі заттарының зияны туралы дәрістер 
�т кізіледі. Сараптамалық алаңдар ұйым-
дас тырылып, онда жастар қауымы таны-
мал тұлғалармен, депутаттармен кездеседі.

Бұған дейін «AMANAT» партиясы 
жа нындағы Республикалық Жастарды 
қо лдау кеңесінің мүшелері жас�спірімдер 
мен жастардың денсаулығына зиян кел-
тіре тін электронды темекінің, алкогольдік 
ішімдіктердің, есірткінің таралуы мен 
заңсыз айналымы үшін жауапкершілікті 
қа таңдату мақсатында заңнамаға түзету-
лер енгізуді ұсынды.

ОҚУ ЖЫЛЫНА 
ДАЙЫНБЫЗ БА?

Бейсенбі к�ні «AMANAT» партиясыны$ Орталы� аппаратында 
«AMANAT» партиясы жанында�ы Білім беру және денсаулы� са�тау мә-
се ле лері ж�ніндегі Республикалы� ке$есті$ кезекті отырысы �тті.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар-
тиясы жанындағы Білім беру және 
денсаулық сақтау мәселелері ж�ніндегі 
Рес публикалық кеңес т�райымы Жұл-
дыз Сүлейменованың т�рағалығымен 
�т кен жиынның күн тәртібі жаңа оқу 
жы лына дайындыққа қатысты үш мә-
селеге арналды. Олар – Жол картасында 
қа р ас тырылғандай мектептердің құры-
лыс және ж�ндеу жұмыстарының бары-
сы, колледж бен жоғары оқу орын дары 
студенттері үшін жатақ ха на лардағы 
орынның жеткілікті болуы, халықтың 
ә л е у м е т т і к  о с а л  т о п т а  р ы н  д а ғ ы 
балаларды мектеп формасымен жә не 
құралдарымен қамтамасыз ету, жазғы 
демалыс кезінде болған т� тенше 
жағдайлар мен ондағы білім беру 
ұйымдарының жауапкершілігі ту ра лы. 
Бұл мәселелер туралы Ғылым жә не 
жоғары оқу вице-министрі Талғат 
Ешен құлов пен Оқу-ағарту вице-ми-
нистрі Еділ Оспан баяндама жасады. 
Баян дама барысы талқылау және сұрақ-
жауаппен �рбіп отырды.

Талғат Ілиясұлының айтуынша, 
ЖОО-лардың инфрақұрылымдарын 
оқу жылына дайындау кең ауқымда 
жүру де. Бүгінде 22 ЖОО, 14 жатақхана, 
7 кі тапхана, 4 асхана күрделі ж�ндеуден, 
91 ЖОО, 215 жатақхана, 65 кітапхана 
корпусы, 69 асхана ғимараты ағымдағы 

ж�н деуден �туде. Бұл жұмыстар 15 та-
мыз ға дейін бітуі тиіс. Жатақхана мақ-
са тында 106 977 орындық 345 нысан 
дайын далып қойылған. vйтсе де, әлі де 
бол са кем дегенде 28 272 т�сек-орын 
тап шылығы сезілуі мүмкін екен. 0йт-
кені барлығы 134 645 орын қажет. Ең 
к�п қажеттілік Алматы қаласында. Он-
да 60 мыңға жуық орын керек. Оқу 
орын   дары жатақхана тапшылығы мәсе-
лесін шешу үшін хостелдермен келісім- 
шартқа отырған. Бүгінде жал пы орын 
саны 18 897 бірлік болатын 119 нысанды 
жалға алу бойынша меншік иелерімен 
келісімшарттар жасалған. 

Десе де, кеңес мүшелері былтыр қо-
ғамда резонанс тудырған жатақхана тап-
 шылығы проблемасын шешуде дәр-
менсіздік танытып отырған министр лік-
ті сынға алды. 0йткені биыл да сон  дай 
жағдай болып, 30 мыңдай сту денттің 
қаң ғып қалу қаупі жоқ емес. Бұл тұр ғыда 
Ғылым және жоғары оқу вице-министрі 
Талғат Ешенқұлов тұшымды жауап бе ре 
алмай, жиынға онлайн және оффлайн 
қа тысып отырған депутаттар мен қо ғам-
дық ұйым мүшелерін сендіре ал мады. 

Оның айтуынша, орын тап шы лығы 
кү   тіліп отырғаннан екі есе болуы да 
ық ти мал екен. Мұндай проблема не  -
гізінен ме гаполистерге тән. Сон дық тан 
да бұл мә селе басы ашық күйінде қа лып 
отыр. Хостел дер дің сани тар лық-
қоғамдық жағдайы да кеңес мүшелерінің 
к�ңілін к�ншітпей отыр. 0йткені 
« о н д а ғ ы  к о  н  т и н г е н т  ә р т ү р л і 
болатындықтан, сту дент тердің қауіп-
сіздігі алаңдатады», – дейді олар.

Күн тәртібіндегі келесі мәселе – 
жал пы білім беру нысандары туралы 
бол ды. Жол картасы бойынша алдағы 
бес жылда елімізде 1,5 миллионнан ас-
там жаңа оқушы орнын құру, 1 000 мек-
теп ті жаңғырту, мүмкіндігі шектеулі 
ба лалар үшін инклюзияны қолдау ка-
би нетін ашу жоспарланған. Осы ретте 
�з баяндамасында Оқу-ағарту вице-
министрі Еділ Оспан елі мізде �ткен үш 
жылда 340 мың орындық 626 мектеп 
іске қосылғанын, ал биыл 132 мың 
орынға 154 мектеп пайдалануға бері-
летінін хабарлады. Соның ішінде ең 
к�бі 31 мектеп Түркістан облысында 
екен. Мектептерді ж�ндеу, жарақ тан-
дыру және жаңғырту бойынша биыл 
1 000 мектепте жұмыс жүріп жатыр. 
vзір ге олардың тек 54,6%-ы дайын. Ал 
биылға жоспарланған инклюзивті ка-
би неттер саны – 42. Оның 5-еуі бүгінде 

Ақмола (1), Атырау (2) және Жамбыл 
(2) облыстарында ашылған. 2024-2025 
оқу жылдары 41 кабинеттен, 2026-2027 
оқу жылдары 38 кабинеттен ашылу жос-
парлануда. Сонда мүгедектігі бар ба ла-
лар жалпы саны 200 кабинетпен қам-
тыл мақ. Одан б�лек, Оқу-ағарту вице-
ми нистрі колледж студенттерін жатақ-
ханамен қамтамасыз ету, жалпыға білім 
беру қорынан балаларды қолдау, «Мек-
теп ке жол» республикалық қайырым-
ды лық акциясы, балалардың демалы-
сын, сауықтыруын ұйымдастыру туралы 
мәлімет берді.

Мұнда да вице-министрге қойыл ған 
сұ рақ �те к�п болды. Сол секілді тұ -
шым ды жауап ала алмаған кеңес мү ше-
 ле рі министрлік �кілдерінің дайын дық-
сыз келгенін ескертті. Пар тия лықтар 
Еділ Оспанның Астанада үсті не фут бол 
қақпасы құлап қайтыс бол ған ба ламен 
болған оқиғадан ми нистрлікті ақтап 
алуға тырысқан әре ке тін сынға ал ды. 
Қалай болғанда да, жаңа оқу жы лына 
дайындық мәселесін «AMANAT» пар-
тиясы тікелей назарында ұстайтын 
болады.

жатуының да �зіндік мәні бар деуге бола-
ды. Жастарға жасампаз болу үшін мүм кін-
дік беру керек. Осы орайда біз шығар ма-
шылық бастамаларды қолдау, мәдениет 
пен спортты дамытуға жағдай жасау мін  -
детін �з мойнымызға аламыз», – деді ол.

Турнир қарсаңында �ткен баспас�з мәс-
 лихатында «Жастар Рухының» т�ра ға сы 
Нұржан Жетпісбаев, Республикалық 
Спорт тық би федерациялары қауымдас ты-
ғының т�рағасы Бауыржан Сейфуллин 
және әлемдік деңгейдегі бельгиялық би ші, 
OG Legion X және The Cage халы қ ара лық 
командасының мүшесі Thanh Long (CHAR-
MANT) чемпионатқа дайындық барысы 
туралы айтты. Нұржан Арғынұлы Bir 
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Д�ниеж�зілік банк 2050 жылы 
�аза�станны� әлемдегі судан әбден 
тары��ан елдерді� �атарына кіруі 
м�мкін екенін жариялады. М�ны Су 
ресурстары комитетіні� мамандары 
растап отыр. О"ан жол бермеуді� 
�амын �азірден жаса"ан ж#н. $йтпесе, 
мысалы, Жамбыл облысында 
�алыптас�ан ахуалды Экология 
министрлігі аса ауыр деп ба"алап отыр. 
Себебі #�ірге �ыр"ызстаннан су беру 
до"арыл"ан. )�сас жа"дай #зге 
#�ірлерде бай�алады.

ТАРЫҚҚАН

Су құбырлары желілерінің жал  пы ұзындығы – 
рес пуб ли    када шамамен 98 мың шақырым дай. Бұл – әлемдегі ең 
ұзын желілер дің бірі. 2022 жыл қорытындысында ел бойынша 
оның орташа тозуы 43%-ды құрады. Кейбір !ңірлерде жет піс 

пайызға дейін жетеді. Сал да рынан, ауызсудың 40%-ына 
дейінгісі босқа рәсуа болады. 

КӘУСАРДАН 
елгеелге
АЙНАЛАМЫЗ

БА?
Дүниежүзілік банк бол жа мын-

ша, 8 жылдан соң Қазақстанда 
қажетті судың 15%-ы жетпейтін бо-
ла ды. 2040 жылға қарай елде суға 
де   ген сұраныс 50% артады, нәти же-
сін де ғасыр ортасында қазақ елі су 
тап шылығының шегіне жеткен ел-
дер дің санатына ауысуы ықтимал. 

Бұл негізі, тым алыс перспектива 
емес, небары 26 жылдай ғана уақыт 
қал ды. Проблеманы шешу жолында 
пәр менді шаралар қабылданбаса, 
қа зіргі $мір сүріп жатқан қазақ стан-

шаруашылығы салалары 2022 жылы 
– 14,2 текше шақырым су алған, 
оның 2,7 текше шақырымын ысырап 
еткен. &неркәсіп кәсіпорындары 
был тыр 5,9 текше шақырым су алған, 
оның 0,2 текше шақырымын босқа 
т$к ті. Коммуналдық-тұрмыстық сек-
тор 1,3 текше шақырым су жұмсады, 
оның 0,2 текше шақырымы жол-ж$-
некей шіріген құбырлардан т$гіліп, 
жер ге сіңді, буға айналды. Басқалары 
3,5 текше шақырым су тұтынып, 
оның 0,3 текше шақырымын рәсуала-
ған. 

ағысы 12,5 текше шақырымға азайды. 
&зен дер ағынының қысқаруы Бал-
қаш-Алак$л және Тобыл-Торғай бас-
сейндерінен басқа барлық бас сейн де 
тіркелуде», – деді комитет ма ман-
дары.

ТАЛАС ТАРТЫЛЫП 
ҚАЛА МА?

Экология және табиғи ресурс-
тар вице-министрі Ғалидулла 

Азидуллин қалыптасқан күрделі 
ахуал ға байланысты Жамбыл облы-
сы на барды. Атап айтқанда, Қырғыз 
рес публикасы бізге жіберетін су к$-
ле мін тоқтатты. Салдарынан, 2023 
жыл  дың 9 тамызындағы жағдай 
бойын ша Талас $зенінің бассейні 
бойын ша Киров су қоймасының к$-
лемі 32,48 млн текше метрге дейін 
таяз данды. С$йтіп, бір жыл бұрын-
ғы мен салыстырғанда алапат к$лем ге, 
144,8 миллион текше метрге азайып 
кеткен. Бұл су қоймасында был тыр 
177,28 млн текше метр су бол ған еді. 
Осынша құлдырау апатқа тең.

– Талас $зенінде былтырғы жыл-
дың тамызындағы кестелік к$рсеткіш 
бойынша Қазақстанның қажеттілігі 
секундына 45 текше метр. Іс жүзінде 
келгені – 0. Яғни, к$рші су бермеді. 
Қа   зіргі уақытта «Жамбыл ГРЭС» АҚ 
жұмысын тоқтатпау үшін су қойма-
сы нан кемінде 5 м3/сек су беру тура-
лы Қырғызстанның Талас СШББ 
қыз  метімен арада келісс$здер жүр гі-
зілуде. Сондай-ақ Талас $зенінің ар-
на сына экологиялық тазарту қа рас -
тырылып отыр, – деп хабарлады 
Эко    логия және табиғи ресурстар 
ми нистрлігі.

Сондай-ақ Талас $зенінің арна-
сы на судың түсуін ұлғайту мақсатын-
да «Қазсушар» РМК филиалы мем-
ле кеттік шекара бойында коллектор-
лық-дренаждық желілерді тазартпақ. 
Бұл Талас $зеніне судың түсуін се-
кун дына 5-тен 8 м3-ге дейін арттыру-
ға мүмкіндік береді. 

Бұл Таласты құтқара ма? Маман-
дар бас шайқайды. Бүгінде Талас су 
тора бындағы су к$лемі коллекторлық 
сулармен толтырылғанның $зінде 
7,26 текше метрден аса алмайды. Ал 
Қа зақстанның қажеттілігі секундына 
45 текше метр. Және бұл қалыпты 
ре жимдегісі. Ал Қазақстанда қуаң-
шы лық құбылыстары $рістеуде, сал-
дарынан су да қалыптағыдан к$бірек 
қа жет етіледі. 

Қазіргі кезде тұтас Талас ауданы 
суа рудан толығымен ажыратылды, 
ол солай қала береді. Суармалы су-
дың тапшылығын Байзақ, Талас жә-
не Жамбыл аудандары сезінді. Киров 
су қоймасынан судың жеткіліксіз 
жетуіне байланысты шамамен 4 мың 
гектар пияз бен қант қызылшасы 
ал   қаптарына қауіп т$ніп тұр. Су тап-
шылығына байланысты Қордай ау-
данының Сарыбұлақ, Бетқайнар, 
Қақпатас және Степное ауылдық 
ок ругтері суарудан ажыратылды.

ТЫҒЫРЫҚТАН 
ШЫҒАРАР ЖОЛ ҚАЙСЫ?

Сумен қамтамасыз ету бойын ша 
қа лыптасқан ауыр жағ дай ды ескеріп 
және аталған аудандарда әлеуметтік 
шиеленісті болдырмау үшін Пре-
мьер-Министр Jлихан Смайылов-
тың тапсырмасымен ведомствоара-
лық комиссия құрылған-тын. Ко-
мис сия 18-20 шілде аралығында 
Қор дай, Байзақ және Талас аудан-
дарының егіс алқаптарын тексерген. 
Тек серіс қырғыз елі тарапынан суар-
малы суды беруді азайту салдарынан, 
егістіктердің күйіп кетіп жатқанын 

к$рсетті. Жұмыс тобы трансшекара-
лық к$здерден суармалы судың жет-
кіліксіз берілуінен зардап шеккен 
шаруа шылықтарға $темақы т$леу 
туралы ұсыныстар енгізілетін болды.

– Су ресурстарының тапшылығы 
бар ған сайын артуда. Осыған орай біз 
жыл да ылғал сүйгіш дақылдарды егу-
ді қысқартуды, ылғал үнемдейтін 
тех нологияларға к$шуді, ауыспалы 
егістерді, суару режимдерін және 
бас қа да мелиорациялық шараларды 
сақ тауды ұсына отырып, бұл мәселені 
к$ тереміз, – деп уәде етті $ңір $кіл-
дерімен кездесуде вице-министр 
Ға лидулла Азидуллин.

Су үнемдеу үшін қандай шаралар 
қ а былданады? Біріншіден, ауыл 
шаруа шылығы салаларының суды 
тұтыну к$лемінің шектен тыс $суіне 
байланысты енді егістік алқаптарына 
жаппай тексеріс жүргізілетін болады. 

Екіншіден, қазіргі уақытта 
«Қазсушар» РМК Жамбыл 

фи лиалы пилоттық жоба бастап, 
«Қа зақстан Ғарыш Сапары» АҚ-
ымен бірлесіп, келесі вегетациялық 
ке зеңде қолданыстағы егістік алқап-
тарына су берудің қажетті к$лемін 
есеп теу үшін егістіктің нақты кар та-
сын анықтау жұмыстарын жүргізіп 
жа тыр.

Үшіншіден, бұрын Қытай, Ресей, 
Орталық Азиядан келетін $зендер 
тол тырған арналардың біразы тар-
тылып қалды. Олардың орнын же-
рас ты суымен ауыстыру қарас тыры-
лады.  

Шаруашылық және ауызсу мақ-
сатына жарамды 201 кен орны бар-
лан ды. Тарата айтсақ, оның ішінде 50 
кен орнының барланған су қоры – 
тәу лігіне 50-100 мың м3. 55 кен ор-
ны ның қоры – 100-500 мың м3. Не-
бары 10 кен орнының қоры 500 мың 
– 1 миллион м3. Сонда бар-жо ғы 8 
кен орны ғана ірі саналады және 
қоры тәулігіне 1 миллион текше 
метр ден асады. 

Т$ртіншіден, ғалымдардың ай-
тын ша, су ресурстарымен жеткіліксіз 
қам тамасыз етілген $ңірлерді ша-
руашылық – ауызсумен жабдықтау 
же расты суларының ресурстарын 
қай та б$летін топтық су құбырларын 
салу арқылы жүзеге асырыла алады. 
Мы салы, К$кжиде, Айшуақ және 
Сол түстік Айшуақ кен орындары 
есе бінен Атырау және Маңғыстау 
об лыстарының едәуір аумағының 
кәу сарға деген сұранысын $теуге бо-
лады. Батыс Қазақстан облысында 
су мен жабдықтау мәселелерін шешу 
үшін Тоқпай, Январцев және К$шім 
жерасты суларының кен орындарын 
пайдалануға тартуға болады.

Бірақ ең бастысы, әрбір қазақ-
стан дық суды барлық жерде үнемдеу-
ге, оның әрбір тамшысын тек орны-
мен, ұтымды жұмсауға үйренуге тиіс. 
Мы салы, к$шедегі колонканың 
тұт қасын басып тұруды қиынсынып, 
ты ғын тығатын тәжірибе бар. Алайда 
кей бір адам шелегі суға толған соң 
ты ғынды алып тастауға ерініп, суды 
сар қырата ағызып кете береді. 

Қалаларда бүгінде к$лік жуу биз-
не сі кең $ріс алды, алайда олардың 
к$ бі суды орталықтандырылған 
ауыз  су жүйесінен алады. Бұл да ысы-
рап. Дамыған елдер тек техникалық 
суды, сондай-ақ жаңбыр суын қол-
да на ды. Бумен жуу технологиялары 
да муда. Қазақстанда алып $неркәсіп 
кә сіпорындары да суды босқа шы-
ғын даудан аулақтамады. Қазақстан 
ш$л далаға айналмауы үшін осындай 
к$п теген кесір істен арылу қажет бо-
лады.

су мен жабдықтау проблемаларын 
к$ теріп, 2 мыңнан астам адам жүгін-
ген. Ұлттық экономика министр лігі-
нің Табиғи монополияларды реттеу 
ко митетіне былтыр ауызсудың сапа-
сыз дығына қатысты шамамен 900 
арыз түскен. Яғни, суға қатысты проб-
лемалар тау басынан құлаған жентек 
қар дай $сіп барады. 

Ел коммуналдық салада қор-
далан  ған проблемалардың астында 
қал  мауы үшін Үкімет «Тарифті ин вес-
 тицияларға айырбастау» бағ дар-
ламасын қолға алып, шетін қадамға 
барды: биылдан бастап, коммуналдық 
қызметтердің тарифтері 30%-ға дейін 
күрт к$терілді. Бұл қымбаттау тұрақ ты 
түрде, жыл сайын жалғастады. Мем-
лекет тек осал санаттағы отба сы   ларға 
ғана қолдау к$рсетіп, ком му налдық 
т$лемдерін бюджеттен $тей ді. Басқа 
қазақстандықтардың от басылық 
бюджетінің шығындары арта бермек.

Үкіметтің сендіруінше, жаңа та-
риф тік саясат жыл сайын халықтан 
ар тық жиналған кем дегенде 400 
мил лиард теңгені инженерлік желі-

Осылайша, бір жыл ішінде Қа-
зақстан $зен-к$лдерден 24,9 текше 
ша қырым су алып, оның 3,4 текше 
ша қырымын текке құртты. 

Салдарынан, Қазақстан жыл 
сайын тұтас бір су шаруашы-

лығы бассейнін ысырап етеді деген 
с$з. Мысалы, су ресурстарының осы 
айтылған 3,4 текше шақырым $німсіз 
шығындары тіпті, Жайық (Қазақстан 
ау мағындағы су к$лемі 3,13 текше 
шақырым), Есіл (2,68), Сырдария 
(2,16), Тобыл-Торғай (1,68), Шу-Талас 
(0,94), Нұра-Сарысу (0,87 тек ше 
шақырым) су шаруашылығы бас   -
сейнінің суынан да к$п. 

Егер зая кететін су к$лемі едә уір 
қысқартылса, осы $зендердің ең 
құрыса біреуінің кәусарына тең к$-
лем де су ресурстары үнемделер еді. 

дықтардың к$бісі сол зұлмат заманды 
бас тан $ткеруі мүмкін.

Халықаралық қаржы инс титуты-
ның сарапшылары соған соқтыратын 
кесірдің бірі сумен қамту және жылу 
беру жүйесінде белең алып жатқанын 
ескертті. Бұл жүйелердің құбырының 
жар тысына жуығы әбден тозған: тот 
ба сып, шіріген, шұрық тесік құбыр-
лар дан су тұтынушыға дейін жетпей, 
жо лай ысырап болады. 

Су құбырлары желілерінің 
жал  пы ұзындығы – рес пуб-

ли    када шамамен 98 мың шақырым-
дай. Бұл – әлемдегі ең ұзын желілер-
дің бірі. 2022 жыл қорытындысында 
ел бойынша оның орташа тозуы 
43%-ды құрады. Кейбір $ңірлерде 
жет піс пайызға дейін жетеді. Сал да-
рынан, ауызсудың 40%-ына дейінгісі 
босқа рәсуа болады. 

Сарапшылар бұл ысырапты тоқ тату 
үшін Қазақстанның сумен жаб дық тау 
желілерінің кем дегенде 41,9 мың 
шақырымын дәл қазір күрделі ж$н деу 
немесе мүлдем ауыстыру ке рек деп 
отыр. Бұл к$лем тек $се бере ді. Күрделі 
жағдай Алматыда, Шығыс Қа зақстан, 
Ақмола, Ұлы тау, Абай және Қарағанды 
облыс тарын да қалыптас қан. 

Қоғамдық саясат институты жүр-
гіз ген әлеуметтік зерттеу қорытын-
ды лары к$рсеткендей, қазірдің $зін-
де қазақстандықтардың 27,2%, яғни 
үштен бір б$лігіне жуығының ауызсу 
са пасына к$ңілі толмайды. Нара зы-
лар дың басым к$пшілігі – Қарағанды 
(62,9%), Маңғыстау (50,5%) және 
Ақ мола (56,4%) облыстарының тұр-
ғын дары. Ал орталықтандырылған 
ауыз сумен жабдықтаудың жоқтығына 
ша ғым к$п түскен $ңірлердің тізімін 
Абай, Қостанай, Солтүстік Қазақстан 
облыстары бастады. 

«AMANAT» партиясының қоғам-
дық қабылдауларына 2022 жылы 

лер ді жаңартуға бағыттауға мүмкіндік 
береді. Jрине, егер «бармақ басты, 
к$з қысты» жолмен тағы талан-тараж 
етіл месе. &йткені бұрынғы билік те 
«Та рифті инвестицияларға айыр бас-
тау» бағдарламасын іске асырған. 
Со ның барысында халықтан 1 трил-
лион теңге жинап алды. Алайда 
желілер тек тоза берді.

ҚАЗАҚТЫҢ ДАРИЯЛАРЫ 
ТАУСЫЛЫП ЖАТЫР

Онсыз да аз су ресурстарының 
елі мізде орынсыз шашыла-

ты нын Экология және табиғи ре-
сурс  тар министрлігінің Су ресурс-
тары комитеті растады. &ткен отыз 
жылдықта республикада су үнемдеуге 
қа тысты қаншама бағдарлама жүзеге 
асы рылды, қыруар қаржы шығын 
бол ды. Қайтарымы жоқтың қасы. 
Эко номика салалары мен халықтың 
қа ж еттіліктеріне су шығындау к$лемі 
2020 жылы – 24,6 км3, 2021 жылы – 
24,5 км3, 2022 жыл қорытындысында 
– 24,9 текше шақырымды құрады. 
Яғни тек $сіп барады. 

Ведомство суды қажеттіден 
ар тық шығындайтындарды 

ата ды, бұлар – ауыл шаруашылығы, 
$неркәсіп және коммуналдық-тұр-
мыстық сектор. Нақтылағанда, ауыл 

Су ресурстары комитеті маман-
дары ның айтуынша, Қазақстанның 
су ресурстары басқа мемлекеттермен 
са лыстырғанда аз. Жан басына шақ-
қандағы тұщы судың к$лемі бойынша 
Қа зақстан әлем елдерінің тізімінің 
соң ғы жағынан орын алады. Салыс-
тыр сақ, жан басына шаққанда су 
ре сурстарының жалпы к$лемі Қазақ-
стан да небары – 6 миллион текше 
метр ғана. Ал халқы бірнеше есе к$п 
Ресейде – 31,4, Бразилияда – 41,1, 
Ка нада – 83,2 миллион текше 
метрден келеді.

Мұның сыртында к$ршілер су 
беру к$лемін жыл $ткен сайын ке мі-
туде.

«Гидрографиялық қағидат бойын-
ша Қазақстан аумағы 8 су шаруа шы-
лығы бассейніне б$лінген: Арал-
Сыр дария, Балқаш-Алак$л, Ертіс, 
Есіл, Жайық-Каспий, Нұра-Сарысу, 
Тобыл-Торғай және Шу-Талас. Елдің 
су ресурстарының негізгі орташа 
жыл дық к$лемі 102,3 текше шақы-
рым. Оның басым к$пшілігі, 50,4 
па  йызыҚазақстаннан тыс жерлерден, 
Қы тай, &збекстан, Ресей және Қыр-
ғыз станнан, трансшекаралық $зен-
дер арқылы келеді. Бұл ретте 1895-
1960 жылдар кезеңімен салыстыр ған-
да Қазақстан аумағына жететін $зен 

Айхан ШӘРІП
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БІЛІМ

Б�гінде елімізді� жо�ары 
о�у орындарыны� білім алу-
шылары арасында �ос диплом�а 
�ол жет кізуді� м�мкіндіктері ту-
ралы сан т�рлі пікірді� бар екені 
рас. Б�л м�м кіндікті отанды� білім 
ор далары �здеріні� кәсіби ба�дар 
беру ж� мыс тары кезінде де сәтті 
пайда ланып ж�р. 

Қазақстанда қос дипломды білім 
беру бағдарламасы туралы 2009 жыл-
дардан бастап айтыла бастады. Араға 
уақыт салып еліміздегі ұлттық универ-
ситеттер қос диплом беру бағдарлама-
сын әзірлеп к�пке үлгі болды. Қазір 
елімізде қанша ЖОО бар болса, соның 
барлығы да қос дипломды білім жүйесін 
барынша тиімді пайда лануға тырысып 
бағуда. 

Еске сала кетейік, Қазақстан Пре-
зиденті Қасым-Жомарт Тоқаев �ткен 
жылғы қаңтарда Мәжілістің жалпы 
оты рысында елімізде бес шетелдік бе-
делді университеттің филиалын ашуды 
тапсырған болатын. Осылайша, қос 
диплом жүйесін мықтап қолға алу мәсе-
лесіне нақты бағдар берген еді. Бұл ба-
ғытта алғашқы қадам жасаған М.Қозы-
баев атындағы Солтүстік Қазақстан 
уни вер ситеті Аризона университетімен 
ынты мақтастық туралы шартқа қол қо-
йып, бүгінде алғашқы білім алушыларын 
қабылдап үлгерген.

Ғылым және жоғары білім министр-
лігінің хабарлауынша, қос дипломдық 
білім беру бағдарламалары қазақстандық 
жоғары оқу орындары мен олардың 
серіктес университеттері арасында жа-
салған келісімдер негізінде жүзеге асы-
рыл мақ. Бүгінде қазақстандық 41 жо-
ғары оқу орны серіктес университеттер-
мен бірлесе отырып, 200-ден аса қос 
ди плом дық бағдарламаны жүзеге асыру-
да, оның ішінде 63-і ағылшын тілінде 
болып отыр. Оқыту қазақстандық сту-
денттерді ше тел дік жоғары оқу орын-
дарына жіберу мен де, қашықтан оқы-
туды қолданумен де жүзеге асырылады. 
Қос дипломдық бағдарламаны жүзеге 
асыру бойынша ынтымақтастық ая-
сында қазақстандық университеттер 
әлемнің 99 жоғары оқу орнымен әріп-
тестік байланысқа түскен. Бұлардың 
арасында жасалған келісім дердің басым 
к�пшілігі Ресейдің, Поль шаның, 
Ұлыбританияның, Францияның және 
Германияның университеттері деп 
айтуға болады. Атап айтқанда, Ресейдің 
120-дан астам, Польшаның 20-ға жуық, 
Ұлыбританияның 10-нан астам, Герма-
нияның он шақты университетімен 
меморандум жасалыпты. Одан б�лек, 
АҚШ, Оңтүстік Корея сияқты елдердің 
оқу орындары тағы бар. Дегенмен 
статистикаға қарасақ, қос дипломды 
бағдарлама Ресейге к�бірек бағыттал-
ғаны байқалып тұр. Ал Ресейдің �зі қазір 
түрлі санкцияға ұшырап, жаһанда беделі 
түсіп келе жатқанын ескерсек, дәл 
теріскейдегі к�ршінің университет тері-
мен тығыз қарым-қатынас орнату жас-
тарға мол мүмкіндік бере қояр ма екен?! 
Бұл әзірге жауапсыз сауал болып тұр. 
Бай қауы мызша, қазір ресейлік ЖОО-
лар пост кеңестік елдердің универси-
теттерімен жаппай ынтымақтастық 
орнатып жатқанға ұқсайды. 

Eдетте қос дипломды білім беру деп 
екі немесе одан да к�п уни-
верситетте бір лескен 
жүйе дегі білім беру бағ-
дар ламасы бойынша 
оқып, маман болып 
шы ғуды айтады. Мұн-
дай бағдарлама бо-
йынша оқыған жастар екі 
елдің де дипломын алу 
мүм кіндігіне ие болады. Бұл 
қазақстандық жоғары білімнің 
ха лық аралық білім кеңістігіне 
инте грация ла нуы ның басым бағыт-
тарының бірі. 

Қос дипломды білім беруді елімізде 
алғаш болып бастаған әл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ болатын. Білім ордасы 
к�птеген шетелмен ынтымақтастық 
қарым-қатынастар орната отырып, 
2009 жылдан бастап магистратураның 
бір қатар �зекті және сұранысқа ие 
маман дықтары бойынша білім беру 
бағ дарламаларын іске асырып келеді.

Аталмыш білім ошағының матема-
тика кафедрасының меңгерушісі, 
физика-математика ғылымдарының 
кан дидаты Қонатбек Қомпышұлы атал-
мыш бағдарламаның жастар үшін мүм-
кіндігі зор екенін айтып отыр. Егер осы 
бағдарлама тікелей Ғылым және жоғары 
білім министрлігі тарапынан қаржылан-
дырылатын болса, мүмкіндік тіптен к�п 
болмақ екен. «Қазір екі елдегі білім 
ордалары �зара ынтымақтастық не-
гізінде арнайы білім беру бағдарлама-
ларын сәйкестендіру арқылы жобалар 
жасап, олардың негізінде студенттерді 
шетелге білім алуға жіберіп отырмыз. 
Арнайы бағдарламалар негізінде қара-
жаттың шектеулі ғана болатынына бай-
ла нысты білім алушылардың саны да 
кейде 5-6 дан аспай қалады. Дегенмен 
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де бағдарламалар негізінде оқуын бі-
тіріп, қызметке орналасып жатқан жас-
та ры мыз дың білімі де білігі де жоғары 
болып отыр», – дейді Қонатбек 
Қомпышұлы.

«Шетелде білім алып жатқан жас та-
рымыз біздің елде ақылы негізде оқыса, 
сырт елде болған уақытта отандық білім 
ордасында оқу үшін ақы т�леуден боса-
тылады. Сонымен қатар шетелдік білім 
ордалары біздің студенттерге жеңілдік-
тер қарастырып, ол жақтағы оқу ақысын 
білім деңгейіне байланысты 90%-ға 
дейін жеңілдету мүмкіндігі тағы бар. Бұл 
мүмкіндіктер біздің жастары мызды одан 
сайын ынталандыра түсуде», – дейді 
Maqsut Narikbayev University KAZGUU 
Қос диплом бағдарлама лары ның үй-
лестірушісі Құралай Қазихан. 

Eрине, әлемнің дамыған елдерінде 
білімін шыңдап, қос диплом алу жас-
тарға біршама артықшылық ұсынары 
с�зсіз. Дегенмен осы мүмкіндік барлық 
сту дент ке бұйыра бермейді. Lйткені 
шетел де білім алудың �зіндік қиындық-
тары да бар. Ең бірінші тіл мәселесі 
болса, екінші екі елдің білім бағдарлама-
ларының сәйкеспей қалуы. Шетелде 
білімін шыңдауға баратын студентке 
бізде білім үлгерімі мен қоса ағылшын 

тілін білу талабы қойылады. Ал таң-
далған елдегі білім ордасында оқыту 

к�біне жергілікті тілде жүргізілуі 
ықтимал. 

ДИПЛОМДИПЛОМ
ЖАРАР ҚАЖЕТКЕ

Бірден екі жоғары оқу ор нында оқу-
ды жоспар лап отырған студентке екі 
елдің оқу бағдарламасына ілесу қиын 
болатынын түсінуі керек. Жастарға екі 
диплом алу үшін к�п күш жұмсауға тура 
келеді. Себебі Халықаралық бағдарлама-
лар бәсекеге қабілетті мықты мамандар-
ды даярлап шығаруға бағытталған. Сол 
себепті студенттерге қойылатын талап-
тар да аса жоғары. К�птеген серіктес 
жо ға ры оқу орны тілдік дайындықтың 
жо ғары деңгейін, сондай-ақ оқу про це-
сіне толық енуді талап етеді. Бұл та лап-
тарды серіктес-жоғары оқу орын да рына 
келген студенттер мінсіз орындауы тиіс.

«Біздің бірнеше студентіміз Оңтүстік 
Кореядағы университеттердің біріне 
білім алуға барған сәтте тіл мәселесінен 

қиналғаны шындық. Ағылшын тілі кей-
бір пәндерде қолданылып, к�п жағдайда 
тіпті күнделікті �мірде де тіл мәселесі 
қат  ты қиындық туғызған. Жастар жа-
тақ  ханада �з бетінше корей тілін үй-
ренуге мәжбүр болды. Дегенмен білікті 
болуды к�здеген біздің жастарымыз �те 
бел сенді», – дейді үйлестіруші Құралай 
Қуанышқызы.

Л. Гумилев атындағы Еуразия ұлттық 
университетінің ресми мәліметінше, 
2021-2025 жылдарға арналған даму стра-
тегиясы бойынша білім алып келген 
жастар еліміздің қай �ңірінде болса да 
жұмысқа орналасуын университет �з 
басшылығына алып отыр. Білім ошағы-
ның мұндай қамқорлығы, әрине қуан-
тарлық жағдай. 

Қос дипломдық бағдарлама жүйе-
сімен әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-дың 
Жоғары математика факультетінің 

және Францияның Реймс уни вер-
ситетінің түлегі қос диплом иегері 

Аяужан Раим баева бүгінде 
Алма тыдағы Рес публи-

калық фи зика-ма те матика 
мектебінде қыз мет ат-
қарып жат қанын айта-
ды. «Шетелде білім алу 

мен тәжірибенің ерек ше болатыны 
айт па са да түсінікті. Алдағы уақытта 
докто ран тураға АҚШ-қа түспекшімін, 
сол кезде франциялық дипломым біраз 
р�л атқарады деп сеніп отырмын. 
Lкініштісі, �зге елдерде к�біне Қа-
зақстан дипломы мойындала бер мейді 
екен. Ал франция лық дипло мымды 
к�рсеткен кезде жағ дай бірден �згереді. 
Ең бастысы, ағыл шын, француз тілін 
жалпы тілді оқу ке рек екенін түсіндім. 
Тіл білсең, ше телде мүмкіндік �те 
к�п», – деді Аяужан Қонысбекқызы. 

Жастарымыздың шетел асып білім 
нәрімен сусындауы, елге тың жаңалық 
әкеліп, �ркениеттің �ресін кеңейтуі, 
әрине жақсы. Бірақ қарап отырсақ 
бағдарламаға қатысушылар саны тым 
к�п те емес. Айталық, 2019-2020 оқу 

жылында қос диплом бағдар-
ламасы бойынша 1 308 адам білім 
алыпты. 2020-2021 оқу жы лында 

олардың саны 1 120 адам болған. Яғни, 
жүздеген мың сту денті бар ел үшін бірер 
мың адамның қос диплом бағдар-
ламасымен білім алуы мақтанарлық 
к�р сеткіш емес. Оның үстіне, қос дип-
лом бағдарламасына қа тысатын ше-
телдік университеттің к�бі ресейлік 
екенін байқадық. Демек, бұл мәселеге 
к�зқарас �згеруі керек шығар. К�з-
қарастың �згеруі бола жатар, бас тысы 
бағдарламаға мемлекеттің тара пынан 
арнайы қаражат б�лінуі керек. 

Ғылым және жоғары білім министр-
лігінің мәліметінше, министрлік тара-
пынан жоғарыда айтып �ткен М.Қо-
зыбаев атындағы Солтүстік Қазақстан 
университеті, С.Lтебаев атындағы 
Атырау мұнай және газ университеті мен 
әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-дың кейбір 
бағдарламалары мемлекет тарапынан 
қаржыландырылады екен. Осы аталған 
үш ЖОО арасындағы ең белсендісі са-
налатын М.Қозыбаев атындағы СҚУ-да 
қос дипломдық бағдарламаға қатысу 
үшін 500 орын қарастырылған болса, 
қазір берілген �тінімдер саны 2 720 
болып тұр. Бұл сан қыркүйекте оқу бас-
талған шақта күрт �сетіні белгілі. Демек, 
талап бар. Тек мемлекет жастар дың 

білімге деген ынтасын қанағаттан дыра 
алмай отырғаны анық к�рініп тұр. 

Шетел дегеннен шығады, бүгінде 
әлемнің дамыған елдерінде оқып келіп, 
қайтадан сол жаққа қарай бет алып 
жатқан жастардың саны басым. Eрине, 
жастардың шетелде білім алуының 
позитивті жақтары да жоқ емес. Lйткені 
дамыған елдің білім жүйесі қалай 
десеңіз де, дамудың бірнеше сатысынан 
�тті. Оның үстіне, ғылым мен соңғы 
техноло гияның отаны да солар. Оны 
мойын дауы мыз керек. Сондықтан да 
дамыған мем лекеттерде білім алушылар 
қатары ның к�беюі дұрыс. Бірақ білім 
нәрін бойына сіңіріп келген жастарды 
�зімізде ұстап қалуымыз үлкен мәселеге 
ай на луда. Жыл сайын сан мыңдаған 
білімді жас тарымыз �зге елге қоныс 
аударып жат қанына куә болып жүрміз. 
Статисти калық мәліметке сүйенсек, 
2021 жылы шетелге 32 209 азаматтың 
кеткені анық болған. Олардың 8 жарым 
мыңнан аста мы жоғары оқу орнын 
тәмамдаған білік ті мамандар. 2022 
жылы Қазақстан ның 8 мыңға жуық 
азаматы жұмыс іздеу мақ сатында шекара 
асқан. Олардың ба сым б�лігі – 18 бен 
35 жас аралығын дағы азаматтардың 
үлесінде болып отыр.

«Біз отбасымызбен 2021 жылдың 
маусым айында Түркияға к�шіп бардық. 
Түркияға к�шкен себебіміз – климаты-
на, �мір сүру мәдение тіне баса назар 
ау дар дық. Қыс айы �те жылы бо лады 

екен. Біз Анталья қа ла сын 
таңдап, бір жыл тұр дық. 

Табиғаты сұлу туристік қа-

ла. Lзге де қалаларға 
саяхат жаса дық. Жұ мыс 

мәселе сіне келетін бол сақ, 
қазақ стан  дық диплом бұл жақ-

та жа рам сыз болып қалды. Сол 
се беп ті мен әзірге үйдемін. Тек 

мұн да халықаралық дип ломдар ғана 
жарамды. Жолдасым �ткен жылы қос 

дипломдық жүйемен оқып Қазақстан 
мен франция лық ЖОО дип ломын алып 
шықты. Қа зір ІТ саласында онлайн түрде 
жұмыс іс тейді», – деді Түркияда білім 
алып жүр ген Мақпал Б�лекбаева есімді 
азамат.

Байқағанымыздай, біз қанша жерден 
қос дипломды жүйеге к�шіп жатқа ны-
мызбен қазақстандық дипломдар �зге 
елдерде к�п жағдайда мойындала бер-
мейтіні анық болып отыр. Бұған қай 
жағынан келуіміз керек? Тағы да сол 
Мемлекет басшысы араласып бір жақты 
қы лу қажет пе, әлде Ғылым және жо-
ғары білім министрлігі нақты әрекетке 
к�шуі тиіс пе? Бәлкім, қазақстандық 
диплом ның �зге елдерде мойындалуы 
мәсе  лесімен жүйелі түрде айналысқа-
ны мыз ж�н шығар. 

Бердібек ҚАБАЙ

Халықаралық бағдарлама лар 
бәсекеге қабілетті мықты 

мамандар ды даярлап шығаруға 
бағытталған. Сол себепті 
студенттерге қойылатын 
талап тар да аса жоғары. 

К�птеген серіктес жо ға ры оқу 
орны тілдік дайындықтың 

жо ғары деңгейін, сондай-ақ 
оқу про це сіне толық енуді 

талап етеді. 



Тамызда мектеп т�лектері ба� 
сынасып академиялы� білім алу 
�шін университеттерге а�ылатын 
кез. Біра� біз осы секілді белгісіз-
дікті бастан кешіретін та�ы бір 
топты назардан тыс �алдырамыз. 
Олар – енді �ана диплом�а �ол 
жет кізіп, е�бек нары�ына жа�а-
дан жолдама ал�ан жастар. Б�гін-
де еліміздегі т�лектерді� ж!мыс-
�а орналасу к"рсеткіші артып 
ке леді. Б!л мемлекеттік ж!мыс-
пен �амту саясатты� тиімділігі 
ме, әлде е�бек нары�ында�ы 
ж!мыс берушілерді� жастар�а 
басымды� беруіні� нәтижесі ме?   

Елімізде 2022 жылы ЖОО түлек-
терінің 79,5 пайызы жұмысқа орналас-
қан. «Атамекен»  ҰКП мәліметтеріне 
сүйенсек, бұл к!рсеткіш 2020 жылмен 
салыстырғанда 8,5 пайызға жоғары. 
Аймақтар арасында ең жоғары түлек-
тердің жұмысқа орналасу к!рсеткіші 
Батыс Қазақстан облысына тиесілі – 
86% , екінші орында Алматы облысы 
– 84%,  үшінші орында Атырау облысы 
–  85%. Жұмыспен қамтудың ең т!-
менгі деңгейі – 73%, Қызылорда және 
Түркістан облыстары бойынша анық-
талған. Алматы облысының түлектері 
алғашқы жылы орташа есеппен 196 769 
теңге жалақы алса, Шымкент түлек-
терінің ең т!менгі медианалық жала-
қысы  124 895 теңгені құрайды.

Еңбек ресурстарын дамыту орта-
лығы 2023-2030 жылдары жалдамалы 
жұмысшыларға деген сұраныс 2 мил-
лионға жуық адамға жетуі мүмкін деген 
болжам келтіреді. Мұның басты себеп-
терінің бірі 2023 жылдан 2028 жылға 
дейін әйелдердің зейнеткерлік жасын 
арттыру тоқтатыла тұратыны дейді 
сарапшылар. 

МАМАНҒА ДЕГЕН 
МҰҚТАЖДЫҚ ҚАНДАЙ?

Бүгінде білім беру (395,6 мың адам), 
ауыл шаруашылығы (196,3 мың адам) 
және сауда (193,2 мың адам) салалары-
ның мамандарына деген сұраныс жо-
ғары деңгейде. Тізімнің к!ш басындағы 
білім беру саласының кадр жетіспеу-
шілігі елдегі 2000-шы жылдардың 
басынан бері байқалып келе жатқан 
«бейби бумның» айқын к!рінісі.

«Атамекен» ҰКП кадр қажеттілігі 
бойынша жүргізген сауалнамасында  
51,2 мың кәсіпкерлік субъектісінде 134 
051 жұмысшыға қажеттілік бары 
анықталған. =сіресе, Алматы, Астана 
қалалары, сондай-ақ Қарағанды, Шы-
ғыс Қазақстан, Ақт!бе, Солтүстік 
Қазақстан, Павлодар және Атырау 
облыстарында кадр жетіспеушілігі 
айқын сезіледі.

Оның ішінде сауда, !ңдеу !нер-
кәсібі, құрылыс, білім беру, сондай-ақ 
ауыл шаруашылығы, орман шаруашы-
лы ғы, балық шаруашылығы – кадр-
ларға !те мұқтаж салалар қатарында.

Сондай-ақ нарық тігінші, аспаз, 
күзетші, қол!нерші, автомеханик, 
бухгалтер, ауылшаруашылық !ндірісі-
нің тракторист-машинисі және сату 
менеджері секілді мамандарға мұқтаж.

Еңбек ресурстарын дамыту орта-
лығы мәліметтерінше, цифрландыру 
жағдайында к!птеген ел секілді Қа-
зақстан да білікті IT мамандарының 
же тіспеушілігіне тап болып отыр.  
Бүгінде 69,5 мың IT маманы қазақстан-
дық кәсіпорындармен 84,1 мың 
электронды еңбек шартын бекіткен.  
Бұл әрбір бесінші қызметкер бір мез-

гілде бірнеше ұйымда жұмыс істейтінін 
білдіреді. Ал мұндай маманның орташа 
айлық жалақысы 516 мың теңгені, ал 
медианалық жалақысы 352 мың теңгені 
құрайды. 

ТҮЙІНДЕМЕ – 
ТҮЛЕКТІҢ ВИЗИТ КАРТАСЫ
К!біне жастар диплом алғаннан 

кейін бірден армандаған жұмысқа 
орналасамын деп ойлайды. Dйткені 
к!п жағдайда жас маман қызметтік 
жолын компаниядағы т!менгі лауа-
зымдардан бастайды. Сізге шынымен 
жақсы жұмыс табу үшін кәсіби қабі-
леттілігіңізді дәлелдеуге және ысылуға 
тура келеді. Университет түлектері 
ма мандығы бойынша теориялық және 
практикалық дайындықтан !ткенімен, 
!мірлік тәжірибесінің жеткіліксіздігі 
кейде тұсау болады. =сіресе, алғаш рет 
жұмыс іздей бастағанда, түйіндеме 
әзірлеу және сұхбаттасу жастарға оңай 
соқпауы мүмкін. Сондықтан жоғары 
оқу орындарының түлектеріне мансап 
жолын ойдағыдай бастауға к!мекте-
сетін кеңестермен б!лісуді ж!н к!рдік. 

Түйіндемеге ерекше назар ау-
дарыңыз! Дұрыс емес немесе сапасыз 
жасалған түйіндеме беделді компанияға 
кіруге кедергі келтіреді. Dйткені бұл 
сізді болашақ жұмыс берушімен бай-
ланыстыратын алғашқы мүмкіндік. Бір 
күнде жұмыс беруші ондаған түйін-
демені қарайды. Сондықтан түйінде-
меңіз орфографиялық және стилисти-
калық тұрғыдан сауатты болғаны абзал 
және қажетті лауазымды бірден к!р-
сеткен дұрыс. Фотосуретті де назардан 
тыс қалдырмаңыз.

Қазір жұмыс берушілер арасында 
түйіндемеге балама CV атты құжат 
танымал. Латын тілінен аударғанда 
Curriculum Vitaе (CV) «!мірлік бағыт» 
дегенді білдіреді. Оның түйіндемеден 
айырмашылығы, CV-де ақпарат то-
лығырақ к!рсетіледі. Мұнда сіз жетіс-
тіктеріңізді жай ғана тізіп қоймай, 
ма  рапаттарыңыз бен құндылықта ры-
ңыз туралы айта аласыз. Түйіндеменің 
ұзындығы – бір-екі бет, CV – екі, алты, 
тіпті он екі бетке дейін жетуі мүмкін. 

CV әсіресе ғылыми сала қызметкері 
болуға ұмтылсаңыз к!п к!мегін тигіз-
бек. Егер сіз университеттерге !тініш 
берсеңіз, міндетті түрде CV жазыңыз. 
Профессорлар сіздің қайда ғылыми 
мақалалар жарияладыңыз, не туралы 
жаздыңыз және сіздің ғылыми қызығу-
шы лықтарыңыз қандай екенін білгісі 
келеді.

ЖҰМЫСПЕН ҚАМТУ ТЕТІГІ 
ТИІМДІ МЕ?

Қазақстанда жұмыспен қамтуды 
қолдауға бағытталған барлық бағдар-
лама 2,5 жылдан астам уақыт қана 
жұмыс істейтінін айтады мамандар. 

Бүгінде жастарды жұмыспен қамту 
мәселелері Қазақстанның әлеуметтік-
экономикалық саясатын іске асыруда 
үлкен маңызға ие. Dйткені еңбек на-
рығындағы жастар халықтың осал 
тобы. Себебі олардың жұмыс тәжірибе-

сі жоқ, мемлекеттік қолдау шаралары-
нан хабарсыз және ұзақ уақыт жұ-
мыссыз жүрген немесе үй шаруашы-
лы ғымен айналысатын біліктілігі т!-
мен және бала тәрбиелеп отырған жас 
аналар.

Қазақстанда жастарды қолдау және 
«Жергілікті жерлерде» жұмыссыздық-
пен күресумен Халықты жұмыспен 
қамту орталықтары айналысады. Ор-
талық еңбек делдалдығынан бастап 
микрокредиттер алу туралы кеңес беру, 
қоғамдық жұмыстарға жіберу, әлеу-
меттік жәрдемақыларды ресімдеуге 
дейін қызмет к!рсетеді.

Анна Альшанская Қоғамдық саясат 
саласындағы жас зерттеушілер бағдар-
ламасы аясында жүргізген талдауда 
«Мемлекет жүзеге асырып жатқан ша-
раларға қарамастан жастарды жұмыс-
пен қамтудың қолданыстағы тетіктері 
тиімсіз екенін к!рсетті» деп қорытынды 
шығарған. Себебі к!п жағдайда Ха-
лықты жұмыспен қамту орталықтары 
ұсынатын бос орындар спектріндегі 
мамандықтар саны шектеулі немесе 
жалақысы т!мен.  Жұмыс берушілер де 
тәжірибесі жоқ немесе ұзақ уақыт жұ-
мыстан үзіліс алған жастарды еңбекке 
тартуға құлықсыз. «Электронды еңбек 
биржасын енгізу де проблеманың то-
лық қанды шешімі деп к!рсетуге жет-
кіліксіз. Бірақ халықты жұмыспен 
қамтудың мемлекеттік орталықтарынан 
бас тарту және міндеттерді жеке сек-
тор ға ауыстыру жастардың еңбек на-
ры ғындағы белсенділігін арттыру 
про цесін одан әрі кешеуілдетуі ғажап 
емес. Сондықтан ХҚКО-ны одан әрі 
реформалау қазіргі  ең тиімді шешім 
болуы мүмкін» деп қорытындылайды 
сарапшы. 

JEFES ЖОСПАРЫ
2001 жылғы қаржы дағдарысынан 

кейін Аргентинада іске қосылған Jefes 
жоспары жұмыспен қамтуға кепілдік 
беру негізінде жұмыс істеген болатын. 
Оның аясында жұмыссыз азаматтарға 
федералды қаржыландыру негізінде 
әртүрлі жұмыс орны ұсынылды. Бұл 
тәжірибе к!птеген әйелге жұмыс табуға 
мүмкіндік берді, ал 2005 жылға қарай 
олар барлық жұмыспен қамтылғандар-
дың 3/4 б!лігін құрады. Бұл әйелдерге 
ата-ана мен үй қызметшісінің р!лімен 
шектелмей, қоғам !мірінде !зін тәуел-
сіз сезінуге мүмкіндік берді.

Jefes бағдарламасы к!птеген !зін-
!зі жұмыспен қамтыған адамдарды 
рәсімдеуге к!мектескенін де атап !ткен 
абзал, !йткені Қазақстанда бұл барлық 
жұмыспен қамтылған жастың үштен 
бір б!лігін қамтиды. Jefes сонымен қа-
тар мемлекеттік жұмыс орнынан жеке 
секторға ауысқан жұмысшылар үшін 
ең т!менгі жалақы деңгейін белгіледі. 
Жеке фирмаларға жалданған жұмыс-
шы лар дың 93%-ға жуығы мемлекет 
ұсынған жалақыдан жоғары жалақы 
ұсынды.

Аталмыш бағдарлама 2009 жылы 
тоқ татылды, бірақ ол шамамен 2 мил-
лион адамға жұмысқа орналасуға мүм-
кіндік берген болатын. Нәтижесінде, 
елдегі жұмыссыздық деңгейін 2,5%-ға 
т!мендетті. Сонымен қатар экономис-
тер бағдарлама болмаған жағдайда 
адамдардың 26%-ы жұмыссыз қалаты-
нын анықтады.

Аргентина проблемаларымен сәй-
кес Қазақстанның қазіргі ахуалын 
ескерсек,  аталмыш тәжірибе жағдайды 
айтарлықтай жақсарта алар еді. Ол жас-
тарды ғана емес, азаматтардың барлық 
тобын жұмыспен қамтуға, сонымен 
бірге  жалпы адамдардың жалақысы 
мен әлеуметтік қорғалуын арттыруға 
к!мектесе алар еді.

К�біне жастар диплом алған-
нан кейін бірден армандаған 
жұмысқа орналасамын деп 

ойлайды. �йткені к�п 
жағдайда жас маман қыз-

меттік жолын компаниядағы 
т�менгі лауа зымдардан 

бастайды. 
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ЖҰМЫСҚА МҰҚТАЖ 
ЖАС МАМАН

Олимпиада медаліне �міткер 
спортшылар мен оларды� жат-
ты�тырушыларына ай сайын�ы 
т"лемдерді аны�тау критерий-
ле рін енгізу жоспарланып отыр.  

Министрлік «Жоғары санатты 
спортшылар, жаттықтырушылар 
және жоғары санатты спортшыларды 
даярлайтын денешынықтыру және 
спорт саласындағы мамандармен 
спорттық қызмет туралы шарт бо-
йын ша ақша т!лемдерінің м!лшерін 
бекіту туралы» бұйрыққа !згертулер 
әзірледі. Бұйрық жобасына сәйкес, 
қолданыстағы құжатқа спортшылар 
және жаттықтырушылармен жасал-
ған шарт бойынша ай сайынғы т!-
лем нің ең т!менгі және ең жоғары 
м!лшерін анықтау критерийлері бар 
тармақты қосу ұсынылады.

Атап айтқанда, Олимпиада, Па-
ралимпиада немесе Сурдлимпиада-
ның медаліне үміткер спортшыларға 
ай сайынғы т!лем м!лшері спортшы-
ның әлем немесе Азия чемпионаты-
ның/кубогының жеңімпазы немесе 

жүлдегері болуына байланысты 
белгіленеді.

Ал жаттықтырушылар мен бас 
жат тықтырушылар Олимпиада, Па-
ралимпиада, Сурдлимпиадада, сон-
дай-ақ олимпиадалық, паралимпиа-
да лық, сурдлимпиадалық спорт 
түр лерінен ересектер арасындағы 
әлемдік және құрлықтық бірінші-
ліктерде медаль жеңіп алу бойынша 
міндеттемені алуы тиіс.

Бұл жаттықтырушы-кеңесшілерге 
де, бірақ тек Олимпиада жүлдесіне 
үміткер спортшыларды даярлауға 
қатысатындарға  қатысты.

«Құжаттың жаңа редакциясында 
сомасы мен т!леу мерзімі !згерген 
жоқ. Мысалы, Олимпиада медаліне 
үміткер спортшы ай сайын шартта 
белгіленген соманың 50%-ын (700-
ден 7 500 АҚШ долларына дейін) 
алады, қалған б!лігі медаль жеңіп алу 
бойынша міндеттеме орындалған 
жағдайда ғана т!ленеді», – деді МСМ 
Спорт және дене шынықтыру істері 
к о м и т е т і н і ң  т ! р а ғ а с ы  Е р б о л 
Мырзабосынов.

Л. Гумилев атында�ы Еура зия !лтты� университетіні� археолог-
�алымдары Еуразия даласында кездеспейтін ірі к"лемдегі �ола 
дәуіріні� дала пирамидасын тапты. )азба ж!мыстары Абай 
облысында ж�ргізіліп жатыр.  

СПОРТШЫҒА 
ҚАНША ТӨЛЕНЕДІ?

КӨНЕ ДӘУІР 
ПИРАМИДАСЫ 
ТАБЫЛДЫ

Кәмила ЕРКІН

2014 жылдан бастап ЕҰУ Тарих 
факультеті археология және этно-
логия кафедрасының ғалымдары 
Абай облысы Абай ауданы Тоқтамыс 
елді мекенінің жанындағы Қырықүң-
гір кешенді ескерткішінде археоло-
гия лық қазба жұмыстарын жүргізіп 
келеді.

Оған университет студенттері мен 
магистранттары атсалысқан. Жүр-
гізілген зерттеу жұмыстарының нә-
ти жесінде Еуразия даласында кездес-
пейтін ірі к!лемдегі біздің дәуірімізге 
дейінгі екінші мыңжылдықтың басы, 
яғни осыдан т!рт мың жыл бұрынғы 
қола дәуірінің дала пирамидасы 
табылды.

«Дала пирамидасы !те дәлдікпен 
салынған, алты қырлы. =рбір қыры-
ның арасы он үш метр және сегіз қатар 

таспен қаланған. Ортасында бірнеше 
шеңбері бар. Бұл – !те күр делі кешенді 
құрылыс. Сол кешендегі құрылыстың 
сыртындағы қабырғала рында әртүрлі 
жануардың, әсіресе жыл қының сурет-
тері басым бейне лен ген. Сонымен 
бірге түйенің де бейнелері бар. Қаз ба-
дан табылған мә ліметтер, қыш ыдыс-
тар, әйел адам ның алтын сырғасы 
және тағы бас қа әшекей бұйымдар 
осы қола дәуі рінің үлкен к!не дәуірде 
мәде ниеті, ошағы болғанын к!рсетеді. 
Бұл, яғни сол кезеңнің !зінде жылқы 
культінің !те жоғары болғанын сол тас 
құры лыс тың айналасындағы жылқы 
сүйек  терінің табылуы дәлел деп 
отыр», – дейді тарихшы ғалым, ЕҰУ 
археология және этнология ка-
федрасының меңгерушісі Ұлан 
Үмітқалиев.
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Көктем ҚАРҚЫН

САНАУЛЫ ГРАНТ 
К�ПКЕ БҰЙЫРМАЙДЫ

Жуырда Балалар үйінен шыққан 
70 пайыз оқушы Жоғары оқу 

орын дарына түсе алмайды деген статис-
тика жарияланды. Зерттеп к�рсек, қазір 
елімізде 22 080 жетім бала бар екен, оның 
ішінде 3 790 бала интернаттық ұйымдарда 
тәр биеленеді. Сонда жыл сайын интер-
нат ты мыңға жуық түлек бітіріп жатыр. 
Ал 2023-2024 оқу жылында 88 204 сту-
дент мемлекеттік грант бойынша білім 
ала тын болды. Осы гранттың тек 1 пайы-
зы ғана жетімдер мен ата-анасының 
қам қорлығынсыз қалған балаларға бе-
рі леді. Бұл – шамамен 882 грант. Санау-
лы орын барлық жетімге бірдей бұйыр-
май ды. Себебі 882 грантқа тек Балалар 
үйі нен шыққан оқушылар ғана емес, 
туыс тарының қолында тәрбиеленіп жат-
қан ата-анасының қамқорлығынсыз 
қал ған балалар да ортақтасады. 

– Балалар үйінен кеткен соң түлек-
тер дің к�пшілігі колледжге түседі. Жо-
ғары оқу орнын оқимын дейтіндер 
бол са, 11-сыныпты бітіріп шығады. 
ЖОО-ға түскендер к�біне сол уни вер-
си теттің жатақханасына орналасады. Біз 
Ба лалар үйінен кеткеннен кейін де ба-
лаларға жиі хабарласып, жағдайларын 
бі ліп отырамыз. Жұмыс таба алмай жүр-
ген дері болса, бізге хабарласып, к�мек 
сұ рай ды. Кейбірі �з мамандығы бойын-
ша жұмыс істегісі келмейді. *лі күнге 
дейін хабарласып, амандасып тұратын-
дары бар, – дейді Балалар үйінің тәр бие-
шісі Мақпал Есқалиева. 

Кәмелеттік жасқа толған жас�с-
пірім дер балалар үйінің қабыр-

ға сынан шыққан соң, ең алдымен әлеу-
меттік �мірге бейімделуі керек. Бірақ 
олар ға бұл жағынан бағыт-бағдар беретін 
ешкім табылмайды. Осылайша, балалар 
оқшауланып, �здерін қоғамға қажетсіз 
сезінеді. Қазір қоғамда «балалар үйінің 
тү лектерінің 40 пайызы – заң бұзу шы-
лар дың қатарына қосылады» деген пі-
кір  лер де айтылып жүр. 16-17 жаста 
мек   теп бітірген жас�спірім, балалар 
үйі  нен шыққаннан кейін қалай ақша 
тауып, қалай тәуелсіз �мір сүруді үйрене 
алмайды. Себебі олар осы уақытқа дейін 
тек мемлекеттің қарауында болып келді. 
Жо ғары оқу орнына түскеннен кейін де 
қасындағы ортаға бейімделе алмай, 
оқуын орта жолда тастап кететіндер де 
бар. Ал оқуға түсе алмағандарды, к�шеде 
қалып қоймау үшін Жастар үйіне жібере-
ді. Бірақ бұл жақта тек 23 жасқа дейін 
ғана тұра алады. Жанат Қалиева есімді 
кейіпкеріміз қазір Жастар үйінде тұрып 
жатыр. :міріне налымайды, тәубе дейді. 
Колледж бітіріп, мамандық алыпты. 

– Жалпы Балалар үйінің түлектеріне 
жұ мысқа тұру �те қиын. Мен мектепке 
жұ мысқа тұруға құжат тапсырғанымда, 
ондағылар мені бірден алғысы келмей, 
әрең алды. Жақында таныс қыз аспаздың 
к�мекшісі болып жұмысқа орналасыпты. 
Оған ілесе барып, екінші қыз да орна-
лас қан. Тұратын жерін, Балалар үйінен 
шық қандығын естігенде 2 қызды бірден 
жұ мыстан шығарған. Сондықтан жұмыс 
іздегенде Балалар үйінде �скенімізді жа-
сы рып қалуға тырысамыз. Дайын асқа 
үйре ніп алғандар бар екенін де жасыр-
май мын. Үкімет асырайды, әкімдік к�-
мектеседі деп жүргендер де баршылық. 
Ба лалар үйінен шығады да, оларға қам-
қорлық мақсатында ашылған осындай 
«Жастар үйіне» келе салады. Балалардың 
80 пайызы осы оймен жүреді десем, қа-
те  леспеген болармын, – дейді Жанат 
Қалиева. 

Оның айтуынша, бес саусақ бір-
дей емес. Балалар үйінен шық-

қан дардың ара сында да адам болсам, 
із денсем, оқы сам, адал еңбекпен �з на-
нымды тауып жесем деп талпынатындар 
бар. Алайда жұмыс берушілер оларды 
жұ мысқа алуға аса құлықты болмай шы-
ғады. 

– Олар біздің дұрыс жұмыс істей ала-
ты нымызға күмән-күдікпен қарайды. 
Ба лалар үйінде �скен соң ба біздерді 

ұр   лыққа бейімсіңдер, ұрлықшысыңдар 
деп қабылдайтындар да жоқ емес. Ал 
шын дығын айтсақ, біздің де адамгершілік 
қасиеттерді жоғары қойып, тура жолмен 
жүргіміз келеді. Бірақ оны екінің бірі 
түсіне бермейді, – дейді Жанат. 

ОҚУҒА ТҮСУГЕ 
ҚОЛ ҰШЫН БЕРЕДІ

Иә, ата-анасының қамқорлығынсыз 
қалған балалардың тағдыры қашан да 
қиын. Олар ел қатарлы �мір сүруді ар-
ман дайды. Бірақ жоғары оқу орнына 
грант қа түсе алмай бір қиналса, жұмыс 
таба алмай екінші рет қиналады. Мұн-
дай да Балалар үйінен шыққан түлектерге 
ар найы грант б�летін қайырымдылық 
қор  лары да бар. Бірнеше жыл бұрын 
Жа зира Мейрамбекқызы жетімдер үйін-
де тәрбиеленген балаларға Жоғары оқу 
орындарына түсуге қолұшын беретін                 
Bir Bala жобасын жүзеге асыра бастады. 
Bir Bala екі жыл ішінде қоғамдық қорға 
ай налды және 42 баланың жолын ашты. 
Еріктілер Балалар үйінен шыққан оқу-
шы ларға колледжді немесе университетті 
таңдауға, құжаттарды дұрыс тапсыруға, 
емтихандар мен тестілеуге дайындалуға 
к�мектеседі. 

– Bir bala әлеуметтік жобасы балалар 
үй лерінің, әлеуметтік жағынан осал от-
ба сылардың балаларына бюджеттік не-
гізде оқу орындарына түсуге к�мектеседі. 
Оқуға түсуге мүмкіндік беретін мемле-
кет тік, жеке бағдарламалар базасын жи  -
на дық. Кейбірінің құжатын, енді бір 
б�  лі гін емтиханға жеке дайындадық. 
*зір ге тек Қазақстанның ЖОО мен кол-
ледж деріне оқуға түсуге к�мек беріп 
жа тыр мыз. Алдағы уақытта ең үздік ба-

*лім жан Мұхамеджан Тынышпаев 
атын дағы колледжге грантқа түсті, жа-
тақ хана берілді, шәкіртақы алды. Осы 
балалар үйінің тәрбиешісі маған: «Жа-
зира, сен елге қайта оралмағаның бекер 
болмапты. Біздің ұл екі қолға бір күрек 
таппай сен де ліп қалып еді. Сен тым 
құрыса бір ба   ла ның тағдырын басқа 
арнаға бұра алдың», – деді. Бұл с�з мені 
жігерлендірді. *рекет шағын істен 
басталады. Осылай ша, «Bir bala» 
әлеуметтік жобасын жаса дым. Егер бір 
балаға к�мектесе алсаң, онда бұл істі 
жүйелеп, жүз баланың тағ дырын жақсарту 
да қолыңнан келеді де ген с�з. Ал білім алу 
– әрбір адамның �мі ріндегі аса маңызды 
кезеңдердің бірі, – дейді Жазира 
Мейрамбекқызы. 

ЕРКІН �МІРГЕ БЕЙІМДЕЛУ 
НЕГЕ ҚИЫН?

Статистикаға сүйенсек, Балалар үйі-
нен шыққан түлектерінің 10 пайызы 
ғана еркін �мірге бейімделіп кете алады 
екен. Бұған әсер етуші басты фактор, 
олардың психологиясындағы тұйықтық 
пен трамвалар. Отбасы институтын зерт-
теу орталығының сарапшысы Ғалия 
Бай болатованың пікірінше, мамандар 
интернатқа түскен баланың психо ло гия-
лық даму қарқыны баяулайды және ол 
бірқатар қиындық тудыратынын айтады, 
яғни интеллектуалды және эмоционалды 
даму деңгейінің т�мендігін, қиял �рісі-
нің жұтаңдығын, тәртібі мен мінез-құл-
қы ның нашарлауын байқай аламыз. 
Мұн дай қиындық адамның тұлға болып 
қалып тасуына кері әсерін тигізеді. Бала 
интернатқа қаншалықты ерте жастан 
түссе, салдары соншалық қиын болмақ. 
Ин тернатта баланың жеке қажеттілігі 
мен қабілетін дамытуға мүмкіндік жоқ. 
Мұн дай жағдайда баланың бойында 
�зге ге тәуелділік дамиды және �зінің 
«ме ні» аз к�рінеді. Мәселен, балалар 
үйінде жеткіншектің жеке ерекшелігін 
ес  керуге мүмкіндік бермейтін �мір сүру 
ре жимі бар: ұйқыдан тұру, тамақ ішу, 
ойнау, оқу, ұйықтау және тағы басқа қа-
таң тәртіпке бағынады. Зерттеу бары-
сын да к�п бала �зін-�зі тану кезінде 
қойыла тын «Мен не істегім келеді?», 
«Кім боламын?» деген сұрақтарға жауап 
беру ге қиналды. Интернатта қалыптас қан 
тәртіптен тәуелсіз болу үшін бала 
жылауық, ашуланшақ болуы мүмкін. Бұл 
проб леманы шешу үшін ол режимге қар сы 
тұру, қашып кету, ауыру, �зін-�зі жа ра-
қаттау, бүлік шығару және т.б. әрекетке 
бара ды. :кінішке қарай, біз интернаттан 
шыққан балалардың психоэмоционалды 
дамуының себебі туралы к�п айта бер мей-
міз, к�біне оның салдарымен күре се міз. 

– Балалар колледжге к�біне тәр бие-
ленушілер таңдап берген мамандыққа 
тү седі. Түлектердің жұмысқа орналасу-
да ғы қиындықтарының бірі ретінде са-
па лы білім алмауын айтсақ болады. 
Қа лаған мамандыққа түспеген түлектер 
к�п жағдайда орта жолдан оқуын тастап 
кетеді немесе мамандығымен жұмыс 
іс те мейді. Жоғары білім және ғылым 
ми нистрлігінің дерегінше, 2016-2021 
жыл дарғы интернат түлектерінің 16-31 
пайызы ғана ЖОО-ға түскен. Яғни, 
олардың аз ғана б�лігі жұмыс берушілерді 
қызықтыратындай жоғары білім алады. 
Зерттеу кезінде жұмыс берушілер ара-
сын да балалар үйінің түлектері ұрлыққа 
жақын болуы мүмкін деген ой бар екенін 
байқадық. Мұндай күмәнді болдырмас 
үшін балалар �зінің интернат түлегі еке-
нін жиі жасырады. Сондай-ақ тәжі ри-
бенің жоғынан да жұмысқа орналасу 
қиын. Жеке жұмыс берушілер де, жер-
гілік ті атқарушы органдар да интернат 
тү лек теріне к�біне жалақысы т�мен 
жә не ауыр жұмыс түрлерін ұсынады, – 
дей ді Ғалия Байболатова. 

Біз қоғам болып Балалар үйінен шық-
қан түлектердің шалыс бас қан қадамын 
аңдуға, қылмысын әш керелеуге шебер-
міз. Бірақ олардың осы уақытқа дейін 
қандай қиындықтан �тке нін, жарқын 
бо лашаққа жетуіне ненің кедергі бол-
ғанын ескермейміз. Қиын тағдыры үшін 
әр балаға оқу грантын берсек, интернатты 
бітіргеннен кейін де психологиялық 
қолдау к�рсетсек артық емес. 

ӨМІР

‡ЙIНЕН‡ЙIНЕН
кейінгікейінгі

ла ларды шетелге оқуға жіберсек деген 
ар манымыз бар, – дейді Жазира. 

15 жастағы Айзада сурет салуды жақ-
сы к�реді. Bir Bala-дан к�мек алғаннан 
кейін ол �зінің арманын жүзеге асырды. 
Осы лайша, қазір графикалық дизайнер 
ма мандығы бойынша білім алып жатыр.

– Балалар үйінің к�птеген балалары 
кейін жас�спірімдер үйіне барады. Осы-
лай ша, қоғамда �мір сүруге бейімделеді. 

«БҰҚАРЕКЕҢ ЖЫРЛАЙДЫ»...

БАЛАЛАРБАЛАЛАР
Мектепті енді 


ана бітірген боз-
бала �лкен �мірді 
неден бас та рын, 
�андай маманды� 
та�дарын білмей �и-
налады. Артында �ор
аны 
болар ата-ана сы т�рса да, 
олар
а �з жолын табу �иын. Ал 
ешкімі жо�, Балалар �йінен 
шы� �ан жас�спірімні� 
интернатты бі тір геннен кейін 
�айда баратыны жайлы 
ой лап к�рді�із бе? Ондай 
жастарды� �о 
ам
а 
бейімделуі �алай 
болады? #ан ша сы 
жо
ары білім 
алады? 

– Мен Алматы облысындағы жеке-
мен шік жетімдер үйіне жақын жерде 
тұр дым, оларға қонаққа баратынмын. 
Мек теп түлектері бар екенін біліп, оқуға 
түсу ге к�мек қолымды созуды ұйғардым. 
*лім жан есімді бала байқауларды жібе-
ріп алып, оқуға түсе алмапты. Мен осы 
шаруға шындап кірісіп, колледждерді, 
жо ға ры оқу орындарын, білім беру бас-
қармасын араладым. Нәтижесінде, 

– «Бұқарекең жырлайды» фестивалі 
Қа рағандыда дәстүрге айналды. Ол 2008 
жылдан бері �ткізіліп келеді. Бұқар Жы-
раудың 350 жылдығына бес жыл бұрын 
біз оны халықаралық деңгейде �ткіздік. 
Биыл 355 жылдығына орай ол респуб ли-
ка лық ауқымда �туде. Фестивальді елі-
міз дің түкпір-түкпірінен 20-дан астам 
ақын мен айтыскер, жыршы жинады, – 
деп атап �тті фестивальдің бас ұйым дас-
тырушысы Айтбай Жұмағұлов. 

Кештің сәні сахнада �нер к�рсеткен 
танымал ақындар ғана емес, сонымен 
қа тар ұлттық киім киген қарағандылық 
зейнеткер белсенділер Рысты-қажы 

*кім бекова мен Күләй-қажы Нақышева 
болды.

– Біз �з қаламызда фестиваль �ткі-
зіле тіні туралы білгенде, қатты қуандық. 
Осын дай атақты ақындардың қойылым-
дарын тағы қайдан естиміз?! – дейді 
қара ғандылықтар бір ауыздан. 

Дәстүрлі және халық әндерін орын-
дау шы ҚР Мәдениет қайраткері Ерболат 
Шал дыбеков фестивальге Жетісу облы-
сы нан келді. *нші фестивальге қатысу 
ол үшін де жақсы дәстүрге айналғанын 
атап �тті.

– Мен бірнеше рет қазылар алқа сы-
ның құрамында болдым, бірнеше рет 

�зім қатыстым. Жыл сайын біз фес ти-
валь ді күтеміз, �йткені мұнда ерекше 
ат   мосфера, сарқылмас қуат сезіледі, – 
деп есептейді Ерболат Шалдыбеков. – 
Бо лашақта бұл фестиваль ЮНЕСКО 
дең гейінде �ткізілгенін қалаймын.

:лкетанушы Мақсұтхан Рақыш фес-
ти вальге Бұқар жырау ауданынан арнайы 
кел ген. Ақсақал Бұқар жырау Қалқаман-
ұлы кесенесін тұрғызуға және оның құр-
метіне естелік ас ұйымдастыруға бел   сенді 
қатысты.

– Мен фестивальден тыс қала алма-
дым, �йткені бұл – біздің облысымыз 
бен жалпы еліміз үшін үлкен оқиға. Бұ-
қар жыраудың тұлғасы аңызға айналған, 
оның әрбір шығармасы терең мағынаға 
толы. Біз оның шығармашылығын оқып, 
насихаттауымыз керек, – деп атап �тті 
�л кетанушы.

Қоғам қайраткері Майра *бдірах ма-
нова «Бұқарекең жырлайды» фестивалін 

ұлттық мереке ретінде атап �туді ұсына-
ды.

– Біз оған үлкен мереке ретінде да-
йын далуымыз керек, шараға ұлттық 
киім мен келуіміз керек, жастарды үйре-

туі міз керек, – деп қорытындылады с� зін 
қоғам қайраткері.

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

#ара
анды орталы� саяба
ында елімізді� т�кпір-т�кпірінен келген 
«Б��ареке� жырлайды» республикалы� фестиваліні� �атысушылары 
екі са
аттан астам уа�ыт бойы Б��ар жырау #ал�аман�лы мен бас�а 
да а�ындар мен жырауларды� шы
армаларымен к�рермендерді 
�уантты. 'р н�мірді �нер с�йер �ауым жылы �абылдады.

Бір ақ к�бісі студент болуды, жатақханада 
тұру ды армандайды. Мен балалар үйін-
дегі барлық бауырларыма жақсы үлгі 
болу ға тырысамын, – дейді Айзада.

Жазира Мейрамбекқызымен 
бірге ко мандада тағы бірнеше 

ерік ті жұмыс істейді. Жобаның ерекше 
мақ танышы – Ильдар Асадуллин. Ол 
Бюд жеттік орындар бағдарламасы 
бойын ша Мәскеу әскери университетіне 
оқу ға түскен. 2019 жылы Bir bala жобасы 
Social impact Award әлеуметтік кәсіп кер-
лер байқауының жүлдегері атанды. 
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Мұстафа Шоқайдың бұл эпис то-
лярлық мұрасын эмиграциядағы 

Ресей, �зербайжан, Грузия, Кавказ, Ук-
раина, Еділ-Орал, Ресей *ңірі халық та ры-
ның жетекшілерімен, Қытай, Ауғанстан, 
Иран, Жапония, Сауд Арабиясы, Ұлыб ри-
та ния, АҚШ, Италия, Голландия, Фран-
ция, Германия, Польша, Мысыр және тағы 
басқа елдердің саяси, қоғам қайраткерлері 
жә не шығыстанушы ғалымдарымен, 9з-
бек стан мен Қазақстандағы туыстары және 
жол дастарымен, барлығын есептегенде 
жүз қаралы кісімен түрлі тілдегі, түрлі дең-
гей дегі, түрлі наным сенім мен ұстанымда 
жа зысқан хаттары құрайды. Хаттар маз-
мұны *з иелерінің әлеуметтік *ресін, саяси 
қы з метін, салт санасын, әдет ғұрпын, 
дәс түрін к*рсетіп қана қоймайды, сол кез-
дің тарихи шындығын, замананың сая си 
сипатын да айқын танытады. Ал Мұстафа 
Шоқайдың *зімен елдегі пікірлес, мұраттас 
адам дармен алысқан, ағайын туғандармен 
жазысқан хаттарынан халықтың саяси 
ахуалы, сұрықсыз *мір жағдайы, күнделікті 
шаруа шылық күйзелісі айқын танылады. 

Мұстафа Шоқайдың шетелге кетуі, 
он да тұрақтауы болмаса елге оралып, бұ-
рын ғы азаттық үшін күресін оппозициялық 
сипатта жалғастыруы, бірақ оған кеңестік 
жүйе жағдайында ешқандай сенімнің жоғы 
сияқты мәселелер оның жақын достарын 
қатты ойландырып, талай толғандырған 
бо латын. Бұған социал революционер 
(эсер лер) партиясы орталық комитеті мен 
Уа қытша үкіметтің Түркістан комитетінің 
мү шесі, Бірінші жалпықазақ съезінің жұ-
мы сына қатысқан, Грузияға бірге барған, 
кейін жолы айырылысып, Мәскеуге орал-
ған В.Чайкиннің хаттары дәлел бола ала ды.

Біздерге В.Чайкиннің 1920 жылдың 
5 тамызынан 1924 жылдың 7 тамы-

зы на дейінгі 6 хаты ғана жеткен, бірақ ол 
хат тарға қайтарылған жауаптар жоқ. Олар 
тиіс ті органдардың назарына түсіп, қолды 
болған сияқты. Бізге жеткен алғашқы хатта 
(бұл үшінші хат, екеуі белгісіз – �.Б.) Түр-
кістан, Қазақстан және Башқұртстанда 
бо лып жатқан жағдайды, ортақ таныс кі-
сілер дің және Мұстафа Шоқайдың туыс-
тары мен достарының пікірлерімен санаса 
отырып, мынадай қорытындыға келеді. 
Бірінші – Мұстафаның елдегі (және тек 
Мәс кеудегі) қызметінің ойлағандай бол-
мауы, Түркістанда *з алдына мемлекет 
құру мәселесі әзірше тек жай арман дең-
гейін де қалуы. Екінші Мұстафаның елде 
болуының қажеттігі, бірақ ондай шешімді 
оның *зінің қабылдау керегі. Содан соң 
Түріккоммисияның бұрынғы т*рағасы, 
енді «Түркияға елші ретінде бара жатқан» 
Ш.Элиаваның Мұстафаның *зінің сүйікті 
ісіне белсене араласу үшін Мәскеуге шұғыл 
келуіне кеңес беруі, алайда В. Чайкин 
оның Мұстафа Шоқайды Түркістанға ша-
қырмай, Мәскеуді ұсынғаны «күдік пен 
қар сылық» тудырғанын ашық білдіреді. 
Осы ларды айтып келіп, ол: «Сіз менің ша-
қыруым ды күтіңіз немесе (хабарласу 
қиын  дап кететін болса, үзіліп қалса т.б.) 
келу жайында *зіңіздің нақты шешіміңізді 
қабылдаңыз. �зірше Сіздің достарыңыздың 
пікірі осыған саяды» деп қорытындылайды. 
Ал 1920 жылы 20 тамызда жолданған екін-
ші ха тын да автор Шоқайдың елге оралуы 
ж* нін де бірнеше ресми кісімен, атап айт-
қанда, Ресейдің Сыртқы істер министрінің 
орынбасары Л. Караханмен, РК(б)П ОК 
хат шысы Н. Крестинскиймен с*йлескен-
нен кейін оның қауіпсіз болатындығына 
күмән келтіреді. Сол себепті шақыру 
жауап    кершілігін *з мойнына ала алмай ты-
нын айтады. Бұл хаттар Мұстафа Шоқай 
әлі Тифлисте тұрып жатқанда жеткен бола-
тын. 

В.Чайкиннің хаты Мұстафа Шоқай 
Па  рижге келгеннен соң да жалғасады. 1922 
жыл ғы 22 наурыздағы хатында Мұстафа 
Шо қайдың елге оралу мәселесін тағы да 
к* те ріп, оның Ресейге келуін қалайтынын, 
алай да сенімнің аздығын, Түркістандағы 
дос тары мен таныстардың бұған түгел қар-
сы екенін айтады. Олардың ішінде Алаш 
қоз ғалысының қайраткері Жанша (Жаһан-
ша) Досмұхамедовтің, 1922 жылдары Таш-
кент тегі «Талап» мәдениет к*ркейту қауым-
дастығының қызметкері, бұрынғы Мұс-
тафаның к*мекшісі Ескендір (Искандер) 
К*пжасаровтың да бұл істі қостамайтынын 
жеткізеді. Сонымен автор елдегі партиялық 
аппарат арқылы қуғындаудың кең қол-
данылуынан қайтудың қажеті жоқ деген 
қорытындыға келеді. 

Мұстафа Шоқай да, В. Чайкин де боль-
шевиктер ту еткен пролетариат диктатура-
сы ның тапқа б*ліну мен тоталитарлық 
жүйе ге негізделуі халықтарды ұлттық езгі-
ден құтқарып, бостандыққа жеткізе ал-
майтынын толық түсінген, саяси сипаттары 
жағынан типтес тұлғалар болатын. Мұның 
аяғы В.Чайкиннің 1923-1933 жылдары 
айдауда болып, 1938 жылы куғын сүргінге 
ұшы рап, 1941 жылы Орел түрмесінде 
атылуы на алып келді. 

Сонымен, Францияда тұрақтанған, 
Түркістанның тәуелсіздігі үшін 

күресті бір сәт тоқтатпаған, алайда барлық 
*мір лік м ні бар буынын *з қолында ұстап 
отыр ған кеңестік Ресейдің тым күшті ек е-
нін жақсы білген Мұстафа Шоқай мақсатқа 
жетудің бір ғана жолы бар екенін, ол жол 
т уелсіздік жолындағы барлық күрескердің 
күш біріктіруі деп санады. 

Осы мақсатта ертерек құрылған «Түр-
кі стан Ұлттық бірлігі» ұйымын нығайту, 
ха лықтардың тәуелсіздігі үшін саяси күрес 
бағытындағы іс әрекеттер бір топ мұсылман 
эмиг ранттықтардың хаттарының мазмұ-
нын құрады. 1929 жылғы 27 ақпанда кешегі 
�зер байжан Демократиялық Респуб ли ка-
сының бірінші басшысы, «Мусават» («Тең-
дік») партиясының т*рағасы М.Ра сулза-
деге жазған хатында Мұстафа Шоқай: «Біз 
жер жерде тәуелсіздік идеясын дамытуға 
күш салуымыз керек және осы жолға түс-
кен дерді *з қатарымызға тартып, оларды 
қол дауымыз қажет. Қазіргі күрес жалыны 

үдеп тұрған кезеңде бұл – аса маңызды 
нәр се» деп жазды. 1931 жылдың 16 қаза-
нын да Поляк Бас штабының париждік 
ре зи денті Г.Роллинге арналған хатында 
Түр кістанның ұлттық мәселесі нәтижелі 
болуы үшін елдің ішінен де, одан тыс жер-
лер дегі түркістандық эмигранттардың 
ара сынан да мықты ұйымдасқан қолдау 
керегін, ұлттық мәселеде эмиграцияның 
р*лін жай ғана «қосымша» деп қарауға 
болмайтынын ескерте отырып, Мұстафа 
Шоқай эмиграциялық қызметтің түпкі 
мақсатын былайша ашып берді: «Қазіргі 
жағдайда эмиграцияның міндеті әртүрлі 
жағдаймен Шығыс елдерінің мыңдаған 
шақырымында бір бірінен б*лектеніп, 
ша шылып кеткен эмигранттық топтар 
ара  сындағы ұлттық тәуелсіздік идеясын 
на сихаттау, идеялық байланыс пен ұйым-
дас қан бірлікті орнатуға үгіттеу істерімен 
шектеледі. Эмиграцияның міндеті – Түр-
кі стан мәселесін «интернационалдық» 
(«ха лықаралық» деп айтқан жақсырақ 
бо лар) ортаға шығару (қозғау) екені *зінен 
*зі түсінікті нәрсе». Автор бұдан ары Еуро-
па  ның да, бүкіл әлемнің де қазіргі әлеу-
мет тік экономикалық жағдайы бейбітшілік 
пен тыныштықты қалайтынына тоқталып, 
Еу ропа түркістандықтардың әдемі к*зде-
рі не бола немесе «қаналушылардың тап-
тал ған құқықтарын қорғаймын» деп бо ль-
ше виктермен қызыл кеңірдек болмайты-
нын және соғысуға бармайтынын айта 
ке ліп: «Бізге қарсы жүз миллиондық ұлы 
орыс халқы тұр. Оның ұлттық үстемдігіне 
қар сы күресті біз барлық «шет аймақтар» 
кав каздықтар, украиндық және басқалар 
ты ғыз байланыста ғана жүргізуіміз керек. 
«Интернационаландыру» тек осы мәнде 
маңыз ды және с*зсіз қажет. Ол іске асатын 
жұ мыс және біз оны ұйымдық жағынан 
жү зеге асырамыз...» деп жазды. 

Хаттар толқыны Мұстафа Шоқай-
дың ұлт-азаттық күрестің к*реген 

стра тегі, тамаша тактигі болғанын толық 
рас  тай алады. 1929 жылғы 5 сәуірдегі поляк 
бар лау органдарының Париждегі рези ден-
тура қызметкері В.Дабровскийге жазған 
хатында Түркістан жағдайында жергілікті 
ұлт шыл коммунистердің билікке ұмты лы-
сын пайдалану және билік басында отыр-
ған Мәскеудің үстемдігіне қарсы күрестің 
қажеттігін айта келе: «Ішкі партия күштері 
сырт қы Мәскеу үстемдігіне қарсы күрес-
пей, біз ұлттық ісімізді аз болса да алға 
жыл  жыта алмаймыз. Бізде бұрыннан қа-
лып тасқан кадрлар жоқ. Қатты айтсақ, 
ұл т тық күрестің дәстүрі де, ұйытқысы да 
жоқ Ескінің барлығы қиратылды. Кеңес 
жағ дайында біздерді жас *скін ұрпақ қана 
аман сақтап қалады. ...Оларды *з елінде 
би лік ке ұмтылуға, *здерінің заңды орнын-
да «заңсыз» отырған мәскеуліктерге қарсы 
күреске итермелеу арқылы ұлттық тәуел-
сіз дікке ұмтылысымызды едәуір жеңілде-
тер едік» деп жазды. 

Эмиграциядағы түркі ұлттық қоз-
ғалыс *кілдерінің *зара жазысқан 

хаттарымен танысу олардың арасында 
күр делі мәселелердің болғанын да байқа-
тады. Түрік әлемі тағдыры туралы к*з қа-
рас  тардағы айырмашылықтар, кейбір 
бас   шылардың жеке менмендіктері, кеңес-
тік құпия органдардың араласуы тағы басқа 
Совет үкіметіне қарсы күресте күш тер дің 
бірігуіне мүмкіндік те бере бермеген бола-
тын. 1929 жылы 21 ақпанда Краковтан Мұс-
тафа Шоқайға жазған хатында О.Тене ре к ұ ғ-
лы: «Түрік зиялылары арасындағы бір бі ріне 
қастық жасау, ұрыс керіс, айыптау – *те 

жағымсыз құбылыс. ... Соншама аз түрік 
зия лылары барлық жағынан біртұтас 
болып бірігулері керек қой» деумен шек-
тел мей: «Мен де Сіз сияқты жалпытүріктік 
к*зқарасты ұстанамын, Түркістан туралы 
мә селеге немқұрайлы қарай алмаймын, 
Ре сейде түрік ұлттық мәселесі тәуелсіз 
Түр кістан болғанда ғана шешілетініне се-
не мін» дейді. 1932 жылғы 12 наурызда 
Ыстан бұлдан жазған хатында «Прометей» 
басшыларының бірі, эмиграциядағы әзер-
байжандық қайраткер Мұстафа Векилли 
ат тасын: «Сіз мәселеге соншалықты сақ-
тық пен және абайлап қарағаныңызға қара-
мастан Париждегі «біздің к*шелердегі» 
жағ дай ж*нінде к*п нәрсеге к*зімді аш-
тыңыз, оны егжей тегжей түсіндірдіңіз» 
дейді. Ал Мұстафа Шоқай 1932 жылғы 29 
нау рызда оған жазған жауабында былай 
деді: «Сіз дұрыс айтасыз, біздің «түрік май-
да нында» олқылық к*п. Бұл олқылықтарды 
ж*ндеу, дұрысын айтқанда, бүтіндеу – ең 
бірінші міндет...» [1, 227б.].

«Түркістан Ұлттық Бірлігі» ұйымында 
қо лайсыз жайлар да аз болған жоқ. �сіресе, 
Ахмед Заки Валиди бастаған топтың іс 
әре кеттерінен хабардар Уфа губерния сы-
ның тұрғыны, саяси қайраткер, заңгер 
О.Те нерекұғлының 1929 жылғы 10 сәуірдегі 

аң ғаруға болады. Жеті айдан бері егесіне 
ти ме ген хаттардың тағдыры белгілі. Келесі 
ха тында (1923, 19 сәуір) Мұртаза: «Таш-
кент тегі Сұлтанбек, Санжарларға барып, 
сіздің хаттарыңызды алып қайттым» деген. 
Мұн да аталып отырғандар Сұлтанбек Қо-
жанов пен Санжар Аспандияров еді. 

Мұртаза мен ауылдастарының 1923 
жыл ғы 19 сәуірдегі бізге жеткен алғашқы 
ха тында осының алдында бірнеше хат жаз-
ғанын, олардың тиген тимегенінен ха бар-
сыз екенін жазып, елдегі, ағайындарының 
арасындағы *лім жітімді мәлімдеп, жай 
күйлерінің шамалы екенін жазады. Ал 1923 
жыл дың 2 қыркүйекте жазылған хатта 
Мұр таза ағасынан бірнеше хат алғанын, 
елдің хал жағдайынан хабардар болғанын 
білгенін жазған. Ауылдың тұрмыс күйінің 
на шарлағанын, аяқты малдың күн *ткен 
сайын азайып бара жатқанын, *зінде 
сауын сиыр, жұмсарлық *гіз ғана қалғанын, 
негізгі тіршілігі диқаншылық екені, бірақ 
мұның да мардымды емесі айтылған. Ел 
ішін де түрлі ауру жайлап, екі жылдан бері 
шегіртке шығып, егінді жесе, қой ешкі 
қо тырдан қырылып, ауылдар малсыз қал-
ғаны жазылған. 

Мұртазаның бізге жеткен 1924 
жыл ғы 16 қаңтарда жазған соңғы 

ха тында ағасының 4 қыркүйек, 3 қазан, 6 
жел  тоқсанда жазғандарын алғанын, соң-
ғы сында ағасының «неге хат жазбайсың?» 
деген с*зінің жанына жаман батқанын 
айта келіп, *зінің жұмыстағы жағдаймен 
екі ай қамауда отырып шыққанын, соның 
се бебінен еккен егіннен *нім ала алма-
ғанын хабарлайды. Осы хатта «Еш туыс-
қан нан жақындық к*ріп жүрген жоқпын» 
деген жолдар да бар. Бұл кезде Мұстафа 
ағайындары Кеңестің қырына алына бас-
тал ған еді, сол себепті олар ол *скен шаңы-
рақтан аулақ болуға тырысты. Бұл хаттар-
дың аяғы Мұртаза Шоқайұлының тағды-
рын де шешкен болатын. Ол 1937 жылдың 
1 қарашасында Оңтүстік Қазақстан облысы 
бойынша Ішкі істер Халық комиссариаты 
басқармасы «үштігінің» қаулысы бойынша 
ату жазасына кесілді. 

Мұстафа Шоқайдың *зі тікелей 
ре дакторлық еткен «Яш Түркі-

стан» журналының жауапты хатшылары 
�.Оқтай және Т.Шағатаймен жазысқан 
хат тарын талдау Мұстафа Шоқайдың бас-
шылық *ресін, баспагерлік ұйымдас тыру-
шылық қабілетін, журналистік қуатын 
анық байқатып, басылымдағы күнделікті 
тір лікке байланысты к*п нәрсені аң ғар-
тады. Мысалы, журналдың жауапты хат-
шысы Абдулуақап Исхақұлы Оқтай 1934 
жылдың 16 наурызындағы хатында �зер-
байжан эмигранттарының қоғамдық саяси 
«Истиклал» («Тәуелсіздік») газетінде ба-
сылған «Тәуелсіздік құрбандары» атты 
ха бардың қорытындыланғаны, Мұстафа 
Шоқайдың тапсырмасы мен ескертуі 
бойынша қандас оқырмандарды Құрбан 
мей рамымен құттықтағаны, тағы басқа 
мә селелер қозғалған. 1938 жылдың 20 қаң-
тарындағы хатында �. Оқтай 19 қаңтар 
күнгі елден келген «Қызыл 9збекстан», 
«Со циалистік Қазақстан», «Совет Түрік-
мен станы» т.б. газеттерді алғанын, алайда 
6-7 қаңтарда жіберілген ел газеттерінің әлі 
келмегенін айта отырып, газеттер жүйелі 
түрде алынбаса, баспа ісіне қаншалықты 
залал келетінін жазған. Осы жылдың 1 ақ-
панындағы хатында ол бас мақала орнына 
басылуы к*зделген «Совет парламентінің 
бірінші сессиясы» атты мақала әзірленіп, 
баспаханаға жіберілгені айтылған. Соны-
мен қатар «Қызыл 9збекстан» газетінде 
Түркістанның тұңғыш әйел докторы Гүл-
сім Асфандияр ханымның қайтыс болғаны 
туралы хабар басылғанын, соны к*шіріп, 
Мұстафаға жібергенін, кейбір мағлұматтар 
қосып қайта жіберуін сұраған. «Яш Түркі-
стан» журналының 23 тамыздағы 104-105 
сандары 90 бет болып, бас редактордың 
соң ғы түзетулерімен шығып жатқаны ж*-
нінде ақпарат берілген.

Соңғы хаттар *здеріңіз к*ріп отырған-
дай, бірнеше жыл бірге қызметтес болған-
дар дың шынайы пікірлері, шын ықылас-
тары. Ал авторы белгісіз хаттың мына 
үзін  дісінің мазмұнына қарайық: «Сіз 
бар   лық ізгі ниетті отаншылдардың сүйіс-
пен  шілігі мен ризашылығына б*лене оты-
рып, еш нәрсеге қарамастан, алдағы уа-
қыт та да 9зіңіздің адал және тура бағы-
тыңызбен жүретініңізге сенемін». Бұл хат 
1939 жылдың 28 шілдесінде жазылған. 

Тамаша тарихшы, энциклопедиялық 
білімдар кешегі Түркістан Мұқ та-

рия тының басшысы, Түркістан Құрылтай 
жиналысын *ткізу ж*ніндегі комитеттің 
т* рағасы Мұстафа Шоқайдың эпистоляр-
лық мұрасы оның жалғыз қазақ халқы 
емес, бүкіл түрік халықтарының к*рнекті 
қай раткері екеніне к*з жеткізеді, *мірі мен 
қыз метінің бұрын бимағлұм жақтарын аша 
түседі. Бұл хаттарды талдау адамгершілік 
пен ізгілік, әділеттілік пен адалдық, ше-
шен дік пен к*семдік, парасат пен пайым, 
қа жырлылық пен қайсарлық, кішіпейілді-
лік пен кешірімділік, түсіністік пен тағ-
лым дылық сияқты толағай тұлғаның 
әлеу  меттік һәм саяси қайраткерлік қыр-
ларын айқындауда таптырмас дерек к*здер 
бола алады. Бұл сан салалы адами қасиеттер 
эмиграциядағы түрлі деңгейдегі, түрлі 
мақсаттағы ұлт *кілдерімен қарым қаты-
нас та да айқын аңғарылады.

Сонымен жалпы хаттар мазмұны Кеңес 
Ода ғы мен Түркістан тарихын зерттеуде 
сая си дерекк*здік қызмет те атқарады. 
Олар сол кезеңдегі ел ішінде саяси әлеу-
мет тік ахуалды, саяси қуғын сүргіннің адам 
жа нын түршіктірер сиқын к*рсетеді. Ол 
қиын шылықтар күшейе түсіп, Екінші дү-
ниежүзілік соғысқа ұласқаны белгілі. 

�бдіжәлел Б�КІР,
Қорқыт ата атындағы

 Қызылорда университетінің 
профессоры, 

саяси ғылымдар докторы

САЯСИ

М±стафаМ±стафа  ШоќайШоќай

ке ректі хаты үшін алғыс білдіруден бастал-
ған хатта 1919 жылғы Осипов к*терілісі 
және ағылшындардың Түркістандағы қыз-
меті, Большевиктердің Бұхара әмірімен 
кү ресі және Бұқарада Кеңес режимінің 
ор науы т.б. тақырыптардың қызық тыра-
тынын, Т.Рысқұловтың «Революция және 
Түркістанның тұрғылықты халқы» кітабын 
атап, осы мәселелерде к*мектесуін сұрай-
ды. Ал Пенсильванияда (АҚШ) тұратын 
Д. Федоров Уайт 1936 жылы 28 ақпанында 
жаз ған хатында орыс отарындағы Түр кі-
стан тарихы туралы кітап жазумен шұғыл-
да нып жүргенін, соған байланысты мате-
риал дар, кітаптар сұраған болатын. Мұс-
тафа Шоқай 1936 жылы 19 наурыздағы 
жауап хатында Түркістан туралы кітаптар-
дың барлығы, бірақ отарлық жағдайдағы 
қарым қатынастардың субъектісі ретінде 
Түр кістан туралы кітаптың табылмай ты-
нын, к*теріліп отырған тақырыптың *те 
қы зық екенін атап к*рсете отырып, күн-
де лікті жұмысының к*птігіне қарамай, 
мүм кіндігінше хат иесінің талабын қана-
ғат тандыруға тырысатынын айтқан еді. 

К*птеген хаттан Мұстафа Шоқай-
дың тынымсыз тірлігіне таңғалмау 

мүмкін емес. Аса к*рнекті саяси тұлға, 
та маша тарихшы, халықаралық дәрежедегі 
саяси сарапшы ретінде Мұстафа Шоқай-
дың Ұлыбританияға, Польшаға т.б. елдерге 
арнайы тақырыптарда баяндамалар жа-
сауға шақырылуы, АҚШ, Германия, Фран-
ция, Италия, Румыния, Жапония, Қытай, 
Ауғанстан, Голландия, Түркия т.б. елдерден 
келген хаттарға жауап жазумен қатар «Түр-
кістан Ұлттық Бірлігін» ұйымы мен «Яш 
Түркістан» журналына басшылық жасау, 
ма қалалар дайындау, зерттеулер жүргізу, 
ғылыми конференцияларда баяндамалар 
жасау, Түркістан ұлт азаттық қозғалысының 
мақсат мұраттарын түсіндіру, Германияға 
оқуға келген түркістандық жастарға қам-
қорлық, саяси топтар мен ұйымдардың 
же тек шілерімен, коғам қайраткерлерімен 
кез десулер, олармен пікір алысу, Түркістан 
ұлт-азаттық қозғалысының мақсат-мүд-
десін түсіндіру сияқты сан салалы қызмет 
Мұстафа Шоқай сияқты Түркістан десе 
ру хы шабыт алатын, ой қиялы шыңға *р-
лей тін, қаламы қайыспас қайсар қайрат-
кер дің ғана қолынан келетін тірліктердің 
түр лері болатын. Осы сәтте Германиядағы 
Жо ғары техникалық мектебін докторлық 
дәре жемен бітіріп, кейін Түркияда Түр-
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�айраткерлігі мен 
білімпазды�ын, адалды�ы 
мен әділеттілігін,  
мәмлегерлігі мен 
шешендігін ай�ын 
бай�ататын М�стафа 
Шо�айды� эпистолярлы� 
м�расы ал�аш екі томды� 
болып 2006 жылы жары� 
к#рген  болатын. О�ан 276 
хат еніп еді. 2012-2014 
жылдары шы��ан он екі 
томды� шы�армаларыны� 
толы� жина�ыны� 
жекелеген томдары мен 
со��ы он екінші томында 
215 хат жарияланды. Ал 
2021 жылы �Р Б)М, )ылым 
комитеті, Ш.Уәлиханов 
атында�ы тарих және 
этнология институты мен 
�аза�стан Республикасы  
Орталы� мемлекеттік 
архиві шы�ар�ан 
«ЭМИГРАЦИЯДА: М�стафа 
Шо�айды� эпистолярлы� 
м�расы. 1919-1941» 
(«В ЭМИГРАЦИИ: 
эпистолярное наследие 
Мустафы Шокая 1919-
1941») атты е�бекке 261 
хат еніпті. Жина�тарда�ы 
хаттарды� бір-бірін 
толы�тыр�анын,  
�айтала�андарын ескерген 
жа�дайда барлы�ы Cш 
жCздей хат жары� к#рді. 
Б�лай деуімізді� #зіндік 
себептері бар. К#п хат 
Совет Cкіметіні� Біріккен 
мемлекеттік саяси 
бас�армасыны�   �олына 
тCсіп, бізге жетпей �ал�ан 
сия�ты. Б�л хаттар 
мазм�нынан бай�алады.

Мұстафа Шоқайға жазған хатында к*тер-
ген аса бір мәнді мәселеге назар сала ке-
тейік. Сол кездері «Түркістан Ұлттық 
Бір лігі» басындағы түркістандық емес 
А.  Ва лиди мен Абдулқадыр (Инан) мүше-
лері болған Түркістан комитетін (ТҰБ 
айтып отыр �.Б.) Түркістан саяси ұйымы 
деп атауға болмайды, оны қайта құру үшін 
жұ мыс істеу бірінші және қажетті шарт дей 
келіп, О.Тенерекұғлы: «Бұл ұйым, ең ал-
дымен, Түркістан саяси ұйымы болатын-
дық тан, Сіз келіссеңіз, осы істі 9з қо-
лыңыз ға алуды ұсынамын. Сіз тек қана 
түр кістандық емессіз, бұрынғы Түркістан 
автономиялық үкіметінің басшысысыз. 
Түр кістан азаттық қозғалысын Сізден 
басқа кім басқаруы керек?» деген болатын. 
Сон дай ақ эмиграциядағы әзербайжан 
қай раткері, «Прометей» ұйымы басшы-
лары ның бірі М.Векилли 1938 жылғы 17 
ма мырдағы хатында «Кавказ бірлес ті гін-
дегі» жікшілдіктерге тоқталып: «Біздің 
ұлттық күштерімізді біріктіру туралы мәсе-
леде Сіздің к*мегіңіз бен қолдауыңызды 
кү темін. Себебі біздің ісімізге Сіздің жа-
ныңыздың ашитынын білемін» деп жазуы 
жайдан жай емес еді. Шынында да кейін 
Мұстафа Шоқай эмиграциядағы мұсылман 
эмигранттарының к*шбасшысы болды.

К*птеген хат мазмұнынан эмиг ра-
ция дағы замандастарының Мұс-

тафа Шоқайды Орталық Азияның бірден 
бір маманы ретінде одан кейбір дерекк*з-
дер ді анықтағысы, тереңірек білгісі келгені 
байқалады. 1937 жылы 24 наурызда Стэн-
форд университетінің Орыс зерттеушілері 
комитетінен жіберілген, *те қызықты және 

кістан жастары одағының хатшысы болған, 
Ыстанбұл университетінің профессоры, 
Мұстафа Шоқаймен достық қарым қаты-
настағы Ахмеджан Ибрагим 1936 жылдың 
10 қазанында жазылған, түркістандық 
түрік жастары бірлігінде жұмыс істеп жүр-
ген бір түркіменстандықты Германияға 
оқу ға ұсынған хатында былай депті: «Бұл 
жайт Сіздің қарауыңыздағы мәселе бол-
ған дықтан, әрине, *зіңіз білесіз және кімді 
алып, оқуына жағдай жасасаңыз да, мен *з 
атымнан ризашылығымды айтып, қолдау 
к*рсетемін».

Елдегі саяси жағдайды, әлеуметтік 
ахуал ды, сол заманның саяси лебін, әлеу-
мет тік күйін Мұстафа Шоқайдың ағайын 
туыстардан, әсіресе інісі Мұртаза алған 
хат тар да айқын танытады. Мұртаза алғаш-
қы кезде ағасының аман-саулығын 
В.Чай кин арқылы да біліп тұрған. 1924 
жыл ғы 7 наурыздағы хатында ол: «Брату 
Ва шему тюркское письмо, как помните, я 
передал давно» дейді. Кейін Мұртаза ше-
тел де жүрген ағасымен оның Ташкенттегі 
жол дастары арқылы байланысады. Мұр-
таза Шоқайұлы 1923 жылғы 4 наурыздағы 
ағасына арналған хатын «қыпшақ бала-
сына» жіберерсіз деп жұмбақтап �.Ора-
заевқа жазған хатында: «9ткен жылы 
Таш кенттен қырқүйек айында тұрған же-
ріне (әңгіме Мұстафа туралы болып отыр 
– �.Б.) бір екі хат жазып едім, тиген тиме-
ге  нін қайдам» дегеннен соң елдің аманды-
ғы туралы ғана хабарлап, «Сіздердің жай-
ларыңызды естідім», «Мұнан басқа с*з 
жазуға болмайды» деген қысқа с*йлемдер-
ден сол кездегі елдегі саяси ахуалды 

Тамаша тарихшы, энциклопедиялық білімдар кешегі 
Түркістан Мұқ та рия тының басшысы, Түркістан Құрылтай жиналысын 

"ткізу ж"ніндегі комитеттің т" рағасы Мұстафа Шоқайдың эпистоляр-
лық мұрасы оның жалғыз қазақ халқы емес, бүкіл түрік халықтарының 
к"рнекті қай раткері екеніне к"з жеткізеді, "мірі мен қыз метінің бұрын 

бимағлұм жақтарын аша түседі.
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Жетісу �ңірінің ғана емес, қалың 
қа зақтың �ткенінен ойып тұ-

рып орын алатын Біләл Сүлеевтің атын-
да Талдықорғанның жанындағы Еркін 
де ген ауылда кішкене ғана шолақ к�ше 
бар. Бұдан басқа облыста, елімізде, оның 
ішін де туған жері Ақсу ауданында мем-
ле кет және қоғам қайраткері атында 
бір де-бір к�ше немесе мектеп, кітапхана, 
ме кеме жоқ. Еркіндегі к�шеге 1997 жы-
лы 31 мамыр саяси қуғын-сүргін құр бан-
да рын еске алу, тағзым ету күні болып 
ал ғаш белгілеген кезде �лкетанушы 
Же     місбек Толымбеков пен сол жылдары 
об лыс орталығындағы Ілияс Жансүгіров 
мұ ражайын басқарған Кәмила Қо қы-
мова шапқылап жүріп, Біләл Сүлеевтің 
атын қойғызған еді. Кейін 2015 жылы 
осы қысқа к�шеден де айырылып қала 
жаз  дағанымыз тағы бар. Жергілікті пы-
сы қайлар «Біләл Сүлеев деген кім?» 
де   генді қоздатып, к�шені басқалай атау-
ға тырысқан. Оларды қалалық әкімдік 
қол дап, ақырында Сүлеевтің іздеушілері 
жеңіп шыққаны есте қалыпты. Бірақ 
ат қарушы билік тарапынан сол сал ғырт-
тық пен мұрынның астындағыдан бас-
қаны к�рмеу әлі күнге жалғасып келе 
жат қандай. 

Енді �лкетанушы Жемісбек То-
лым бековтың біздің бүгінгі 

кейіп кер туралы жиған-тергеніне кезек 
бе рейік. 1893 жылы Қопалдағы Баян-
жүрек тауында туған Біләл Сүлеев (1893-
1937 ж.ж.) – ағартушы, педагог, методист, 
дра матург, журналист, ақын, сатирик, 
юморист, фельетоншы. Қазақ әдебие-
тін дегі фельетон жанрының негізін қа-
ла ған. Оның «Картаға салынған қатын 
(пье са)», «Қайтсең к�сем боласың? 
(са   тира)», «Қабанбай мен Сазамбай» 
(�лең), «Жұт жеті ағайынды (�лең)», 
«Қазақ мұғалімі» (�лең), «Қыз бен жігіт» 
айтысы, «Қазақтың 24 бас алқа дыбысы 
(сатира)», «Жолың болсын материал!» 
сияқ ты туындылары газет, журналдарға 
жа рияланған. @кесі Сүлей Майлин 1860 
жы лы Алматы облысы, Бүйен-Ақсу ау-
даны, 11 ауылда �мірге келген. Сол 
кез ге лайық бастауыш білімі болған, 
со ған қара мастан Кеңес дәуірінде кол-
хоз да мал баққан. 1927 жыл 1 қаңтардағы 
са  нақ тізімінің отырықшы елді мекен-
дер құ жатында: «Талдықорған уезі, 
Жетісу гу берниясы, Қопал болысы, ІV 
– ауыл/со веті, ауыл атауы – Сүлей. 
Шаруа шылық са ны – 5, орналасқан жері 

Азат – биыл сегізде,
Біләлдан қалған қос бала», – деп жаза-

ды. Азат Сүлеевті қазақ елінің зиялылары 
жақ сы біледі.

1918 жылы Жетісу облысы қазақтары-
ның ІІ-ші Алашорда облыстық съезі �те ді. 
Облыстық Алашорда құрамы 8 адам    нан 
тұрған. Ақсу ауылы, Қопал уезінен № 6 
болып семинарист, мұғалім Біләл Сүлеев 
сай ланады. Дербес «Алаш» атты отрядын 
құру ға қатысқан. 1920 жылы Ақсу �лке-
сін басып алған ақтардың бір полк әске-
рін үгіттеп, Қызылағашқа алып кетеді 
жә не сол аралықта қазақтарды Б�рілі 
мен Балқаш құмдарына қашырып, аман 

то номиялық Республикасының атынан 
Ахмет Байтұрсынов, Елдес Омаров, Қа-
зақ театрының жетекшісі А. Байсенов, 
Қаз АССР НарКомПрос коллегиясының 
мү шесі Біләл Сүлеев сол съезге делегат 
ре тінде қатысқан. Съезде араб немесе 
ла тын әліпбиіне к�шуге қатысты талас 
туын дайды. Жеті дауысқа қарсы 101 
дауыс пен латын әліпбиін жақтағандар 
жеңе ді. Түркологтар жиыны туралы 26 
ақ пан мен 5 наурыз аралығында түсіріл-
ген 8 минуттық фильмді 2022 жылы 
А.Бай тұр сынов атындағы тіл білімі инс-
ти ту тының қызметкерлері Ермұхамбет 
Ма рал бек (директор орынбасары) пен 
оно мастика б�лімінің кіші қызметкері 
Жерекен Сейтбақты тапқан. «О переводе 
казахского алфавита на латиницу в 
20–30 гг. ХХ века» деген материал 1927 
жы лы 24 ақпанда «Советская степь» га-
зе тінде де басылыпты.

Біләл Сүлеев 1926-1928 жылдары 
Же тісу губерниясының халыққа 

білім беру басқармасына басшылық ет-
кен. 1927 жылы Жетісу губерниясының 
5 съезінде Біләл Сүлеев, Мұхамеджан 
Ты нышбаев, Шамай Шынасылов Жетісу 
губерниясы атқару комитетінің құра мы-
на мүше болады. Сол жылдары Ташкент-
тегі жерлестер қазақ ұйымының ұйым-
дас тыру бюросына да жетекшілік жаса-
ған. 1928 жылы Жетісу губерниясы 
бойын ша қазаққа латын әліпбиін енгізу 
пре зидиумына мүшелікке сайланады 
жә не Алматы округінің білім басқарм а-
сын басқарады.

Ілияс Жансүгіровтың «Балдырған» 
қол жазбасын қазақ-қырғыз білім ко мис-
сиясына ұсынып, оқушыларға оқулық 
кітап ретінде жобаға енгізіп, Ташкент 
қа  ла сындағы қазақ-қырғыз институ ты-

сол институттарда ректор міндетін ат-
қарады. 

Түлкібек Құрақбаев «Фатима» поэ-
масында Біләл Сүлеевтің қысқа ғана ғұ-
мырында елі үшін атқарып кеткен ұшан-
теңіз еңбегін т�мендегіше тол ғайды: 
«1930 жылдары, әсіресе, Біләлдің,
Ұшатынын жел біліп, қонатынын сай біліп.
Сая таппай, сай таппай, 

орнығуға жай таппай,
Құйын қуған қаңбақтай, 

мынау байтақ даланы.
Ақт#беден – Орынбор, 

Орынбордан – Оралды,
Орал асып Тәшкенді, Тәшкен #тіп Семейді,
Кезіп жүрген кез еді, к#шпендінің #зі еді.
Ақыр келіп Семейге, орныққаны сол еді.
НКВД-ді келді де, ұстап алып ж#неді», 
– деп сипаттайды.

1931 жылдың 27 наурызынан 1932 
жыл дың 20 сәуіріне дейін Біләл Сүлеев 
Ал матыдағы НКВД-ды түрмесінде оты-
ра ды. «Айыбы жоқ» деп ақталып шы ға-
ды. Одан қазақ даласынан пана таппай, 
Мәс кеуге кетіп, �ндірісте мәдени-ағарту 

елен  гені жайлы облыстық тілдерді да-
мы ту, мәдениет басқармаларына ха бар-
лас қан едік. Тілдерді дамыту басқарма-
сын дағылардың мәлімдеуінше, дәл қа-
зіргі кезде Біләл Сүлеевке біз жоғарыда 
айт қан, Еркін ауылындағы шолақ к�ше-
ден басқа ештеңе бұйырмапты. Бірде-бір 
мек теп немесе кітапхана, мекемеге есі-
мін беру жайлы ауданды қоса алғанда, 
еш бір жерден ешқандай ұсыныс түс пеп-
ті. Соған қарағанда, басқаны айтпағанда, 
Ақсу ауданындағылар Біләл Сүлеевтің 
есі мін мүлде ұмытқан сыңайлы немесе 
ол жақ та �ткенді �неге тұтатындар қал-
маған. 

Мәдениет басқармасы біздің сұ-
рауы мызға биылға белгі лен ген 

салақұлаш тізім жіберді. Оның ішінде 
атқарылғандарымен бірге, алдағы кезге 
жос парланғандары да бар. Бірақ соның 
ішінде дәл қазіргі кезде Жетісу �ңірінің 
бас қаласы, облыс орталығы, мәдениеті 
мен әдебиетінің, руханиятының ордасы 
Тал дықорған қаласында �тетін, елді елең 
ет кізетін, республикадағы зиялы қауым-
ды жинайтын жиын жоқ десек артық 
айтқандық бола қоймас. 

Биылғы ақпан-шілде айларында 
Жетісу облыстық мемлекеттік 

ар хивінде 31мамыр «Саяси қуғын-сүргін 
және ашаршылық құрбандарын еске 
алу» күніне орай �ткен «Жетісудағы қы-
зыл қырғын құрбандары» атты д�ңгелек 
үст елде М. Тынышбайұлы атындағы 
Же тісу облыстық тарихи-�лкетану му-
зейі нің ғылыми қызметкері Алаш қай-
рат кері – Б.Сүлеевтің �мірі мен қызметі 
жай лы баяндама жасап, сол күні Алаш 
қай раткері Біләл Сүлейұлының туға ны-
на 130 жыл толуына орай тақырыптық 
экс курсия ұйымдастырылыпты. С.Сей-
фул лин атындағы облыстық кітап хана-
ның ұйымдастыруымен «Ақиқатқа ай-
налған ата-баба арманы» атты тарихи 
та   нымдық кеште М.Тынышбаев пен 
Б.Сүлеевтің �мірі мен қызметіне ар нал-
ған к�рме безендірілген. І.Жансүгіров 
атын дағы тарихи-�лкетану музейінде 
«Ақсулық алаш қайраткері» атты та қы-
рыпта дәріс оқылған. І.Жансүгіров 
атын дағы тарихи-�лкетану музейінде 
«Же тісулық ағартушы Біләл Сүлейұлы» 
атты тақырыпта �мірбаяны мен еңбек 
жо лына арналған тақырыптық экскур-
сия �ткен. 

Облыстағы кітапханалар алдағы 
айларға бірқатар шаралар жос-

парлап отырған к�рінеді. Соның ішінде 
іліп алары қыркүйекте Ақсу аудандық 
кі тапханасында ұйымдастырылатын 
«Ұлт мұратын ұлықтаған тұлға» атты об-
лыстық конференция. Тағы бірнеше 
аудан дық кітапханада кішігірім шаралар 
�ткізілмек. Қалай болғанда да, Алаш 
ары сының бұл жолғы мерейтойының да 
аудан дық деңгейден аспайтыны қын-
жыл тады. Қысқа ғұмырында елі үшін 
ерін бей еңбек еткен, басын қатерге тік-
кен Алаштың атпал азаматы Біләл Сү-
леев тің есімінің мүлде елеусіз қалуы, ел 
к� лемін айтпағанда туған жері Жетісу 
�ңірінде лайықты ескерілмеуі бүкіл қа-
заққа сын десек, артық айтқандық бола 

ҚАЛА БЕРЕ МЕ?

АЛАШ АРЫСЫ атаусыз атаусыз 
алып қалады. Сол жылы Талдыда «Са-
дыр-Матай» қорын құрып, елді аштық-
тан құтқаруға ат салысқан. Алғаш рет 
әр бір ауылда екі жылдық бастауыш 
мек теп, аудан орталықтарында т�рт 
жыл дық мектеп, облыс орталықтарында 
же ті жылдық мектептер аштыртуға ық-
пал етіп, қазақ жастарының білім алуына 
жол ашады. 1921 жылдың қазан айында 

«Алаштың намысын сақтаймыз,
Отанды жат жұртқа сатпаймыз», – деп жалаулат
ан 

Алаш ты� атпал азаматы Біләл С�леевті� ту�анына биыл 
130 жыл толады. �кінішке 
арай, жаппай 
у �ын-с�ргін-
ні� на�ыз 
ыз�ан ша�ы 1937 жылы #зімен за мандас 
бас 
а да 
аза
 зиялыларымен бірге жа зы
сыз жаза-
лау ды� 
%рбаны бол�ан тарихи т%л �аны Жетісу жерінде 
іздеу-с%рау салып жат
ан, елі мен жеріні� ерте�і �шін 
е�і реп #ткен азаматты� атын әспеттейік, 130 жылды�ын 
ж%рт жадында 
а ла тындай 
ылып атап #тейік дейтіндер 

атары си рек болып т%р. Аудан, облыс басшылы�ы 
тара пынан да беделді с%раушы табылмайтын сы�айлы. 
Жал пы Жетісу облысында�ы мәдениет саласына 
жауап  тыларды� жауапсызды�ы, #ткенді жете білмей-
тін дігіне бірнеше мәрте куә бол�ан едік. Осыдан бірер 
жыл б%рын жазушы Сайын М%ратбековты� 85 жыл ды-
�ын атап #туге 
атысты т�сінбестіктер туында�ан да, 
сол кездегі Алматы облысы мәдениетіне жетек ші лік 
етіп отыр�андарды� аузынан «ол кім еді?» де генді ес-
тіген біз, жа�амызды %ста�анбыз. Одан кейін об лыс екіге 
б# лінді. Басшылар ауысты. Со�ан 
ара �анда, руханият 
са ласында�ыларды� Біләл С�леевті жете білмей тін-
дігіне та� 
алуды� да 
ажеті шамалы деп ойлайсы�.

– Сареліт�бе», – деп жазылған. Сүлей 
Май линді 1930 жылы 10 қазанда Бүйен-
Ақсу ауданы ОГПУ б�лімі тұтқындап, 
ПП ОГПУ үштігі сол жылы 30 желтоқ-
сан да 3 (үш) жылға жер аударған. 1990 
жы лы 30 сәуірде ақталған.

Біләл Сүлеев Қарағаштағы «Ма-
ма ния» мектебін үздік бітіріп, 

Есенқұл Мамановтың к�мегімен Уфа да-
ғы «Ғалия» медресесінде оқиды. Орын-
бор дағы Мұғалімдер семинариясында 
бі лім алады. Осында оқи жүріп, Орын-
бор да шығатын «Қазақ» газетінде қызмет 
іс тейді. Сол кездегі к�зі қарақтылар 
ара    сында беделді болған, татар тілінде 
шық қан «Садақ» қолжазба журналына, 
«Шура» журналы мен «Уақыт» газетінде 
ғы лыми-танымдық мақалалар жазып 
тұр ған. 1917-1918 жылдары Қопал мек-
те бінде мұғалім, оқу ісін басқарушы 
қыз метін атқарады. Осында жүріп кейін-
нен қазақтың үш бірдей тұлғасына жар 
болып, �негелі ұрпақ қалдырған Фатима 
Ғабитовамен кездесіп, екеуі 1919 жылы 
отау құрады. Ел ішінде екеуінің жара-
сым дылығына қызыққан жұрт оларды 
«Қос қарлығаш» деп атаған.

«Жаным сүйген жарым бол» деп,
Ғашықтығын ол білгізді.
Қыз да мұны сынап бақты,
Жігіт те оған шыдап бақты.
Ақырында қол ұстасып,
«Қос қарлығаш» қанат қақты.
Кездестірген екі жасты,
Қопал, сенің жолың жақсы.
Мың тоғыз жүз он тоғызда,
Отау тікті басын қосты», – деген 

�лең жолдары сақталған.
Екеуі үш бала к�реді. Жәнібек, Азат, 

Фа рида (Пәку). Пәку 12-13 жасында 
Ақ   т�беде қайтыс болады. Жәнібегі Ұлы 
Отан соғысында шейіт кеткен. Түлкібек 
Құрақбаев �зінің «Фатима» поэмасында: 

«Ең үлкені – Жәнібек,
Он бестегі бозбала.

са ла сында қызмет істейді. 1934 жылы 
Мәс кеуден Қарақалпақ НарКом Про сы-
ның жоғарғы оқу орындарын басқаруға 
жі беріледі. Ақыры аңдыған жау алмай 
қой майды. 1937 жылы НКВД үштігі қа-
мауға алып, Uзбек ССР бойынша 
НКВД-ның «Сталин тізіміне» енгізіп, 
бі рі нші категориямен соттап, ату жаза-
сы на кеседі. Қаз ССР жоғарғы соты оны 
28.02.1958 жылы ғана ақтады. 

Мақаланы жазу барысында Же-
ті су �ңірі үшін ғана емес, бар-

ша қазақтың болашағы жарқын, тұр мы-
сы бақуатты болуы жолында басын 
бәй геге тігіп, небәрі 44 жасында жала 
мен жаппай жазалаудың құрбаны болған 
та рихи тұлғаның есімі қаншалықты 

қой мас. Бұған дейін де елі үшін еткен 
ең бегі дұрыс бағаланбаған Алаш ары сы-
ның туғанына 130 жыл толып отырғанда, 
есімін жарқыратып, жұртқа таныстырар 
қадамдар болмай тұрғаны бүкіл Жетісу 
жұрт шылығын, оның ішінде Ақсу ауда-
ны ның азаматтарын ойландыруға тиісті. 
Аты ауданнан аспағандарға, облыстан 
оза шаппағандарға беріліп жатқан к�-
бедей к�п к�шелердің бірін Біләл 
Сүлеев тің есімімен атасақ, мектептер 
мен кітапханаларға, мәдениет үйлеріне 
бер сек, қалың қазақ «неге бұлай істедің-
дер?» дей қоймасы анық. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

Ал маты қаласында Жетісудағы қазақ-
қыр ғыз ұл-қыз балаларына арнап үш 
жыл дық педагогика мектебін аштырып, 
жа тақхана, киім-кешек, үш мезгіл та-
мақ ты қазынадан б�лдіртеді. 

1920-1921 жылдары Жетісу облысы-
ның халық ағартуының басшысы болған. 
@бубәкір Диваев экспедициясына халық 
ауыз әдебиетін жинауға к�мектескен. 
1923 жылы Жетісу білім басқармасының 
сая си б�лімін басқара отырып, облыстық 
білім тексеру инспекторы қызметін қоса 
ат қарады. Босқындарды игеру мен орна-
лас тыру облыстық комиссиясының 
құра мына енеді. 1924 жылы НарКомПрос 
білім басқармасының Жетісу облысы 
бойынша инспекторы, «Қосшы» ұйымы-
ның мүшесі, 1925 жылы Жетісу губер-
ния сының білім басқармасының инс-
пек торы болып, Жетісу губерниясының 
пар тия ұйымын басқарады. 

1926 жылы наурызда Баку қаласында 
І-ші Түркологтар съезі �теді. Қазақ Ав-

ның қолдауымен баспадан шығартады. 
«Қазақ ұл-қыздарын қараңғылықтан 
құт қару қолдарыңнан келеді», – деп Ха-
лел Досмұхамедовке «Жануарлар», Кә-
рім Жәленовке «Физика», «Есеп құра-
лы», Иемберген Табынбаевқа «Педаго-
ги ка», «Психология», Файзулла Ғылым-
жа   новқа «Есеп амалдары», Сұлтанбек 
Қожановқа «Арифметика» оқулықтарын 
жа зуға тапсырыс беріп, олардың еңбек-
те рін баспадан шығартады. Қазақстанда 
ең алғашқы болып кәсіптік білім жүйесін 
�р кендетуге қозғау салған. Ақсу ауда-
нын да Қарағаштағы мектеп іргесіне 
же тім дерді жан-жақтан жинатып, кәсіп-
тік мектеп аштырған. Ақт�беде облыс-
тық білім басқармасының меңгерушісі 
болған. НарКомПростың Қазақстан 
бойын ша жоғарғы оқу орындарын 
ұйым дастыруға да белсене қатысқан. 
Орын бордағы мұғалімдер институтын 
Орал ға, Ташкенттегі мұғалімдер инсти-
ту тын Семейге к�шіруге атсалысқан. Uзі 

Дәл қа зіргі кезде Біләл Сүлеевке біз жоғарыда айт қан, 
Еркін ауылындағы шолақ к#ше ден басқа ештеңе бұйырмапты. 

Бірде-бір мек теп немесе кітапхана, мекемеге есі мін 
беру жайлы ауданды қоса алғанда, еш бір жерден ешқандай 

ұсыныс түс пеп ті. 
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Наурызбек САРША

ДНҚ физикалық тұрғыдан тек тұқым 
қуа лайтын ақпаратты сақтаумен ғана 
шек  телмейді, ол бір жасушадан бүкіл 
ағ   за ның дамуына нұсқаулық бола алатын 
мак ромолекула. ДНҚ-ның бірегейлігі 
мен кереметін алғаш рет 1984 жылы 10 
қыркүйекте британиялық генетик Алек 
Джеффрис анықтаған. Ол әр адамның 
ДНҚ-сы қайталанбайтын &зіндік қа-
сиет ке ие екенін білген. Міне, сол мезет-
тен бастап генетикалық саусақ ізі туралы 
тү  сінік пайда болады. Саусақ іздері сияқ-
 ты, генетикалық сынақ арқылы сіз туыс 
екеніңізді немесе күдікті адамның қыл-
мыс қа қатысын анықтайсыз. ДНҚ алғаш 
рет әртүрлі генетикалық материал арқы-
лы идентификация жүргізілетін кри ми-
нал дық салада қолданылды. Кейінірек 
ДНҚ медицинада қолданыла бастады. 
К&птеген кеселді ерте анықтауға, тұқым 
қуа лайтын дерттер, тамақтану ерек ше-
лік тері, тіпті талант пен қабілетке бейім-
ді лігі, туыстық қатынасы сынды күрделі 
жайт тарды анықтауға жол ашты.

ҚЫЛМЫСТЫ УАҚЫТЫЛЫ АШУДА 
ПАЙДАСЫ БАР

Ғылымның қарыштап дамуы кри-
ми налистика тәжірибесіне адам-

ның жеке басын тап басып анықтайтын 
жаңа тәсілді енгізді. /лемдік тәжірибе 
ге   нетикалық зерттеулерді қолданудың 
қыл мыстарды уақытылы ашуда және 
тер геуде үлкен практикалық пайдасы 
бар екенін к&рсетеді. Тарихы 1869 жыл-
дан басталатын ғылыми жетістік тек 1940 
жылдары ғана криминалистикаға келген 
екен. Ал еліміз бұл к&шке енді-ен ді ғана 
қосылып жатқанымен нәтиже жа ман 
емес секілді. Қазақстан алғаш қы лардың 
қатарында ТМД елдерінде ба ламасы жоқ 
ДНҚ генетикалық зерт ха насын 2006 
жылы ашқан болатын. Жал пы Қазақстан 
– Орта Азия елдерінің ара сында бірінші 
болып ДНҚ деректер ба засын қалып тас-
тыру бойынша жұ мыс қа бел шеше кіріс-
кен ел. Ал 2014 жы лы генетикалық зерт-
  хана Астана қа ла  сына Ішкі істер ми-
нистр лігінің жа ны на ауыстырылды. 
Бү гінде ДНҚ сарап та ма сы қылмысты 
ашу да 60 пайызға дейін сәй кестік бере-
тін бірден-бір нәтижелі құрал ға айналып 
отыр. 

Жалпы әлем тәжірибесіне к&з 
жү  гіртер болсақ, алғаш рет 1995 

жылы Ұлыбританияда ДНҚ дерек тер 
базасы құрылған болатын. ДНҚ деректер 
базасын қалыптастыру арқылы қыл-
мысты ашуға кететін уақытты үнем деуге 
қол жеткізіледі. /лемнің 51 елінде ДНҚ 
деректер базасы қалыптастырылған. 
Қазақстан солардың қатарында. 

Бүгінгі таңда мұндай база Жер шары-
ның 60 елінде бар екен. /лемдік тәжірибе 
к&р сеткендей, геномдық деректер қыл-
мыс ты ашу мен алдын алуда тиімді еке-
нін дәлелдеп отыр. Сондай-ақ осы 2021 
жыл  дың 1 қаңтарынан бастап, «Дак ти-
лос копиялық және геномдық тіркеу 

Қазақстан бойынша 2021 жылы 14 
613 жазасын &теуші мен тіркеуде тұрған 
аза маттардың және хабарсыз жоғалған-
дар дың 224 туысының геномы, ал &ткен 
жыл дың 9 айында 12 189 сотталған және 
тіркеуде тұрған азаматтар мен 285 туыс 
адам ның биоматериалдары базаға тап -
сырылды. 

ТҰҚЫМ ҚУАЛАЙТЫН 
АУРУЛАРДЫҢ АЛДЫН АЛУҒА 

БОЛАДЫ
Адам гендерінің құрылымын анықтау 

денсаулық сақтауды дамытудың маңыз-
ды қадамы болып табылады. Қазір мем-
лекетіміз бұл салаға айтарлықтай к&ңіл 
б&ліп отыр. 1995 жылы елімізде Жал пы 

ЕЛІМІЗДЕ ГЕНЕТИКА 
ҒЫЛЫМЫ ҚАЛАЙ ДАМЫП 

КЕЛЕДІ?
Осы ретте PhD, қауымдастырылған 

про фессор, Ұлттық биотехнология орта-
лы ғының адам генетикасы лаборатория-
сы ның меңгерушісі Мақсат Жабағиннен 
бүгінгі таңда адам генетикасына қатысты 
қан дай ғылыми жұмыстар атқарылып 
ке ле жатқанын сұрадық. Оның айтуын-
ша, біздің елімізде оның маңызды бір-
не ше бағыты бойынша ғылыми жұмыс-
тар атқарылып келеді екен. Олар – ме-
дициналық адам генетикасы, популя-
ция лық адам генетикасы және қолдан-
балы бағыт ретінде криминалистикалық 
адам генетикасы.

к&п теген ғылыми жұмыс атқарылып 
жа тыр. Осыған қоса, пәнаралық зерт-
теулерден б&лек, археологиялық қазба-
ларда табылатын к&не сүйектерден ДНҚ 
айырып, оның генетикасын түсініп, 
қа зіргі адамдармен салыстыра отырып, 
адам заттың генетикалық тарихы зерт-
теліп келеді. С&з басында айтып кеткен 
қол данбалы криминалистика бойынша 
адамның к&зінің, терісінің түсі, бет әл петі 
және жасын ДНҚ арқылы анықтау ба-
рысында зерттеулер жүргізіліп келеді», – 
дейді лаборатория меңгерушісі. 

Ғалым алдағы уақытта адам генетика-
сына қатысты бірқатар жоба бар екен-
дігін, осы бағытта жұмыстар атқарылып 
келе жатқандығын да айтып &тті. 

«Негізгі біздің бағытымыз – генети-
ка мен байланысты пәнаралық зерттеу-
лер. Алдағы уақытта тек қана қазақ 
хал     қының ғана емес, Орта Азия халық-
тарының шығу тегін, денсаулығын, тұ-
қым қуалаушылық мәселелерін зерттеуді 
қол ға алсақ дейміз. Егер мүмкіндік адам 
ге нетикасын дамыту бағдарламасын 
әзір  леуге қатысу, мамандар даярлау т&ңі-
ре гінде жоспарларымыз бар», – дей ді ол.  

ТАРТПАЙ ҚОЙМАС НЕГІЗГЕ

Генетика – тарихтың кілті екені 
бәрімізге белгілі жайт. 2013 жылы 

Қа зақстан тарихшылары мен генетиктері 
бас қосқан «Тарих толқынындағы ха-
лық» атты пәнаралық бағдарлама әзір-
лен ді. Бұл бағдарлама бойынша қазақ-
тар дың генетикалық коды зерттеледі. 
Археологиялық қазба жұмыстары, Қазақ 
ше жіресі, молекулярлық-генетикалық 
әдіс пен Қазақстан аумағында тұратын 
ха лық тың ДНҚ-сы зерттелді. Бұл жоба 
қа зақтың әлемдік тарихтағы маңыз ды-
лы ғын түсінуге мүмкіндік береді.

Біздің жеті атаға дейін қыз алыспау 
дәстүріміз қанның, геннің тазалығын 
сақ таудағы р&лі ерекше. Бұған бір ғана 
мысал айтуға болады. Қазір түркі тілдес 
елдер ішінде қазақтың к&неден келе 
жатқан халық екені дәлелденді. К&рнекті 
антрополог Оразақ Смағұлов &з зерт-
теулерінде осыдан 4-5 мың жыл бұрын 
қазақ жерінде &мір сүрген тайпалардың 
гендік ерекшелігінің үштен бір б&лігі 
бүгінгі қазақтардың дене құрылымында 
сақталып қалғанын айтады. Яғни қа-
зақтар популяциясында биоәлеуметтік 
ерек шеліктерінің тамыры осыншама 
уақыт үзілмеген. Былайша айтқанда, 
біз дің генетикалық тарихымыз &зіміздің 
ге німізде, физиологиялық, морфоло гия-
лық ерекшелігімізде толық орын алған. 
Егер біз 4-5 мың жыл бойы &з ерекшелі-
гімізді сақтап қалған болсақ, онда әрі 
қарайда яғни осы үшінші мыңжылдықта 
ұрпақтарымызды генетикалық тұрғыдан 
сақтау мүмкіндігіміз бар деген с&з.

Еуропада &ткен ғасырдың 50 жыл-
дары адамның ата тегін ерекше 

мән беріп зерттей бастады. Анн Ансе-
лин-Шутценбергер деген француз пси-
хологы &зінің «Бабалар синдромы» деген 
әйгілі кітабында ата-бабасының &мі рін-
де болған жағдайды оның ұрпағы да 
қай талайтынына назар аударған. Ол 
ата-бабасының тағдырын қайталаған 
біраз адамның мәліметін жинап, ста тис-
тикасын жасаған. Адамның к&п қасиеті, 
негізінен, тегіне тартатынын білеміз. 
Бірақ ата-бабамыздың басынан &ткен 
жағдайлар бейсаналы түрде ұрпағының 
да басынан &тетін болса ше?! Мұны тек 
генетикалық кодтың заңдылықтарымен 
ғана түсіндіруге болады. 

ЖАҚСЫ С�З – ЖАРЫМ ЫРЫС

Біздің әрбір с&йлеген с&зіміз гене-
ти камызға әсер ететінін білесіз 

бе?! Соңғы зерттеулерге сүйенер болсақ, 
адам балағат с&здер айтқан кезде жағым-
сыз энергияны &зі ғана қабылдап қой-
май, жанындағы &зге адамдар мен жан-
жануарларға, тіпті су мен тағамдарға да 
таратады екен. Ғалымдар балағат және 
жа ғымсыз мағынаға ие с&здердің радиа-
ция әсері секілді адам генінің мутацияға 
ұшырауына себепкер болатынын, ал ол 
&з кезегінде ағзаның қартаю процессін 
тездетіп, түрлі психикалық және тән 
ау ру ларының пайда болуына ықпал ете-
тінін анықтаған. Ал, жақсы мағынаға ие, 
қайырымды-мейірімді с&здер, дұғалар, 
тіпті кейбір әдемі &лең-жырлардың &зі 
к&п теген кеселдерді емдеп, адамға жа-
ғым ды ықпал етіп, ағзаның қартаю про-
цесін тежейді екен. 

Ресей Ғылым Академиясы квант-
тық генетика интитутының ға-

лым дары да балағат және бейәдеп с&з-
дердің жағымсыз салдары туралы біраз 
зерт теу жүргізген. Зерттеу нәтижелері 
к&р  сеткендей, айтылған с&здердің элек-
тро магниттік тербелісі ДНҚ моле кула-
сының құрылымына тікелей әсер ететін 
болып шықты. Егер балағат және жа-
ғым сыз с&здер айтылса, ДНҚ молекула-
сы осы с&здерді қабылдайды және қа-
был  данған әсердің тым артық әрі жа-
ғым сыз болуынан «теріс бағдарлама» 
не месе «&зін-&зі тарату (самоликвидация) 
бағ дарламасын» іске қосады. Демек, 
&зін-&зі күйретуге, бүлдіруге бағытталған 
үде рістер басталады. Осылайша ақ-
парат тардың үнемі күйреп, бұрмалануы, 
&згеріске ұшырап тұруы ДНҚ-ның 
құры лымын сау күйден ауру күйге душар 
етеді. Демек, жағымсыз, ғайбат с&здер 
ра диациялық сәулелігі мың рентгенге 
тең келетін мутегендік әсер береді. Бұл 
де ге німіз денсаулығымыздың зиянға 
ұшы рап жатқандығынан хабар береді. 

ДНҚ арқылы тұқым қуалайтын және созылмалы ауруларға 
бейімділікті анық тауға болады. Елімізде де мұндай талдау сұранысқа ие. 

Мамандардың айтуынша, сы наманың нәтижесі арқылы, кеселдің даму қаупін 
анықтап, аурудың алдын алуға болады. Мұндай талдау тіпті адам ның қай салаға 

қабілетті екенін де, біліп береді. 

ДНҚ – 
ҚҰПИЯ КОД

XX �асыр молекулярлы биология, ге не тика, медицина және 
хи мия саласында ты� жа�а лы�тар�а толы бол�аны бел-

гілі. Соны� е� бір озы�ы – ДН�-ны� ашылуы де сек болады. Жыл 
сайын 25 сәуірде әлемде генетика мен осы салада жасал�ан �ылыми 
же тіс тіктерді� ма�ызын мойын дау $шін ерекше мереке – Халы�-
аралы� ДН� к$ні атап 'ті леді. 

тары бар. Мысалы біздің әріптестеріміз 
қазақ халқының бойында кездесетін 
қа терлі ісік аурулардың генетикасын 
зерт теп, осы ауруға алып келетін мута-
ция лардың бар-жоғын анықтап, бола-
шақ та осы дерттердің алын-ала диаг нос-
тикасын жақсартып жатыр. Осыған 
ұқсас басқа да аурулардың генетикасын 
зерт теп, біздің популяциямыздың 
бойын дағы к&ңіл аударуға тұрарлық му-
тацияларды тауып жатыр. Жоғары айтып 
кет кен популациялық адам генети ка-
сын дағы зерттеулер нәтижесінде біз 
қа зақ халқының шежіресі миф емес еке-
нін, астарында генетикалық негізі бар 
екенін анықтадық. Сондай-ақ к&п ру-
лардың шығу тегін зерттеп келеміз», – 
деп жауап берді. 

Осы ғылыми бағыт бойынша қандай 
мә се лелер барын, әлемдегі ғылыми үде-
рісте біздің қандай деңгейде екенімізді 
сұра ғанымызда Мақсат Жабағин бір қа-
тар мәселені алға тартты. 

«Біз к&штің ортасында келеміз деуге 
бо лады. Бұл бағытта біздің потен циа лы-
мыз бар. Дегенмен осы салада арнайы 
к&ңіл аударарлық мәселелер бар. Мәсе-
лен, бізде адам генетикасы деген маман-
дық бойынша бакалавриат та, магист ра-
тура да жоқ. Медициналық оқу орын-
дарын д а медгенетик бойынша мамандық 
ала алмайсыз. Ондай бағдарлама жоқ. 
Мен білетін медгенетиктер Ресейде оқы-
ған. Mзім де генетика мамандығын кезін-
де Мәскеу мемлекеттік университетінде 
тәмамдағанмын. Бұл жерде тағы айтып 
кететін мәселе, жалпы генетика бағытын 
дамыту үшін, одан нақты нәтижелер 
шы ғару үшін ауқымды қаражат етеді. 
К&п уақыт мамандар даярлауға кетеді. 
Еліміздегі жоғары оқу орындары ның 
к&пшілігінде генетикаға қатысты за-
манауи лабораториялар жоқ. Ондай 
лабораториялар тек Алматыдағы кейбір 
институттарда, Астана қаласындағы 
Назарбаев университетінде, сосын Ұлт-
тық биотехнология орталығында ғана 
бар. Егер біз дамыған мемлекеттердегідей 
осы бағытта алдағы онжылдықта жүйелі 
нәтижеге жетеміз десек, әлемдік генети-
калық орталықтармен серіктестікте 
ғы лыми жұмыс атқарамыз десек, ма-
мандар даярлаймыз десек, инфрақұры-
лым құрамыз десек онда осыған к&ңіл 
аударуымыз қажет. Мысалы адам гендік 
ин женериясы, гендік терапиясы деген 
се кілді ғылымды дамытуға арнайы бағ-
дар ламалар қажет. Генетика және фи зио-
логия, оның негізгі зерттеу бағыттары 
адам генетикасына байланысты. Соған 
қарамастан бізде Алматыда Генетика 
және физиология институты деген бір 
ғана институт бар. Осы егемендік алған 
30 жыл ішінде оның әлі күнге жеке ғи-

«Адам генетикасы – негізінен кең 
ау қым ды ғылыми сала. Мысал ретінде 
біз дің ұлттық биотехнология орта лы-
ғын да осы адам генетикасына қатысты 
мен айтқан үш бағыт бойынша Ғылым 
және жоғары білім министрлігінен 
грант тар б&лініп, ғылыми жұмыстар ат-
қарылып келеді. Медициналық адам 
ге нетикасын біз медицина саласындағы 
әріптестерімізбен бірге туа біткен ско-
лиоздың генетикасын зерттеп бастадық. 
По пуляциялық адам генетикасын біз 
та рихшылармен бірге пәнаралық ба-
ғытта қазақ халқының шежіресін, қазақ 
руларының генетикасын зерттеп келе 
жатырмыз. Сонымен қатар қолданбалы 
бағыт ретіндегі криминалистикалық 
адам генетикасын Ішкі істер министрлігі 
аке дамиясымен бірге адам к&зі түсінің 
не гізі болып келетін гендердің поли фор-
мизмін зерттеу үстіндеміз», – дейді ол. 

Біздің ғалымдардың осы сала бойын-
ша ғылыми қандай жаңалықтар бар де-
ген сауалымызға: «Осы ДНҚ т&ңірегінде 
біздің қазақ ғалымдарының жаңалық-

генетика және цитология инс ти туты 
құ рылған болатын. Бүгінгі таңда Қазақ-
станның кез-келген қаласында әкелікті 
анық тау, туыстықты растау, ДНҚ скри-
нингтері, әртүрлі инфекциялық, пара-
зит тік, тұқым қуалайтын аурулардың 
диаг ностикасы сияқты ДНҚ-ға талдау 
жа сауға болатын ДНҚ орталықтары бар. 

Заманауи генетиканың тағы бір 
айрық ша саласы – гендік және геномды 
редак циялау. Гендер мен геномдарды 
&ңдеу дің жаңа әдістері дұрыс емес гендік 
тіз бектерді түзетуге және тұқым қуалай-
тын ауруларды емдеуге мүмкіндік берді. 
Бұл болашақта тұқым қуалайтын ауру-
лар ды тікелей терапия әдісімен медици-
на да қолдануға жағдай туғызады.

ДНҚ арқылы тұқым қуалайтын және 
созылмалы ауруларға бейімділікті анық-
тауға болады. Елімізде де мұндай талдау 
сұранысқа ие. Мамандардың айтуынша, 
сы наманың нәтижесі арқылы, кеселдің 
даму қаупін анықтап, аурудың алдын 
алуға болады. Мұндай талдау тіпті адам-
ның қай салаға қабілетті екенін де, біліп 
береді. 

Статистикаға сүйенсек, 1000 жаңа 
ту ған нәрестенің 35-40-ында тұ-

қым қуалайтын аурудың к&птеген түрі 
кез деседі. Бұл к&рсеткіш моногенді 
ауру лар ретінде к&рінуі де мүмкін. Ол 
бел гілі бір гендердегі мутациялары бар 
жаңа туған сәбилердің шамамен 8-10 
пайызын қамтиды.

туралы» заң қолданысқа енгізілген екен. 
Екі кезеңмен жүзеге асыру к&зделген 
құ жаттың &зектілігі, ең алдымен қауіп-
сіз дік мәселелеріне негізделген. Екінші 
ке зең 2024 жылдың 1 қаңтарынан бас-
тал  мақ. Геномдық тіркеуді ІІМ-ның 
Же дел-криминалистикалық департа-
мен ті жүзеге асырады.

Арнайы деректер базасында дакти-
лос копиялық және геномдық ақпарат-
тар дың болуы күдіктілер мен құрбан дар-
дың, сондай-ақ хабар-ошарсыз кеткен 
жә не танылмаған мәйіттердің биома те-
риалдарын сәйкестендіріп салыстыруға 
мүм кіндік береді. Геномдық тіркеуге 
био материал кез-келген адамнан алын-
байды. Оған ауыр немесе аса ауыр қыл-
мыс жасады делінетін күдіктілер, соның 
ішінде жыныстық қылмыстардың бар-
лық санаттары, қылмыс болған жерден 
табылған биоматериалдардың барлығы, 
жеке басы белгісіз мәйіттер, хабар-
ошар сыз кеткен азаматтардың био ло-
гиялық туыстары жатады. Соңғылары-
ның жазбаша келісімі керек. Сондай-ақ 
бұл ақпараттарды жинауды Ішкі істер 
министрлігі ДНҚ зертханалардың, /ді-
лет министрлігінің Сот және сот-ме ди-
циналық сараптама органдарының қа-
тысуымен ғана жүзеге асыра алады. Бұл 
қа тынастардың барлығы жаңа заңда 
жә не 2018 жылы Үкімет Қаулысымен 
қа былданған оған дейін қолданылып 
ке ле жатқан Ережеде реттелген. 

ма раты жоқ. Басқа институттардан жал-
ға алып отыр. Mткен жылдары Ғылым 
және жоғары білім министрі Саясат 
Нұр бек те сол жалға алынып жатқан ғи-
маратқа барып, жағдайдың мәз емес 
еке нін к&зімен к&рді. Осы ретте жаңа 
инф рақұрылым, кластер, ғылыми инс-
ти туттарға заманауи ғимарат қажет. 
Деге нмен, ауызды құр ш&ппен сүртуге 
бол майды. Бүгінгі таңда ғалымдарға ғы-
лым мен айналысуға жақсы мүмкіндіктер 
бе ріліп жатыр. Осы үрдіс әрі қарай жақ-
сы жағынан жалғасын табады деп сенім 
білдіреміз», – дейді ғалым. 

Сонымен қатар ол шет елдерде бұл 
сала нақты жүйеге қойылғанын 

ал ға тартты. «Шет елде ғылыми ізде ніс-
терге келетін болсақ, адам генети кас ы-
ның инженериясы, терапиясы секілді 
бағыттар &те жақсы дамып келеді. Осы 
ба ғыт бойынша ауруларды емдеуге мүм-
кіндіктер ашылып жатыр. Сонымен 
қа тар заманауи адам геномын анықтау, 
адам генетикасында аурулардың негізін 
оның пайда болу себептерін түсінуге 

Е
лд

ар
 Қ

А
Б

А
 (

ко
лл

аж
)



Ғылымға ден қойған жұрттың табан-
дылығына таң қалмасқа амал жоқ-ау. Ға-
лымдардың жанкештілігін талай саладан 
байқауға болады. Дәл қазіргі сәтте жерден 
19,9 млрд шақырым қашықтықта, сағатына 
55 346 шақырым жылдамдықпен ұшып 
бара жатқан әйгілі Voyager-2 ғарыш ап-
паратымен қайта байланыс орнату ғалым-
дардың сол жанкештілігінің к�рінісі. 
Аппарат 21 шілдеде Жермен байланыссыз 
қалған еді. Оған мамандардың аппаратқа 
жолдаған сигналындағы қате себеп бол-
ған-ды. Қате сигналдың кесірінен 
Voyager-2 Жерге қарап тұрған антенна сы-
ның бағытын 2 градусқа �згертіп жіберген. 
С�йтіп, байланыс үзілді. Онымен байла-
ныс орнатудың жалғыз үміті ретінде 15 
қазанда аппараттың автоматты түрде 
бағытын туралау әрекеті қарас тырылған-
ды. Шетсіз-шексіз ғарышта ұшып бара 
жатқан аппарат Жерден жі берілген 
сигналды қабылдап, �зі де сигнал жолдауы 
үшін жылына бірнеше мәрте бағытын 
туралап тұрады.  Ол үшін арнайы 
бағдарлама жасалған. Дегенмен ғалымдар 
NASA-ның Deep Scpace Network желісіне 
кіретін, Аeстралияның Канберра қаласын-
да орналасқан обсерваторияны пайдала-
нып, аппаратқа сигнал жіберумен болды. 
Ізденіс барысында Voyager-2 жіберген 
әлсіз сигнал қабылданыпты. С�йтіп, ап-
паратты толық басқару мүмкіндігі пайда 
болды. Алайда Voyager-2-ге қарай бағыт-
талған сигнал оған 18 жарым сағатта 
жететінін ескерсек, жауапты қабылдау да 
сондай уақыт алады. Онымен байланыс 
орнату бір жарым күнге созылады деген 
с�з. Мәселенің қиындығы да осында. 
Бірақ аппарат адамзат баласы жасаған 
теңдессіз техника екені анық.

ЖАРТЫ ҒАСЫР БҰРЫН 
ҒАРЫШҚА АТТАНҒАН

Voyager-1 және Voyager-2 ғарыш ап-
параттарын АҚШ 1977 жылдың тамыз 
және қыркүйек айларында ұшырған. Қос 
аппараттың ұшу траекторияларын 
есептеген ғалымдар алдымен Voyager-2 
аппаратын 20 тамызда ұшырды. <йткені 
уақыт �те келе Voyager-1 бірінші ұшқан 
аппаратты қуып жетіп, басып озуы тиіс еді. 
Ол 1977 жылдың 5 қыркүйегінде ғарышқа 
ұшырылды. Бірақ біраз уақыттан соң екеуі 
ғарышта екі бағытқа аттанды. Осынау қос 
аппарат Күн жүйесіндегі ғаламшарлардың 
фотоларын алғаш түсірген құралдар бо-
латын. Мәселен Voyager-2 аппараты Уран 
мен Нептун ғаламшарларының маңы нан 
�ткен, адамзат қолымен жасалған жалғыз 
аппарат. Ал Voyager-1 аппараты Юпитер 
мен Сатурн ғаламшарларына жетіп, кейін 
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БИОПРИНТЕРБИОПРИНТЕР

«ҮНІ» ӨШПЕСЕ, 
ҮМІТ ТЕ  ӨШПЕЙДІ

3D биопринтерді� к�мегімен 
зерт ханада адам с�йегін жасап шы-
�ару�а бола ма? Назарбаев уни-
верситетіні� биомедициналы! ин-
женерия саласында�ы профессоры 
Дана А!ылбекова баста�ан бір топ 
�алым б�гінде осы жоба аясында 
е�бек етіп жатыр.

Осыдан екі жыл бұрын Назарбаев уни-
верситетінің гранты мен Білім және ғы-
лым министрлігінің екі грантын жеңіп 
алған Дана бұл қаражатқа �з зертханасын 
ашады. Қарапайым ғана тамшуырдан 
бастап супер дәлдікпен �лшейтін таразыға 
дейін барлық жабдықты тірнектеп жинаған 
ғалым бастапқыда логистикадан қатты 
қиналғанын айтады. 

«COVID-тен кейін әлем бойынша 
жеткізу қызметі қиындап кетті. Кейбір 
реагенттер мен құралдарды Amazon мен 
Aliexpress арқылы алдырдық. Кейбірін 
Израиль мен Германияға барып сатып 
алдым. Gлі күнге дейін достарым маған 
қажет болып қалады-ау деген дүние тапса, 
салып жіберіп тұрады», – дейді профессор. 

БИОПРИНТРДІҢ 
Б�ЛЕК ТІЛІ БАР

Бұл зертханада еліміздегі жалғыз 3D 
биопринтер бар. Онда жұмыс істеу прин-
ципінің �зі біраз білімді қажет етеді екен. 
Ең әуелі, биопринтерден шығаратын 
модельді 3D BioCat секілді арнайы ком-
пьютерлік бағдарламада әзірлеп аламыз. 
Дайын болған модельді биопринтердің 
жадына енгіземіз. Келесі қадам – кали-
брация, оның барысында сия құятын 
шприц, модель орналасатын тақтайша 
секілді б�ліктерді бір-біріне ыңғайлы етіп 
�зара дұрыс орналастырып аламыз. Сия 
демекші, оны алдын ала жасап алу керек. 
Сия деп отырғанымыз – 3D модельдің 
қаңқасына қажет сұйықтық. Оған әдетте 
желатин, альгинат сияқты табиғи ма-
териалдар қолданылады. Оларды белгілен-
ген пропорцияда қосып, араластырады. 
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ЗЕРДЕ

&детте жа'ан ж(рты 
геосаяси о!и�алар�а, 

мәдениет пен спортта�ы 
жа�алы!тар�а к�бірек 
назар аудар�анымен, 

адамзат �ркениетін ал�а 
с�йрейтін �ылымда�ы 

жа�алы!тар�а да к��іл 
б�лмеске болмас. &сіресе, 

со��ы кездері �арышты 
игеру ба�ытында жа�а 

тренд бастал�аны 
бай!алады. Ай�а адам 

!ондыру ба�ытында А*Ш, 
*ытай, Ресей �шеуі �зара 
бәсекеге т�скен сы�айлы. 

Ал «�арыш» дегеннен 
шы�ады, бір апта б(рын 
�алымдар 46 жыл б(рын 

(шырыл�ан «к�нек�з» 
�арыш аппаратымен 

арада�ы �зіліп !ал�ан 
байланысты !алпына 

келтірді.

олардан да �тіп кеткен еді. С�йтіп, адамзат 
Күн жүйесіндегі алып ғаламшарлардың 
фотосын түсіріп, оны талдауға мүмкіндік 
алған-ды. 1990 жылдың 14 ақпаны мен 6 
маусымы аралығында Voyager-1 аппараты 
6 млрд шақырым қашықтықтан Күн 
жүйесіндегі ғаламшарларды фотоға тү-
сірген. Сол фотода Жер құм түйіршігіндей 
ғана болып к�рінеді. Voyager-2 аппараты 
Уран мен Нептунның мыңдаған фото-
ларын түсірді. Gрі олардың бұрын ғылымға 
белгісіз болып келген к�птеген серіктерін 
тапты. Ең қызығы, осыдан 46 жыл бұрын 
ұшырылған аппараттардың жетістігін 
заманауи, техниканың озық үлгілері ор-
натылған жаңа құрылғылар әлі қайталай 

қойған жоқ. Мәселен, NASA Уран ғалам-
шарына жақындайтын келесі аппаратты 
2031 жылы ұшыруды жоспарлап отыр. Ол 
ғаламшарға 2044 жылы жетеді деседі. Осы 
мәліметтерден-ақ қос аппараттың адамзат 
үшін қаншалықты маңызды екенін аң-
ғаруға болады. Ал қазір екеуі де гелиос фе-
радан шығып кетті. Жұлдызаралық кеңіс-
тікте ұшып барады. Voyager-2 ап параты 19,9 
млрд шақырымға жетсе, Voyager-1 Жерден 
24 млрд шақырым алыста деседі. 

ҒАРЫШТАҒЫ «ТҮЙІРШІКТІ» 
К�РГЕНДЕР

Негізі біз с�з етіп отырған аппараттар 
қазіргі техникамен салыстырғанда бір-

шама қарапайым. Камералары да, опера-
тивті жады да қазіргі смартфондардың 
мүмкіндігіне жетпеуі мүмкін. Айталық, 
Voyager және олардан бұрын ұшырылған 
Pioneer аппараттарының компьютер-
лерінде 8 биттік RCA1802 микропроцес-
сорлары орнатылған. Ал қазіргі кез келген 
компьютерде 64 бит болатын микро-
процессорлар болады. Voyager аппаратта-
рындағы компьютерлердің оперативті 
жады 640 килобайт еді. Қазір смартфон-
дарда гигабайттық жад қолданылады. 
Voyager ғарыш аппараттарын ұшыру ту-
ралы идеяны NASA-да тәжірибеден �тіп 
жүрген аспирант айтқан. Ал ғалымдар бұл 
идеяны қолдады. С�йтіп, Күн жүйесіндегі 

алып ғаламшарларға сапар басталған. 
Кейін гелиосферадан шығып кеткен 
жағдайда, ғарыштың түпкірінен б�где 
ғаламшарлық тіршілік иесі кездесіп қалса, 
адамзат жайлы білсін деп алтын жала-
тылған диск әзірлеген. Онда адамзат 55 
тілде сәлем жолдайды. Түркі текстес 
халықтардан түрік тілінде жолданған 
сәлем бар онда. К�птеген халықтардың 
әуендері жазылған. Ішінде әзербайжан 
музыкасы да бар. Түрлі фотолар, Жер 
шарының ғаламдағы координаты да 
жазылған. Қысқасы, ерекше құрылғы еді. 
Бәлкім содан да болар ғалымдар қос 
аппаратпен байланыс үзбеуге тырысады. 
Барынша пайдалануға ұмтылып жатыр. 
Күндердің күнінде, 2026 жылы немесе 
одан сәл ерте, не кеш Voyager-лердің қуаты 
толық сарқылады да Жермен байланыс 
үзіледі. Одан соң шексіз ғарышта �з бе-
тінше ұша бермек. Оған дейін аппарат-
тардан ғылыми деректер алу маңызды 
болып тұрса керек. Сол себепті тамыздың 
басында әлемдік медиа Voyager-2 мен 
байланыс орнатылғанын сүйіншіледі. 

Gйгілі ғалым, америкалық астроном 
Карл Саган Voyager-1 түсірген фотодан 
Жер шарының шексіз ғарышта құм түйір-
шігіндей кішкентай к�гілдір зат екенін 
к�ргенде айтқан с�зі бар. 

«Мына кішкентай нүктеге тағы қа-
раңыз даршы. Бұл біздің үйіміз. Бұл – 
бізбіз. Сүйгендеріңіздің, танитындарыңыз-
дың, тым болмаса атын естігендеріңіздің, 
күні бүгінге дейін �мір сүрген адамдардың 
барлығы осында тіршілік етті. Біздің қуа-
нышымыз бен қасіретіміз, біздің тарихы-
мыздағы мыңдаған діндер, идеологиялар 
мен экономикалық доктриналар, әрбір 
аңшы мен терімші, әрбір ер мен ез, әрбір 
�ркениет жасампазы мен күйретуші, әрбір 
патша мен шаруа, бір-біріне ғашық болған 
әрбір жан, әрбір ана мен әке, қабілетті 
бала, �нертапқыш пен саяхатшы, этика 
оқытушысы, �тірікші саясаткер, әрбір 
«супержұлдыз», әрбір «ұлы к�сем», әрбір 
әулие мен күнәһар осы жерде – Күннің 
шұғыласына шомылған түйіршікте �мір 
сүрді. 

... Жер – әзірге �мір сүруге қолайлы 
бізге белгілі жалғыз әлем. Біз кем дегенде 
жақын болашақта ешқайда кете алмаймыз. 
Басқа орынға баруымыз мүмкін, бірақ 
к�шіп кете алмаймыз. Сіздерге ұнай ма, 
жоқ па Жер біздің жалғыз үйіміз, – деген 
еді К.Саган. Бірақ адамзат Жер шарының 
ғарышта түйіршіктей ғана екенін сезінген 
жоқ, соғысып, сыймай емес, сыйыспай 
жүр онда. 

Ардақ СҰЛТАН

СИЯ «ЖЕП», СҮЙЕК БЕРЕДІ
Тек табиғи материалдардан дайындала-
тындықтан, оны жай сия емес, биосия 
дейміз. Оның құрамын супер дәлдікпен 
�лшейтін таразыда мұқият есептеп барып 
араластыру керек. Расында таразының 
ерекшелігіне таң-тамаша болдық. Ол 
заттың 0,0001 грамына дейін �лшеп бере 
алады. Биосия әзір болғанда, бастапқыда 
�те сұйық болғандықтан, тоңазытқышта 
салып, қоюлатып аламыз. Одан соң кон-
сис тенциясы қажетті қалыпқа келгенде, 
биопринтердің шприціне құямыз. Осыдан 
кейін тарсылдатып модель басып шығара 
беремін деп ойлау қате. Биопринтердің 
қысым, температура, жылдамдық деген 
секілді параметрлерін реттеу керек. Мұ-
ның біреуі дұрыс болмаған жағдайда сия 
шприцтен дұрыс шықпайды. Мәселен, 
негізгі құрамы желатиннен жасалған 
биосияға қысымды 120-125 килопаскаль 
т�ңірегінде етіп белгілейміз. Осы кезең-
дер дің бәрін жасап болғаннан кейін, био-
принтер болашақ модельді қабат-қаба-
тымен басып шығаруды бастайды. Басып 
шығарылған модельдер «скаффолд» деп 
аталады. 

ЖАСУШАЛАРДЫ «ОТЫРҒЫЗУ» 
ОҢАЙ ІС ЕМЕС

Процестің одан кейінгі барысы жайлы 
профессордың ассистенті, Назарбаев 
университетінің түлегі Фариза Мұқашева 
былайша түсіндіріп берді.

«Скаффолд дегеніміз – жасушалық 
матрицалар, басқаша с�збен айтсақ, 
тасымалдағыштар. Gдетте біз оның үстіне 
бағаналық жасушаларды орнатамыз. Бірақ 
ол бірден бола қоятын шаруа емес. Gуелі 
скаффолдқа бірнеше эксперимент жасап, 
тексереміз. Ол не үшін керек десеңіз, адам 
ағзасына енгізгенде, ағзадағы жасушалар-
мен сәйкесе алуы керек. Мысалы, зерт-
ханада оның тесіктерінің �лшемін тек-
сереміз, механикалық тест жасаймыз, 
қан ша уақытта деградацияға ұшырайты-
нын анықтаймыз. <йткені біз оған ба-
ғаналық жасушаларды орнатқанда белгілі 
бір уақыттан кейін скаффолдтың құрамы 
еріп, жоқ болып, орнын жасушалар басуы 
керек. Бірақ ол жаңа жасушалар �сіп 
үлгермей жатып тез жоқ болып кетпеуі де 

керек, ұзаққа дейін ерімей қалмауы да 
керек. Одан соң материалға реологиялық 
тест жасап, аққыштық қасиетін тексереміз. 
Қысқасы, материалдың �зіне бірнеше 
эксперимент жасаймыз. Егер материалда 
бізге керекті қасиеттер болса, бұл дегеніміз 
– жоғарыдағы эксперименттің бәрі сәтті 
болса, онда үстіне бағаналық жасушаларды 
орналастырамыз», – дейді ол.

Бұл зертхана бағаналық жасушаларды 
Ұлттық биотехнология орталығынан 
алдырады екен. Ол жақта бағаналық жасу-
шаларды егеуқұйрықтардың жілікмайынан 
алады. Зертханаға әкелінген 200-500 мың 
бағаналық жасушаны мұндағылар инкуба-
торда к�бейтіп, 2-3 миллионға жеткізеді.

«Бағаналық жасушаларға арнайы мар-
керлер қосып, сигналдар берген жағдайда 
олар небір түрлі жасушаға айнала алады. 
Мысалы, біздің зертханада оларға остео-
генетикалық, яғни сүйек қалыптастыруға 
арналған сигнал бергенде, олар остеоп-
ластқа, яғни сүйек тінінің жас жасушала-
рына айналады. Бұл аталған экспери-
менттер 3-6 апта уақытты алады. Баға-
налық жасушалар остеобластқа айналды 
ма, жоқ па – оны энзим тесті арқылы 
анық таймыз. Одан соң гистология жасай-
мыз. Ол дегеніміз не? Мысалы, сүйек 
жасушалары кальций б�леді. Сондықтан 
біз материалда кальций бар ма, жоқ па – 
соны тексереміз. Бағаналық жасушалар 
орналасқан скаффолдты ағзаға орнат-
қанда, жасушалар �здерінің минералдарын 
шығарады. Сол кезде оларға параллель 
біздің материал еріп жатады. Осылайша, 
біртіндеп биоматериалдың орны сүйекпен 
алмасады», – дейді профессордың 
ассистенті Фариза Мұқашева.

ҒЫЛЫМ 
ОПТИМИЗМДІ СҮЙЕДІ

Жоғарыда айтылған процестердің бәрі 
тек сүйектің бір б�лігін жасауға бағыт-
талған. Ал сүйектің �зі түрлі б�ліктен, 
оның ішінде қантамырлардан тұрады. 
Демек, тұтас сүйекті жасап шығу үшін әр-
бір б�лікті толықтай жасап шығарып, оған 
қоса оларды �зара бірге үйлесетіндей етіп 
дайындау керек. Бұл – әзірге әлем ға-
лымдары бас қатырып жатқан мәселе.

«Біздің зертхананың әрбір мүшесінің 
�з жобасы бар. Бір жобада материалдың 
бір қасиетіне деген ағзаның реакциясын 
зерттеледі. Екінші бір жобада басқа қа-
сиетіне деген реакция зерттелуі мүмкін. 
Ал екеуінің комбинациясы басқа бір 
үшінші жобада зерттеледі. Менің жобама 
келетін әдіснама екіншіге мүлдем жара-
мауы мүмкін. Биомедициналық инже-
нерия дегеніміз – бір сала емес, биология, 
химия, материалтану, инженерия, меди-
цинаның тоғысуынан шыққан ғылым ғой. 
Тұтас бір ақырғы �німді шығару үшін осы 
бес айнымалының арасындағы ортақ 
нүктені табу керек. Ол �те қиын», – дейді 
Фариза Мұқашева.

Тін инженериясы жаңа сала болған-
дықтан мамандар да тапшы, сол себепті 
зерттеулер де аз. Мәселен, біздің елде дәл 
осы саламен бар болғаны 3-4 ғалым ғана 
айналысады. 

«Тін инженериясында алға жылжу бар. 
Яғни жекелеген процестердің мейлінше 
жетілдірілген қадамдары табылып жатыр. 
Бірақ ақырғы �нім әзірге жоқ. Gрбір 
жасуша – кішкентай lego б�лшегі сияқты. 
Біз, ғалымдар, қазір осы кішкентай 
б�лшектерді қалай біріктіруге болатынын 
түсінуге тырысып жатырмыз. Ал ол �те 
күрделі іс. Ғылым дегеніміз осы. Мысалы, 
менің идеяларымның 99 пайызы сәтсіз 
болып шығады, эксперименттерімнің 99 
пайызы оң нәтиже бермейді. Соған қара-
мастан біз оптимистпіз. Бізге осы ізде-
ністің �зі ұнайды, процестің �зінен ләззат 
ала аламыз», – дейді профессор Дана 
Ақылбекова.

Бүгінде аталмыш зертханада 9 ғалым 
жұмыс істейді. Сондай-ақ зертханаға 
келіп, 3D орган жасау жұмысының басы-
қасында жүрген мектеп оқушылары да бар 
екен. Солардың бірі – елордадағы Quan-
tum мектебінің оқушысы Сағынай 
Жаңбыршин. Сағынай бұл зертханада 
жасанды құлақ жасаумен айналысады.

«Келесі жылы мектеп бітіремін. <зім 
биоинженерияға қызығатын едім. Про-
фессор Дана Ақылбекованың жобасы 
туралы Instagram желісінен к�ріп қалдым. 
Дереу профессордың электронды пош-
тасына хат жазып, зертханада жұмыс 
істегім келетінін айтып едім, келісті. Қазір 
биопринтерде құлақ жасап жүрмін. Құлақ 
тек бір ғана б�ліктен, яғни сіңірден тұра-
тындықтан, сүйек сияқты қатты қиын 
емес. Бірақ процесті 0-ден бастап үйрен-
дім. Ең басында құлақтың моделін де 
�зіміз салдық. Мен сурет сала алмайтын 
болғандықтан, қиналғаным рас. Кейіннен 
биопринтермен жұмыс істеуді меңгердім. 
Температура, қысым, жылдамдық, биосия 
құрамының пропорциясын дәл есептеуді 
де игердім. Келесі аптада басқа зертханада 
мен жасаған құлақ модельдерін сынақтан 
�ткіземіз», – дейді Сағынай. 

Кішкентай зерттеушінің ынта-ықы-
ласына ерекше риза болдық. Қазіргі ғы-
лымның әлеуеті әзірге жетпей тұрған сүйек, 
�кпе, жүрек секілді күрделі орган дардың 
3D нұсқалары �мірге келетін күнді к�ру 
бақыты Сағынай сияқты жас буын ның 
�кілдеріне бұйырар. Бәлкім, біз де оған куә 
болып үлгерерміз?! Бағана Дана айтқандай, 
«ғылым оптимизмді сүйеді» ғой...

Ботагөз МАРАТҚЫЗЫ
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Т�рехан аға ұзақ жылдар Орын-
бор да, сосын Қостанай облысы-

ның Лисаковск қаласында тұрған. Тіпті, 
�зінің Ахмет Байтұрсынұлына жақын-
ды ғы бар екенін соңғы жылдары ғана 
бі   ліпті. Бала кезінде Ахаң туралы еміс-
еміс естігені болмаса, к�п хабардар 
бол   маған. Мінезі біртоға, қақ-соқпен 
ісі жоқ, �мірбойы мектепте мұғалім 
бол   ған кісі екен. Ең қызығы, �нерге 
бір   табан жақындығы бар. Сурет те са-
ла   ды, мүсін де соғады, карикатураға да 
бейім. Мұның бәрін хоббиім деп тү сі-
неді. 

Т�рехан аға соңғы он жыл бойы бас 
ауруымен алысып келеді екен. Мида 
ісік пайда болып, екі рет отаға түскен. 
Соң ғы екі жыл ескі ауруы қайта мазалап 
жүр ген сияқты. Мидағы ісік к�зге де 
әсе рін тигізбей қоймапты. Портрет 
жан рын ерекше меңгерген Т�рехан 
аға ның үйі сурет к�рмесі ме дерсің. 
Түр лі жанрдағы портреттер үйде самсап 
тұр.

«Менің туған жерім – Орынбор об-
лысы Адамовка ауданы. 0кем 0бу шы-
ғармашылыққа жақын болды. Жазған 
�лең дері, к�ркем дүниелері бар. 2кі-
ніш ке қарай, �мірден ерте кетті. 0же-
міз дің есімі – Нұрзипа. Нұрзипаның 
әкесі – Жұқан. Ол Ерғазы атаның ба-
ла сы. Ерғазы – Байтұрсынның інісі. 
Ер ға зы атамыз Ахмет атаны қолынан 
же тектеп, т�рт жылдық орыс қазақ учи-
лище сіне апарған. Ахмет ата жетімдер 
мен сырттан келген балаларға арналған 
пансионда жатып оқыды. Бала Ахметтің 
бұрын ауыл молдасынан хат танығаны 
бар, әрі анасы Күңше де орыс кирил-
ли   цасымен әліппені үйреткені бар, тез 
үй реніп кетеді. Кішкентай кезімізде 
Ахмет атамен туыс екенімізді білген 
жоқ пыз. 0кеміз �те ерте, 28 жасында 
қай тыс болды. Анам маған кейде сы-
быр лап, Ахмет ата туралы айтып отыра-
тын. Онда Ахмет ата ақтала қоймаған 
кез. Орынбор облысында қазақ мек те-
бінде оқыдым. Кейін әкем қайт қан соң, 
Қостанай облысына к�шіп келдік. Ли-
са  ковскіде қазақ мектебі жоқ. Мен 
орыс тілін білмеймін. Соңғы партаға 
отыр ғызды. С�йтіп, қиналып жүріп, 
тілді үйрендік. Ол кезде бізге Ахмет 
ата лар туралы «Халық жауы» деп түсін-
ді ретін. «Халық жауының» ұрпағы еке-
ні мізді білмеппіз де. Бір күні Қоста най-
да туыс атамыз бар екенін білдік. «Ол 
кісіге хабарласыңдар» деді. Хабарласуға 
ұял дым. Кейін сол н�мірді жоғалтып 
алдым. 

2ткен жылы қызық оқиға болды. 
Бір күні таксиге отырсам, шо-

пыры аңқылдап қалған жігіт екен, ол 
да қостанайлық болып шықты. Құдай-
дың құдіреті, сол баяғы �зім жоғалтып 
ал ған н�мірім. Содан келесі күні әлгі 
кісі ге хабарластым. Есімімді айтқаным 
сол еді, «Т�рехан, сен қайдасың, мен 
се ні к�птен бері іздеп жүрмін ғой» де-
гені. С�йтсем, ол кісі Баймағамбетов 
деп іздеп жүріпті. Шошақ атадан тара-
ған ұрпақтар осылай табыстық» дейді 
аға. 

Аштық болды, зұлмат жылдардың 
қа  сіреті тағы бар. «Балапан басымен, 
тұ рым  тай тұсымен» кеткен заман. Нұр-
 зипа апа да бауырларынан айрылып, 
жо ғалтып алған. Ұзақ жылдар бойы 
сің лісі Бадыгүлді іздеп, таба алмаған. 
Ба дыгүлдің балалары да Нұрзипадан 
тара ған ұрпағын іздеген. 0жеміз Ахмет 
ата ны әке тұтқан, үнемі мақтанышпен 
ай  тып жүреді екен. Оны да кейін бі-
ліпті. 

қа ласында жоғары білім алған. К�р-
кем  сурет мамандығын бітірген. 0скер-
де жүргенінде де суретшілікпен айна-
лыс қан. Қабырғаларды безендіру, түрлі 
кар тиналар салу – Т�рехан ағаның 
сүйік ті ісі. Лисаковск қаласында да қо-
сым ша осындай жұмыстармен айна-
лыс қан. Бір жылдары қала әкімдігі 
тап сырысымен мұзды қалашық салып 
бас таған. Мұз қалашықта к�бінде қа-
зақ тың батырларын, ұлттық жәдігер-
лер ді салады екен. Ол мұз қалашық 
жер гілікті тұрғындардың к�з қуаны-
шы на айналған. Қандай жұмыс болса 
да тартынбай, аянбай еңбек еткенді 
жа ны сүйеді. 

«Ахмет атамның портреті – менің 
үйім  дегі ең құнды дүние. Одан б�лек, 

Алматыдан Ахмет 
Байт�рсын�лы музей-
�йіні� директоры Райхан 
Са�ыбек�ызы 
хабарласып, Астанада 
Аха�ны� жиеншары 
т�ратынын айтып, «сол 
кісімен жолы!ып, 
с�хбаттасса� �айтеді» 
деді. Аха�ны� жиеншары 
дегенге біз де еле� ете 
�алды�.  Т$рехан 
Сәду�лымен біз осылай 
танысты�.

«Нұрзипа апаның Бадыгүл деген 
ту ған сіңлісі болған. Аталарымның қа-
бірін іздеп, Ақк�лге барғым келеді. 
Атам ның музейі де сол жақта. Ахмет 
атам тұрған үйлерді к�рсем деймін. Оған 
қазір денсаулығым мүмкіндік бер мей 
тұр. Тіпті, Алматыдағы музей-үйіне де 
жете алмай отырмын» дейді Т�рехан аға. 

Тарихтан белгілі, Шошақтан та ра-
ған бес ұл бар. Оның екіншісі – 

Байтұрсын. Ақтас, Байтұрсын, Саба-
лақ тың да тағдыры оңай болмаған. 
Қазақ жерінде отарлық аймақтық бас-
қару жүйесі жүзеге асқан он жеті жыл 
ішінде «Орыстың уезд басқарып отыр-
ған полковник бастығын ұрған» деген 
ерек оқиға еш жерде болмаған. Уезд 
бас тығы Яковлевті ұрды деген желеумен 
Ақтас, Байтұрсын, Сабалақтың қол да-
рына кісен салынып, түрмеге айдаған. 
Уездің қатаң бұйрығымен Шошақ ба-
ла ларының барлық мүлкі, малы түгел-
дей кәнпескеге ұшырап, Торғайға ай-
дал  ды. Шошақтың басқа балалары ол 
кезде ауылда болмағандықтан, қу ғы н-
нан аман қалады. Олардың бірі – Ер-
ға зы. Тергеушілердің Ақтас пен Бай-
тұр сынға к�рсетпеген қорлықтары 
қал маған. К�п ұзамай сот болып, 
үшеуін де Сібірге, каторгаға айдаған. 
Сол қуғын-сүргіннен аман қалған Ер-
ға зы ағаларының балаларына ие бо лып, 
білім алуына, азамат болып қалып-
тасуына айрықша еңбек сіңірді. 

Т�рехан Сәдуұлы әкесі қайтыс 
болған соң, анасы екінші рет 

тұр мыс құрғанын, сол себепті Қостанай 
облысына қоныс аударғанын айтады. 
Бала Т�рехан да анасымен бірге кетеді. 
С�йтіп, туыстарынан к�з жазып қа ла-
ды.

«Аталарым туралы шежірелермен 
енді қанығып отырмын. Солардың бә-
рін жинақтап, бір кітап шығарғым ке-

АРДАҚТАПТЫ 
ЖИЕНШАРЫ

Жасым 64-ке келді. Соңғы алты айда 
қатты жүдеп кеттім» дейді кейіп кері міз.

Суретші ретінде салған суреттерінен 
Ли саковск қаласында арнайы к�рме 
�т  кізген екен. Үлкен қалаларда сурет 
к�р  месін �ткізгісі келгенімен, мүмкін-
дігі жоқ. Суретшілер одағына да, Мү-
сін шілер одағына да мүше емес. Аста-
надағы Суретшілер одағына барға ны-
мен, бірлесе жұмыс істейтін қауқары 
бол май тұр. Үйден жарты қадам аттап 
шы ға алмайды. Жолдасының к�мегімен 
ғана аулаға шығады. Ендігі тағдыры – 
Аста надағы «Ұлттық нейрохирургия 
ор та лығы» дәрігерлері қолында. Үшін-
ші ота жасала ма, жоқ па, әлі де белгісіз. 

Т�рехан ағаның ең үлкен арманы – 
аман-есен сауығып шықса, «Ахмет 

леді. Ахмет ата туралы деректерді де 
ен ді жинақтап жатырмын. Атама құр-
ме тім болсын деп, фотокәртішкесінен 
ол кісінің портретін салып шықтым» 
дейді жиеншары. Ол портрет Т�рехан 
ағаның үйіндегі ең құнды дүниенің бірі. 
Оны Алматыдағы музейге тапсырғысы 
келетінін де жасырмады.

Ұзақ жылдар бойы Лисаковск 
қаласында мектепте бейнелеу 

пә нінен сабақ берген. Магнитогорск 

порт рет салатын әдетім бар. Інілерім-
нің, балаларымның портретін салдым. 
Мұ ның бәрі жаңа стильмен яғни абст-
рак тілі экспрессионизм жанрын пай-
да   ланамын» дейді кейіпкеріміз. 

Денсаулығы сыр бере бастаған 
соң, Астанаға к�шуге тура кел-

ген. 2йткені екі рет отаны да осы қа ла-
да жасатқан. Лисаковск мен Астананың 
ор тасында жиі-жиі қатынау қиын бо-
лып кетіпті. Бірінші отадан кейін үйде 
біраз уақыт ем қабылдап, үйде жатқан.

«1917 жылы мектептен жұмыстан 
шы ғуға тура келді. Содан бері үйде жұ-
мыс істеймін. Қол�нермен айна лы са-
мын. Үйге қажетті заттарды істеу – ма-
ған ұнайды. Салған суреттерімді де, 
ж а са ған бұйымдарымды да ешкімге 
сат қан емеспін» дейді.

Талантты суретші болса да, ешқашан 
тапсырыспен сурет салып к�рмеген. 
Таныс тардың, туыстардың �тінішімен 
бірнеше рет портреттерін салыпты, оған 
да бір тиын алмапты. 0лі де к�п дүние 
жасағысы келеді. Тек денсаулығы мүм-
кіндік бермей отыр. «0лсізбін, тез шар-
шап қаламын. К�зім де дұрыс к�р мейді. 

атам жүрген жолдармен жүріп �тсем» 
дейді.

 

P.S. 
&аза�стан тарихыны� е� 

�ай!ылы беттері – ол жаппай 
ашаршылы� пен �у!ын-с�ргін 

к$рген жылдар. З�лмат 
жылдарда!ы орасан зор 

шы!ын талайларды� ж�регіне 
жара салды. Жарияланба!ан, 

әлі де ��пия са�тал!ан 
деректер $те к$п. «Балапан 

басымен, т�рымтай т�сымен» 
кеткен �иын уа�ытта ту!ан 

�айда, а!айын �айда, бәрінен 
бейхабар кеткен жандар к$п. 
Ата-бабасыны� кім екенінен 

хабарсыз �ал!андар да 
жетерлік. Т$рехан 

Сәду�лыны� $кініші де осы. 
Жо!алт�анын тауып, $шкенін 

�айта жа�!ырт�ысы келеді. 

Тарихтан белгілі, Шошақтан та ра ған бес ұл бар. Оның екіншісі – 
Байтұрсын. Ақтас, Байтұрсын, Саба лақ тың да тағдыры оңай болмаған. 

Қазақ жерінде отарлық аймақтық бас қару жүйесі жүзеге асқан он жеті жыл 
ішінде «Орыстың уезд басқарып отыр ған полковник бастығын ұрған» деген ерек 

оқиға еш жерде болмаған. Уезд бас тығы Яковлевті ұрды деген желеумен 
Ақтас, Байтұрсын, Сабалақтың қол да рына кісен салынып, түрмеге айдаған. 

Гүлзина БЕКТАС

АхаңдыАхаңды
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РУХАНИЯТ

Sensitive-тің тарихы сонау 2006 жыл дан 
бастау алады. Дәл сол жылы �нер коллед-
жінің хореография б�лімшесінің түлегі, 
бүгінде театрдың к�ркемдік же текшісі 
Ольга Ростовщикова құлағының мүкісі 
бар балаларға би �нерін үйрету үшін 
мектеп-интернатқа жұмысқа қа былданған 
болатын. Күмән мен күдік басым болса да, 
жас қыз �з күшін сынап к�руге бел буды. 
Ол кезде тәжірибесіз ұс таз есту қабілеті 
нашар және саңырау бала лармен бірге 
бүгінгідей жетістікке жет пек түгіл би 
үйрете алады дегенге сене тіндер аз еді. 

«Шынымды айтайын, балалармен 
алғаш рет кездескенде абдырап қалғаным 
рас. Оларға хореография техникасын 
қалай түсіндірерімді, ырғақ пен му зыканы 
есту сезімін қалай бойына сіңіретінімді, 
тіпті қалай с�йлесетінімді мүл дем біл-
медім. Мен үшін бұл кәдім гідей сынақ 
болды, алынбас қамалдай к�рінген-тін. 
Алайда ерекше білімді қажет ететін ба-
лалардың қабілеті де ерек ше болып шық-
ты. Олардың ақ жар қын қалпы мен асқан 
жауапкершілігі бірден �з нәтижесін бере 
бастады. Бүгінде біз бір-бірімізді к�збен 
түсінеміз, тіпті менің тәрбиеленушілерім 
к�збен естиді дер едім. Олар маған әбден 
үйре ніп алды, менің бет-әлпетімнің мими-
касы мен артикуляциямнан-ақ барлығын 
түсінеді. Хореограф ретінде оларды бірде 
мақтап, бірде ұрысатын сәттер болады. 
Кейде тіпті қол қимылынсыз-ақ ұрысып 
жатсам, олар маған: «Неге сонша ай-
қайлайсыз? Біз бәрін де естіп тұрмыз» 
дей тін кездер бар», – деп ағынан жарыл ды 
Ольга Ростовщикова. 

Бастапқыда ансамбль мүшелерімен 
жазбаша ғана «әңгімелескенін» бүгінде ол 
күле еске алады. 8рқайсысы сабаққа 
қойын дәптері мен қаламын ала келіп, 
с�збе-с�з хат жазысқан. Бишіге қойы ла-
тын талап пен оның міндетін тек осы-
лайша түсіндіру мүмкін болыпты. Бара-
бара балалар мұғалімге ым тілін, мұғалім 
оларға би тілін үйретіп, оңай тіл табысып 
кеткен. 

«Қажымас қайрат пен тынымсыз ең-
бектің арқасында біз биік белестерді 
бағындыра білдік. «Саңыраулар елінің» 
табалдырығын енді аттаған кезде мен 
мұндай жетістік туралы тіпті арманда маған 
едім», – дейді к�ркемдік жетекші. 

ҚАНАТ БІТІРГЕН – 
АЛҒАШҚЫ ЖЕҢІС

18 жылдың ішінде Sensitive қазақ стан-
дық қана емес, сондай-ақ халық аралық 
жарыстарда керемет биіктерге жетті. 
Қазақстанның Ұлттық Дельфий ойында-
ры ның екі мәрте жеңімпазының қор жы-
нында 35-тен астам жүлделі орын бар. 
Олар Ресей, Болгария, Италия, Испания, 
Біріккен Араб 8мірліктері, Мысыр елде-
рінің сахнасында жарқ етіп к�зге түсті. 

Соңғы кезде жеткен жетістіктерінің 
арасында АҚШ-та �ткен 25-ші әлем 
чемпионатының Гран-приі бар. Шілде 
айының соңында �ткен бұл додада әлемнің 
72 елінен келген үш мыңнан астам кілең 
мықты биші бақ сынасқан болатын. 
Еліміздің намысын лайықты қорғаған 
Sensitive ұжымы АҚШ, Ир ландия, 
Франция, Аустралия, Оңтүстік Африка 
Республикасы, Тайланд, Ка нада, Германия 
және басқа да елдердің он екі мүшесі сау 
бишілерімен қатар бақ таластырып, бас 
жүлдені жеңіп алды. Бұл – би ұжымының 
ең үлкен жетістігі. К�ркемдік жетекші 
Қазақстанның Туы желбіреген кезде 
к�зіне жас алғанын жасырмайды. 

Жуырда Испанияның Льорет-де-Мар 
қаласында �ткен халықаралық SEA SUN 
FESTIVAL фестивалінде �нер ұжымының 
жұлдызы тағы да жарқырады. Байқауға би 
тобының сегіз солисі қа ты сып, «Соло» 
аталымында Даниял Қанғо жин «Спойлер» 
қойылымымен бірінші орынды жеңіп 
алса, «Дуэт» номинация сында тағы да ол 
Милена Новиковамен бірге бірінші дә-
режелі лауреат атанды. �нер ұжымы 
спорттық бал биі аталы мында бірінші 
дәрежелі, заманауи хо реография бойынша 
Гран-при иегерлері атанды. Олар үшін әр 
жеңіс – қымбат, үлкен-кішісі жоқ. 

Бастапқыда мектепішілік іс-шара ларға 
ғана қатысып жүрген балалар бір тіндеп 
қалалық, одан соң облыстық байқауларда 
бақ сынап к�рген. Бірде облыстық «Ка-
блучок» байқауында олар дені сау балалар-
мен қатар жарысып, бал биі бойынша 

 Бекзат �нер саналатын биді адам 
баласы к�збен к�ріп �ана �оймай, ішкі 
жан д�ниесімен сезініп, т�сінетінін 
петропавлды� cа�ырау бишілер он сегіз 
жылдан бері әлем сахналарында 
дәлелдеп ж�р. Sensitive би театры 
са�ырау бишілерден �!рыл"ан. Театр 
м�шелері – Петропавл �аласында"ы 
облысты� есту �абілеті б!зыл"ан 
балалар"а арнал"ан арнайы т�зету 
мектеп-интернатыны� о�ушылары мен 
т�лектері. %!ла"ы естімесе де, олар осы 
жылдар ішінде к�птеген халы�аралы� 
беделді би жарысына �атысып, талай 
ж�лделі орын"а ие болды. Толайым 
табыстар"а жетіп ж�рген еліміздегі 
осындай жал"ыз және бірегей �нер 
!жымы  б�гінде облысты� "ана емес, 
%аза�станны� ма�танышы.  

бірінші орынға ие болғаны жас дарын 
иелеріне қанат бітіргендей бо лыпты. �з 
күшіне деген сенім пайда болғаннан кейін 
ғана би ұжымы басқа елдердегі байқауларда 
бақ таластыруды біртіндеп әдетке айнал-
дырған. 2013 жылы Ресейдің Чебоксары 
қаласында �ткен жарыста Sensitive-ке 
алтын жүлде мен Болгариядағы халықара-
лық бай қауға қатысуға сертификат беріл ген 
бола тын. Сол Болгария сапары бишілер дің 
әлі есінде. Қазылар алқасының мү ше лері 
мен к�рермендер олардың мыл қау екенін 
тіпті сезбей де қалыпты. Ал білген кезде 
тү регеп тұрып қол шапа лақтап, құрмет-
қошеметке б�леген к�рінеді. 

ТОЛАЙЫМ ТАБЫСТЫҢ 
ҚҰПИЯСЫ

Ең �кініштісі, тілмен жеткізуге бол-
май тын дүниелерді бимен айшықтап 
жүрген Sensitive мүшелері к�рерменнің ду 
қол шапалағын да, жаудырған ал ғысын да, 
қиқуын да, тіпті музыканы да естімейді. 
Дегенмен хореограф түсін діргеніндей, 
қандай да бір биді үйренбес бұрын олар, 
кез келген биші сияқты алдымен музы-
камен танысады. Бірақ олардың музыка 
тыңдау әдісі мүлдем б�лек. Колонка ды-
бысы бар дауысына қойылған кезде пайда 
болатын еден дірілінен музыканың ырға-
ғын сезінеді, жылдам не баяу екенін 
түсінеді. 

«Жақсырақ сезіну үшін жалаңаяқ би-
ле ген кезіміз де болды. Бұған қоса, мен 
ыр ғақты саусақпен санап к�рсетіп тұра-
мын», – деп хореограф �з құпиясы мен 
б�лісті. Тіпті, байқауларға қатысқан кезде 
де Ольга Ростовщикова �з тәрбие лену-
шілері сахнаға шыққанда музыка ның 
ырғағын залдан саусақпен санап тұрады. 

Оның айтуынша, құлағы еститін, он 
екі мүшесі сау адамдардың �зін билеуге 
үйрету оңай шаруа емес. Ал ерекше ба-
лалармен жұмыс тіпті қиын. Бірақ ниет 
пен тынымсыз жұмыс �з нәтижесін бе ре-
 тініне бүгінде оның к�зі әбден жет кен. 
Олар аптасына 5-6 рет, 4-5 сағаттан жат-
тығады, тіпті репетиция таңғы 4-5-ке 
дейін созылған кездері болыпты. Бай қауға 
дайындық барысында күніне екі рет 
жаттығады. Бір биді үйрену үшін олар 
кейде алты ай уақытын сарп етеді. Бірақ 
мақсат қойғыш жастар шаршаса да, жұмыс 
істеуден ешқашан бас тарт пайды. Сон-
дықтан да к�ркемдік жетекші оларға бә-
секелес жоқ деген ойда. 

«Кейде байқауларға барғанда, Sensitive 
келіпті, Гран-приді алып кетеді» де генді 
естиміз. Шынымен де солай. Бір де мен 
бәсекелестерге: «Жүйелі түрде жұмыс іс-
тесеңіздер, сізде де осындай жетістікке 
же  тесіздер» дедім. Біз үнемі жұмыс істей-
міз: қажет болса – аптасына жеті күн, 
тәу лігіне 24 сағат бойы жұмыс істеуге 
дайын быз. Себебі біз жауап кершілікті 
түсінеміз», – дейді Ольга Николаевна. 

ОРЫНДАЛҒАН АРМАН
Sensitive-тің солисі Айнұр Саинова мен 

жазбаша сұхбаттасудың сәті түсті. Ол 7 
жасқа дейін дені сау бала болыпты. Есту 
мүшелерінің қабынуы оның тағ дырын 
басқа бағытқа бұрған. Айнұр об лыстық 
есту қабілеті бұзылған бала ларға арналған 
арнайы мектеп-интер натта оқып жүрген 
кезінде-ақ би �нерін меңгере бастаған. 
Бүгінде ол кәсіби биші ғана емес, сондай-

ақ әнші! Ол саусақ, дене және бет-әл-
петінің қиымылымен ән салады. 

«Ым тілімен ән салғанда би элемент-
терін, актерлік шеберлікті қолдана білу 
керек. К�рерменнің қошеметін сеземін. 
Соған қарағанда тыңдаушыны дауыссыз-
ақ �нердің терең тұңғиығына бойлатуға 
болады», – дейді ыммен ән салу аталымы 
бойынша к�птеген байқаулардың жеңім-
пазы. 

�нерпаздың ойынша, құлағы еститін, 
с�йлейтін адамдарға би үйрену жеңілірек. 
«Себебі олар музыканы тыңдап, ақпаратты 
естиді. Біз болсақ Ольга Николаевнаның 
қолына, саусағына қарап, ырғақты се зі-
неміз. Мәселен, мен �з басым жалғыз 
би леп үйренгендіктен, жұппен билеуді 
к�пке дейін меңгере алмадым. Қиын 
болды, екеуміздің де құлағымыз естімейді, 
бір-бірімізді түсіне алмадық. Мұны үй-
рену үшін бір жыл уақытым кетті», – дейді 
Айнұр. Айта кетейік, былтыр Қасым-
Жомарт Тоқаевты қолдау үшін құрылған 
халықтық коалицияның форумында 
Айнұр Саинова сахнада «с�з с�йлеген» 
кезде к�пшіліктің к�зіне жас үйіріліп, 
түрегеп тұрып қол шапалақтаған болатын. 

К�птеген байқаудың жеңімпазы Ай-
нұр дың арманы – мимикалық ым театрын 
ашу. Мұндай театр Мәскеуде бар к�рінеді. 
Ол құлағы естімейтін актерлер пантоми-
мадан бастап мюзиклға дейінгі барлық 
жанрды к�рерменге паш еткенін қалайды. 

Осыдан бірнеше жыл бұрын Ольга 
Рос товщикова би театрын ашуды ар ман-
даған болатын. Түрлі мюзикл, хо реогра-
фиялық спектакль қою, ыммен ән салуды 
паш ету, басқа да салаларды мең гертіп, 
тәрбиеленушілер жаңа қы рынан таныту 
оның арманы еді. 2020 жылдан бастап 
оның 9 тәрбиеленушісі Сәбит Мұқанов 
атындағы облыстық қазақ сазды-драма 
театрына жұмысқа қабыл данды. Бүгінде 
театрдың штатында ресми түрде жұмыс 
істеп жүрген Sensitive мү шелері жаңа ба-
ғыттарды меңгеруде. Кіші және орта топ 
мүшелері – облыстық есту қабілеті бұзыл-
ған балаларға арналған арнайы мектеп-
интернаттың тәрбиелену шілері. Дегенмен 
40 адамнан құрылған ұжым – тұтас бір 
отбасындай. 

«Мен �з балаларымды ешқашан тастап 
кете алмаймын. Олармен бірге �сіп-�ніп, 
дамып-жетілуді қалаймын. Тәрбиелену-
шілерім мені ерекше ынталандырады әрі 
шексіз шабытқа б�лейді. 8лемдегі ең 
әдемі тіл – би тілі арқылы к�рерменмен 
қауы шып, қуанта берсек деймін», – деп �з 
ойымен б�лісті «Құрмет» орденінің иегері 
Ольга Ростовщикова. 

Ол �з тәжірибесімен б�лісіп, басқа 
�ңір лерде филиал ашуға да дайын. Тек ол 
үшін бұл іске жан-тәнімен берілген, саңы-
рау балалармен жұмыс істеуге дайын 
хореограф қажет. 

Бүгінде Sensitive орындалған арман 
деуге болады. Кезінде мектеп-интернат 
табалдырығын имене аттаған жас қыз 
жобаның сәтті болатынына іштей сенген 
еді. Табысқа жетелейтін шексіз идеяла-
рының арқасында к�ркемдік жетекшінің 
ойы іске асып, Sensitive барлық қырынан 
әлемге танылып, толыққанды, жұлдызы 
жарқыраған ұжымға айналды. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

МУЗЕЙДЕ МУЗЕЙДЕ 
ӨТКЕН ӨТКЕН 
МАЗМҰНДЫ МАЗМҰНДЫ 
КЕШКЕШ

10 тамыз к�ні Алматы �а-
ласы музейлер бірлестігі Ахмет 
Байт!рсын!лы музей-�йінде 
Абай %!нанбай!лыны� д�ниеге 
келген к�ніне орай «%аза�ты� 
бас а�ыны – Абай» атты та ным-
ды� дәріс �тті. Шара"а зиялы 
�ауым, �нерпаздар және Алма-
ты �аласы музейлер бірлестігіне 
�арасты музейлерден келген 
�ызметкерлер �атысты. Шара 
бастал"ан"а дейін келушілерге 
музей-�й жәдігерлері таныс-
тырылды. Таныстыруды Ахмет 
Байт!рсын!лы музей-�йіні� 
э к с к у р с о в о д ы  М а н а т ж а н 
Аширов ж�ргізді.  

Сағат 11.00-де «Қазақтың бас 
ақыны – Абай» атты танымдық дәріс 
басталды. Ұлттың ұлы ұстазының 
үйінде ұлы тұлғаның туған күніне 
орай �ткелі жатқан шараның шы-
мылдығын Алматы қаласы музейлер 
бірлестігінің �кілі Тарыбаев Қайрат 
Сағынғалиұлы ашып берді.

Шараны музей-үйінің б�лім 
меңгерушісі, ақын 8ділет Ахметұлы 
жүргізді. Абай атындағы республи-
калық мамандандырылған дарынды 
балаларға арналған орта мектеп-ин-
тернатының түлегі, әл-Фараби атын-
дағы ҚазҰУ-дың 2-курс докто ранты, 
�нерпаз Абзал Жаңабай Шәкәрімнің 
«Бұл ән басқа әннен �згерек» атты 
әнін орындап мерейлі сәттің сал-
танатын асырды. Ахмет Байтұр-
сынұлы музей-үйінің жетекшісі, ах-
меттанушы ғалым Райхан Сахы бек-
қызы «Абай және Ахмет ара сындағы 
үндестік» атты танымдық дәріс 
оқыды. Дәрісте Р.Сахыбекқызы 
Ахмет Байтұрсынұлы бастаған Алаш 
зиялылары шығарған «Қазақ» газеті 

к�терген жүктің маңызы мен ұлт 
тағдырының ісіне келгенде арыс тар-
дың жұдырықтай жұмыла білгенін, 
«Қазақтың бас ақыны – Абай» атты 
тұрақты тіркеске айналған ұлы с�зге 
Абай даналығы мен парасатын тең 
сыйдырған Ахметтің сұңғылалығын 
тілге тиек етті.

 Белгілі күйші, Алтай, Іле, Тар ба-
ғатай күйшілік мектебінің �кілі, 
Қазақстан күйшілер одағының мү-
шесі Сарқытбай Қалиұлы күйшілік 
мектептің бірнешеуін қамтып күйлер 
орындап берді. Профессор, музей-
үйдің ғылыми қызметкері Светлана 
Смағұлова хакім Абайдың қайраткер-
лік қырын таныстырып �тті. С�з 
тізгінін ұстаған 8. Ахметұлы �зінің 
хакім Абай рухына арнап жазған 
«Жалғыз» атты �леңін оқып берді. 
Ұлт ұстазы тағылым мектебін к�руге 
келген Жетісай қаласы Б.Момышұлы 
атындағы мектептің оқушылары, 
ағайынды Ахылбек Ислам мен 
Ахылбек Назым Абай �леңдерін 
жатқа оқып, к�пшілікті сүйіндірді. 

Іс-шараның аса құнды жәдігері 
– Абайдың домбырасын Ықылас 
Дүкенұлы атындағы музыкалық ас-
паптар музейі к�пшілік к�зайымына 
айналдырып, бұл домбыраның 
тарихын аталған музейдің ғылыми 
қызметкері Раушан Айболқызы та-
ныстырды. Ал Ахмет домбырасының 
табылу тарихын Райхан Сахыбекқызы 
түсіндіріп �тті. 

Жиын соңында �нерпаздарға 
Алматы қаласы музейлер бірлестігі 
дайындаған алғысхат және кітаптар 
ұсынылды. 

Нұрлан ОКТЯБР, 
Ахмет Байтұрсынұлы 

музей-үйінің қызметкері
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 Бар к�нк�рісі �орасында�ы бес 
т�я� малына тірелген ауылда�ы 
а�айын �азір шырылдап отыр. Мал 
жаятын �лтара�тай жайылым мен 
шабынды� жерді� азды�ы �з ал-
дына, енді жаз бойы жауын-шашын 
болмауынан әрі �ара �ар�аны� 
миы �айнайтын аптап ысты�тан 
ш�п шы�пай, �у та�ырдан ш�п 
жинай алмай �ал�ан �алы� ж�рт 
әбден ты�ыры��а тірелген. 

 Ақмола облысы аумағында жайылым 
жердің тапшылығы аса �ткір тұрғаны 
осыған дейін де бірнеше мәрте к�теріл ген. 
Ауыл дың маңында мал жайып, ш�п ша-
батын жер таппай қалатын жұрт енді осы 
қыста нақты жұт бола ма деп қатты алаң  -
дайды. Ала жаздай жаңбыр болмауы ның 
салдарынан бүгінге дейін белуардан 
келетін қалың ш�п шығатын жерлерде 
биыл �сімдік атаулы мүлде селді реп 
кеткен. Бойы аласа әрі аса сирек. Кей 
жер лер тіпті тақырға айналыпты. Сол се-
беп ті ш�птің бағасы да қымбаттап барады. 

Бір орам ғана түк ш�птің �зі 10 мың 
теңгеге жетіп, ал тіркеме ш�птің құны 
100 мың теңгеден асып жығылғаны ауыл 
жұртын алаңдата бастады. Малды бағып-
күтудің құны енді оны сатып пай да 
табудан асып кететінін айтқан ауыл дағы 
ағайын енді қолындағы малынан да 
айырылып қаламыз ба деп алаңдайды. 

– %ңірдің барлық аумағындағы жағ-
дай қазір аса күрделі. Жауын-шашынның 

болмауынан егістік алқаптарының да 
жағдайы мәз емес. Егіннің масақтары 
әл деқашан сарғайып кеткен. Ол да 
болар-болмас кішкентай ғана. Сондық-
тан биыл астықтың к�лемі де аз болатын 
сияқты. Ал ш�пке келсек, шоқ-шоқ 
ормандардың арасы мен �зен-к�лдердің 
айналасында ғана болмаса, жазық да-
лаларда ш�п мүлде жоқ десе де болады. 
Осыған дейін 6-7 тіркеме ш�п алатын 
жерлерде қазір бір тіркеме ш�п те шық-
пай қалған. Жайылым жердің бәрі 
тақырланып барады. Биыл ш�пті қалай 
жинап аламыз деп жұрттың бәрі дағ-
дарып, қайтерін білмей отыр. Ш�п бол-
маса мал бағудың �зі қып-қызыл шығын 
болғалы тұр. Ш�п сатумен айналысатын 
ша руалардың бағасы да удай. +р тір-
кемесін одан сайын бұлдап, құнын ас-
пандатып алған. Ол, әрине, заңды құ-
былыс. Жергілікті билік бағаны ба-
қылауға алып, жем-ш�птің құнын бір 
межеде ұстауына жәрдем берсе жақсы 
болар еді. Бес-алты тіркеме ш�пті шап-
тырып алу үшін ғана 100 мың теңгеден 
астам қаржыны шығындауға тура келеді. 
Ал ш�пті сатып алсақ, бұдан тағы бірне-
ше есе асып түседі. Бірақ азық-түліктің 
бағасы жүгенсіз кетіп жатқанда жем-
ш�п тің құнын тұрақтандыру бола 
қоймас деп қапаланамыз, – дейді Зеренді 
ауданының тұрғыны Ерден К�пжасаров. 

Ауыл жұрты жайылым жердің де 
тапшылығы жердің тақырланып кетуіне 
басты себепші болғанын айтып отыр. 

Мал тұяғына тапталып, алақандай жерді 
малдың шиырлай беруінің салдарынан 
осыған дейін мал оты болған ш�птің к�п 
түрі мүлде жойылып кеткен. Есесіне 
оның орнын зиянды ш�птер басып кет-
кен. Мұны саланы зерттеген ғалым дар 
да мойындап отыр. 

– Жайылым жердің аздығынан т�рт 
түлікті тоқымдай ғана жерде иіре беру-
ден, оның үстіне биылғы аптап ыс-
тықтан облыстың барлық аумағында 
ш�п шық пай қалды. Шаруалардың 
жағдайы шынымен қиынға түсіп тұр. 
То пырақ сортаңданып, деградацияға 
ұшырауда. Топырақтың құнары т�-
мендеп кеткен. Сондықтан ауыл шаруа-
шылығы мен ғылымға назар аударыл-
маса, жағдай одан сайын құлдырай 
бермек, – дейді Ауыл шаруашылығы 
ғылымдары акаде миясының академигі, 
биология ғылы мының докторы +білжан 
Құсайынов. 

%ңірде жем-ш�птің аздығын облыс-
тық Ауыл шаруашылығы және жер қа-
тынастары басқармасы басшылығы да 
мойындады. Жауын-шашынның азды-
ғынан іргелі шаруашылықтардың �зіне 
жем-ш�п қорын әзірлеу аса қиынға түс-
кен жайы бар. Дегенмен басқарма об-
лыстағы шаруашылықтар ш�п қорын 
әзір леуге барын салып жатқанын 
жеткізді. 

– +рине, мал шаруашылығы сала-
сының дамуы тікелей тиісті жем-ш�птің 
қаншалықты әзір болуына байланысты. 

Жауын-шашын биыл �те аз болды. +рі 
күннің аптап ыстығына байланысты 
ш�птің шықпай қалуына әсерін тигізді. 
Дегенмен облыста ш�п шабу науқаны 
әлі де жалғасып жатыр, шаруалар ба-
рынша әрекеттеніп жатыр, – дейді 
Ақ мола облысы Ауыл шаруашылығы 
және жер қатынастары басқармасы 
бас шысының орынбасары Еркеш 
+ленов. 

Облыстық басқарма мәліметінше, 
�ңір дегі жем-ш�п қорын жеткілікті ету 
мақсатында 1,6 мыңға жуық жұмыс 
бригадасы, 12 мыңнан астам трактор, 
1 мыңға жуық ш�п шапқыш, 2,5 мың 
шамасында тіркеме шалғы, 850 ш�меле 
үйгіш және басқа да техника жұмыл-
дырылған. Бүгінге дейін шамамен 966,1 
мың тонна ш�п жиналған. Бірақ бұл 
облыс қажеттілігін толықтай қанағат-

тандырмайды. +зірге қажетті жем-
ш�птің тек 73,8 пайызы ғана жиналған. 
+лі кемінде 1 308 тоннадан астам ш�п 
қажет. Шаруалар ш�птің буыны қатып, 
сарғайып қурап кетсе де қалған ш�п 
қорын толықтыруға тырысуда. 

Ведомство �ңірде малға қажетті 
дәруменге бай арнайы егілген жем-
ш�птің де қоры аса мәз емес екенін 
жеткізді. Басқарманың дерегіне сенсек, 
облыста биыл жаздық егісте жем-ш�п 
223,4 мың гектардан астам алқапқа егіл-
ген. Оның ішінде малға берілетін сүрлем 
үшін 13,5 мың гектарға жүгері себілген. 
Мұнымен қоса, 137,3 мың гектар алқапқа 
біржыл дық, 45 мың гектар жерге к�п-
жылдық ш�п себілген. 

Алайда жем-ш�птің қазіргі қоры 
жылдағыға қарағанда айтарлықтай аз.     
1 300 тоннадан астам ш�п, 260 мың тон-
на қысқы пішен, 190 мың тонна сүрлем, 
750 мың тонна сабан мен 650 мың тонна 
басқа да құрама жем-ш�п дайындау 
қажет. Ал оған ауа райының қолайсыз 
болып, аптап ыстықтан ш�птің сұйық 
шығуы мүмкіндік бере қоймаған. 

Ресми деректерге жүгінсек, жем-ш�п 
пен астықтың биылғы шығымы тұтас 
республика аумағында аса қиын жағ-
дайда. +сіресе, Қарағанды, Павлодар 
облысында жем-ш�п пен астықтың 
шығымының т�мендігі шаруаларды аса 
күйзелтіп отыр. 

Түйінді мәселені шешу үшін об лыс-
тық әкімдіктерден бастап Ауыл шаруа-
шы лығы министрлігі мен Үкімет тиісті 
шешімді дереу қабылдап, шаруалар мен 
қорасында бес тұяқ малын қалай бағарын 
білмей дағдарған қарапайым ауыл адам-
дарын тығырықтан шығарар жол тап-
паса, қыс ортасында жұт тың болмасына 
ешкім кепілдік бере алмас... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы 

Тіршілігін те�ізбен байланыс-
тыр�ан Арал ��ірі хал�ы келешегіне 
ала�даулы к�й кешіп отыр. Су мар-
жанын с�зіп, атакәсіпті� желкенін 
керген ж�ртшылы� т�рмысы ��л-
дырап бара жат�анын айтып, м��ын 
ша�ты. Халы�ты� уәжіне ��ла� т�р-
сек, биыл келген мол судан �айыр 
болмай т�р�анын ал�а тартады. 

Тұрғылықты халықтың айтуынша, күн 
санап Кіші Арал теңізінің болашағы бұ-
лыңғыр тартып барады. Қазір К�к-
аралдағы су деңгейі вегетациялық ке-
зеңнің әсерінен күрт азайып кеткен. Оған 
Сырдариядан түсетін су м�лшерінің 
т�мендеуі және ап тап ыстықтан судың 
булану м�лшері нің артуы кері әсер етіпті. 

«Вегетациялық кезеңнің әсерінен 
дария суының деңгейі биыл да түсіп кетті. 
Яғни, Сырдариядан келетін су м�лшерінің 
күрт азаюына байланысты теңіз деңгейі 
48,80 белгісіне жетіп, судың тұздылығы 
артып барады. Теңізде су маржаны да 
азайды. %йткені тұзды су уылдырық шашу 
былай тұрсын, балықтардың мекендеуіне 
де қауіп туғызып тұр. Дарияда су тапшы. 
Соның салдарынан жағалай қоныстанған 
елдің еккен азын-аулақ бау-бақшасына су 

жетпей жатыр. Жағдай бұлай жалғаса 
берсе, тұрғылықты халықтың тұрмысы 
т�мендеп кететін түрі бар», – деп түсіндірді 
бұл жайында «Тұран ойпаты-Арал теңізі» 
қоғамдық бірлестігінің атқарушы ди-
ректоры Айжарық Ералиев. 

Жергілікті жұртшылықтың айтуынша, 
былтыр басталған б�гет жұмысы да к�ңіл 
к�ншітпейді. Бұл жұмыстарға Үкіметтен 5 
млрд теңге қаралған болатын. Бұл қара-
жатқа кезең-кезеңімен жоспарлы жұмыс-
тар атқарылуы тиіс. Алайда �ңір халқы 
бү гінде ж�ндеу жұмыстары тоқырап тұр-
ғанын алға тартады. Халық соның се бебін 
білмей, әрі-сәрі күйде жүр. Сондай-ақ 
«Сарытерең» каналының да жағдайы мүш-
кіл. Каналды құм басып, келешегі бұлың-
ғыр тартып тұрғанына алаңдаулы.

«Теңізде аулайтын балық қалмаған-
дықтан, балықшы қауымы тағы сенделіп 
кетті. «Қой к�рмеген қуалап �лтіреді» 
дегеннің кері келіп, баз біреулер теңізді 
теңдей б�ліп алып, майшабаққа дейін 
тауысты. Жергілікті тұрғындар бірлі-жа-
рым малына ш�п шабатын жер таппай, 
�зара таласып жатыр. Ауылдардағы 
жайылым және шабындық жерлердің күйі 
қашқан. Бұл тұрғыда Аралды құтқару қоры 
меншігіндегі Барсакелмес қорығы мен 
орман шаруашылығының жұмысына 
халықтың к�ңілі толмайды. Соның ішінде 
ауданға қарасты Жаңақұрылыс пен 
Қаратерең ауылындағы бұқараның жағ-
дайы сын к�термейтін күйге жеткен», – 
деп ойын толықтырды қоғамдық бірлестік 
директоры.

Онсыз да теңізге ш�ліркеген халық 
енді жайылым жердің тапшылығынан 
зардап шегіп отырғанын айтады. Елеусіз 
қалған елді мекен аз емес. Сондай атал-
мыш ауыл тұрғындары тұрмыс кешу күн 
санап қиындап тұрғанына алаңдаулы. 
Жағдай түзелмесе, тоқырау жылдарын-
дағыдай жайлы мекенге үдере к�шуден 
басқа амал қалмай тұрғанын жеткізді.

«Біз Арал ауданынан шалғай орна-
ласқан Қаратерең ауылында тұрамыз. 
Қазір ауыл халқының 70 пайызы жұ мыс-
сыз. Биыл Сырдария суының т�мендеуіне 
байланысты балық болмай, халықтың 

тұрмыстық ахуалы күрт нашарлады. Онсыз 
да теңізді аймақта балық шаруа шылығы-
ның болашағы бұлыңғыр тартып тұр. 
Соған орай ауыл халқы мал �сіруге бет-
бұрыс жасады. Алайда Барсакелмес қо-
рығы мен орман шаруа шылығы ауыл ма-
ңын  дағы мал жайылымы жерлерін б�ліп 
алды. Соның салдарынан ауыл халқы 
жайылым және шабындық жерге зәру 
күйде отыр. Елдің жайын ойлап, ең болма-
ғанда тұрғылықты халықтың т�рт түлігін 
түлетуге жағдай жасалса нұр үстіне нұр. 
Бірақ халықтың талабын есітер құлақ та-
бы лар емес», – деп мұңын шағады Қарате-

рең ауылының тұрғыны Ғарифолла 
Еңсегенов.

Осылайша, ауыл тұрғындары балық 
шаруа шылығынан береке қашқанын айтып 
отыр. Бұл аздай, т�рт түлігін тү летуге де мүм-
 кіндік жасалмай тұрғанына ашы нады. Сон-
дықтың шалғай ауылдар дың тұрмыстық 
ахуа лына мән берілсе деген жанайқайын 
жет  кізіп отыр. Теңіз тағдырына бейжай қа-
ра  май, ауылға тиесілі жайылым және ша-
бын дық жерлер ел игілігіне берілсе деген 
та лап-тілегі бар.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ÒÀҚÛÐ ÆÅÐÒÀҚÛÐ ÆÅÐ
ТЫҒЫРЫҚҚА ТІРЕП ТҰРТЫҒЫРЫҚҚА ТІРЕП ТҰР
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«Ауыл аманаты» партиялы� 
жобасын солт�стік�аза�стан ды�-
тар �уана �абылдады. �азірді� 
�зінде оны� игілігін к�ріп отыр�ан 
азаматтар бар. Соларды� бірі – 
�ызылжар ауданына �арасты Ча-
паев ауылында т"ратын �айма-
�овтар отбасы. Бірнеше жылдан 
бері �ымыз баптаумен айналыса-
тын олар енді мал басын к�бейтуге 
ниетті.

Қаймақовтардың отбасылық биз-
несінің тасы �рге домалағалы бір неше 
жылдың жүзі болды. Кәсіпкердің 
айтуынша, 2000 жылдардың бас кезінде 
ауылда екі қолға бір күрек табу мүмкін 
болмағандықтан, олар �з қорасындағы 
сиырдың сүті мен етін, сондай-ақ қой 
етін сатып, мал шаруашылығын табыс 
к�зіне айналдырды. Кейін жалғыз биесін 
сауып, қымыз �ндіруді қолға алған. 

Отағасы Дулат к�пбалалы отбасында 
тәрбиеленгендіктен, еңбекке ерте ара-
ласқан. Үйдегі он баланың барлығы 
жас тайынан мал бағып, сиыр, бие сауу-
ды үйренген екен. %з отбасын құрғаннан 
кейін кәсіпкер зайыбы Қарлығашты да 
бие сауып, қымыз баптауға үйреткенін 
айтады. Олар осы істі кәсіп еткелі жиыр-
ма жылдан асты. 2014 жылы респуб ли-
калық «Бал қымыз» байқауында екінші 
орын алған. 

Олардың баптаған қымызы бүгінде �з 
ауылдастары ғана емес, петропавл дықтар 
арасында да үлкен сұранысқа ие. Соған 
байланысты енді мал басын к� бейтіп, 
�ндірілетін �нім к�лемін арттыру міндеті 
�зекті болып отыр. Бұл ретте «іздеген-
ге – сұраған» дегендей, «AMANAT» 
партиясы мен ел Үкіметінің бірлескен 
«Ауыл аманаты» жобасы кә сіпкер үшін 
уақытылы қолға алынған шара болды. 

Дулат Қаймақов бұл жоба туралы 
«AMANAT» партиясының Қызылжар 
аудандық филиалы т�райымы, ау-
дандық мәслихат депутаты Гүлсім 
Кәрімованың Чапаев ауылының 
тұрғындарымен кез десуі барысында 
естіп біліпті. Тиімді не сие леу шарттары 
бірден оның қызығу шы лығын туғыз-
ған. Алдымен кәсіпкерге қажетті ақыл-
кеңес беріліп, кейін биз нес-жоспар 
жасауға к�мек к�рсетілді. «Қарызсыз 
қоғам» партиялық жобасы аясында оқу 
курсын аяқтап, тиісті сертификат 
қолына тиді. 

Бүгінде бағдарлама операторы – 
«Солтүстік» әлеуметтік-кәсіпкерлік 
корпорациясы оған 8,6 миллион теңге 
несие беруді мақұлдады. Қолына 
тиген бұл қаржыға шаруа жеті бас 
Қамбар ата түлігін және қымыз �н-
дірісіне қажетті құрал-жабдық сатып 
алуды жоспарлап отыр. Қазір оның 
қорасында алты бие бар. Бұл аздық 
етіп отырған к�рінеді. 

«Бұған дейін біз «Ауыл аманаты» 
жобасы және оның мүмкіндіктері туралы 
естімеппіз. Бұл бастама – ауылдықтарға 
�з кәсібін дамытып, пайда табуға шы-
нымен жақсы сеп. Ауылда басты табыс 

к�зі мал шаруашылығы екені белгілі. 
Соңғы кезде барлығы, соның ішінде 
жем-ш�п те, мал азығы да қымбаттауда. 
Шабындық жер тапшылығы сезілуде, 
құрғақшылық та б�гет жасайды. Сон-
дықтан ауылдықтар қолдауға мұқтаж. 
К�пшілігі қиындықтан қорқып, мал 
ұстағысы келмейтіні рас. Бұл ретте 
«Ауыл аманаты» жобасы оларды мал 
шаруашылығын дамытуға ынталандыра 

түседі деген ойдамын. Банктің несиесі 
қымбат болғандықтан, оған аса жолай 
қоймаймыз. Шыным сол, бұдан басқа 
тиімді несие к�ргем жоқ. ;рі партия 
қызметкерлерінің �здері қажетті құ-
жаттарды жинастырып, барлығын тү-
сіндіріп, �з білгенімен б�ліседі. Ауыл-
дық тарды с�збен емес, іспен қолдау 
деген осы», – дейді кәсіпкер Дулат 
Қаймақов.  

Оның ойынша, Чапаев ауылының 
орналасқан жерінің ыңғайлылығын да 
пайдаланып қалған ж�н. Елді мекен 
Астана-Петропавл тасжолының бо-
йынша орналасқан. Осыған орай 
кәсіпкердің �зі �ндірген қымызды сату 
нарығын да кеңейте түспек ойы бар. 

«Ауыл аманаты» жобасы тұрғын-
дардың табысын арттыруға бағытталған. 
Оның аясында ауылдықтар 2,5 пайыздық 
несие алып, кез келген кәсіп түрін да-
мыта алады, сонымен қатар әлеуметтік-
�ндірістік кооперативтерге бірігіп, мал 
және �сімдік шаруашылығымен айна-
лысуына, лизингке техника сатып алуға 
да болады. 

«AMANAT» партиясы Солтүстік 
Қазақстан облыстық филиалы баспас�з 
қызметінің мәліметінше, «Ауыл ама-
наты» жобасы басталғаннан бері Сол-
түстік Қазақстан облысы бойынша 
2 мил лиард 64 миллион теңгден астам 
сомаға 272 �тінім келіп түсті. Бүгінде 
шамамен 614 миллион теңгеге 79 �тінім 
мақұлданды. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

«Ауыл аманаты» партиялы�

ÅҢÁÅÊÒІҢ ÊˉÇІÍ ÒÀÏҚÀÍÅҢÁÅÊÒІҢ ÊˉÇІÍ ÒÀÏҚÀÍ

Атырауда со��ы кездері бала-
ба�шаларда о�ыс жа�дай к� бейді. 
Со��ы екі ай ішінде бала ба�ша�а 
барып ж�рген б�лдіршінні� бірі 
сауса�ынан айырылды. Екінші 
сәби дене жара�атын алды. Атап 
�тер жайт, о�и�аны� екеуі де ән-
шейін де ма�та�анда жарнамасы 
жер жаратын жекеменшік балаба�-
шаларда бол�ан.

Бұған дейін белгілі болғандай, 26 
маусым күні Атыраудағы «Нартайлақ» 
жекеменшік балабақшасында бүлдіршін 
саусағынан айырылған еді. Оқиға қо-
ғамдық резонанс тудырып, әлеуметтік 
желілерде ата-аналар құзырлы органдар-
дан жеке балабақшалардың бірін қал-
дырмай тексеруді талап етті. Біз зардап 
шеккен баланың әкесіне хабарласып, 
оқиғаның мән-жайын анықтап сұрадық. 
Аяқастынан қиын жағдайға тап болған 
әке оқыс жағдай туралы ата-анаға бала 
ауруханаға жеткізілгеннен кейін ғана 
хабарланғанын әлі түсіне алмай жүр.

«Біз барған уақытта дәрігерлер ба-
ланың қолын тігіп, медициналық к�мек 
к�рсеткен екен. Баламның саусағының 
тырнаққа жалғанған буыны үзіліп 
кеткен. Дәрігерлер үзілген буынды қайта 
жалғап, тігу мүмкін емес дейді. Тәрбие-
шілердің айтуынша, бала әткеншекте 
ойнап отырып, оқыс құлаған. Салдары-
нан осындай жағдай болған. Бірақ 
балабақшадағы әткеншек қауіпсіз. Тап 
осы әткеншектен мұндай жағдай болуы 
мүмкін емес», – дейді баланың әкесі 
Ержан Елеуұлы.

Айтуынша, баласы 2 жылдан бері осы 
балабақшаға барып жүрген.

«Бұған дейін де кейде денесінің бір 
жері к�геріп, жырылып келіп жүрді. 
Бірақ оған мән бермейтінбіз. Қанша 
дегенмен, бала ғой, сүрініп, құлауы 
мүмкін. Бұл жағдай балабақшаның ба-
лаларға жауапкершілікпен қарамайты-
нын к�рсетіп отыр», – дейді ол.

Қазір бүлдіршіннің ата-анасы поли-
цияға шағым түсірді. Т�рт жасқа енді 
толған бүлдіршін қазір жарақат алып, 
үйінде жатыр. Атырау облысының По-
лиция департаменті аталған дерек бо-
йынша сотқа дейінгі тергеу басталғанын 
хабарлады.

%ткен аптада Атырауда тағы да же-
кеменшік балабақшада сәби зардап 
шекті. Бұл туралы Самал Тұқпатова 
есімді атыраулық ана әлеуметтік желіде-
гі парақшасына жазып, к�птен к�мек 
сұрап дабыл қақты. Дамуында тежелу 

белгісі бар ерекше баласының балабақ-
шадан арқасының зақымданып келгенін 
жазған ананың жанайқайы лезде к�птің 
қолдауына ие болды. 

Сәбидің анасы Самалдың айтуынша, 
баласы «Зейнеп – ;мина» балабақша 
желісі филиалдарының біріне барып 
жүрген. 

«Үйге әкелгеннен кейін киімін шеш-
кенімде балам қатты жылады. Басында 
түсінбедім. Кейін арқасын қарағанымда 
зақымданғанын к�рдім. Дереу бала-
бақшаға барып, директоры, тәрбие-
шісімен кездестім. Бірақ маған камера-
дағы жазбаны к�рсетпей отыр. Іс қоз-
ғалды. ;ділдікке қол жеткіземін», – деді 
Самал Тұқпатова.

Оқиғаға байланысты Атырау облысы 
әкімінің орынбасары Жасұлан Бисем-
биев пікір білдіріп, жағдайдың бақылауда 
екенін жазды.

«Атырау облыстық Білім беру бас-
қармасы мен Атырау қалалық білім 
б�ліміне оқиғаны зерделеуге байланысты 
тапсырма бердім. Кез келген баламен 
жұмыс істейтін орталық ең алдымен 
жауапкершілікті сезінуі тиіс», – деді 
Жасұлан Бисембиев.

;леуметтік желілерде шу болып жат-
қан жағдайға байланысты «Зейнеп – 
;мина» балалар бақшасы әкімшілігі 
мәлімдеме жасады. 

«Мәселе бойынша міндетті түрде 
тек серіс жүргізіледі, кінәлі адамдар 
анық талған жағдайда заң жүзінде жаза-
ланады», – деп жазды балабақша әкім-
шілігі Instagram желісіндегі ресми 
парақшасында.

Жалпы, бұл Атыраудағы балалар 
орталықтарына қатысты бірінші жағдай 
емес. Осыдан үш жыл бұрын Атырауда 
«Алтын балық» мамандандырылған 
балабақшасында балаларды аяусыз 
ұрып-соққан тәрбиеші т�рт жылға бас 
бостандығынан айырылды. Күні кеше 
Атыраудағы балаларды оңалту орталы-
ғының тәрбиешісіне қатысты қылмыс-
тық іс қаралып, балаларды тәрбиелеумен 
емес, ұрып-соғумен айналысып келген 
қызметкер 4 жылға сотталды. Тізе бер-
сек, мұндай жағдай к�п. 

К�пбалалы ана Мәлике Мәлікқызы 
баланы балабақшаға беруге мүлде қарсы. 

«Қазір желіні ашып қалсақ, үлкенге 
де, кішіге де к�рсетілген қорлыққа толы 
ақпарат қаптап жүреді. «Шегірткеден 

қорыққан егін екпейдінің» кебін ки-
геннің бірі мен. %зімнің бес балам бар. 
Ешқайсысын да балабақшаға бермедім. 
Балаларымды �зім бағамын. ;рі қарай 
мектеп жасына жеткенше ата-әжесі 
к�мектеседі. Мен баланы ерте жастан 
дамытуды қолдайтын адаммын. Күніне 
2-3 сағатқа балаларымды дамыту ор-

талықтарына тасып жүріп, мектеп 
жасына жеткізген жайым бар», – дейді 
ол.

Білім саласының ардагері Қанаш 
Шыңдыбайқызы балабақшаларда талап 
күшею керегін айтады. 

«Мейлі ол мемлекеттік, мейлі жеке-
мен шік балабақша болсын, ең әуелі сол 
бақшаның басшысы әр бала үшін жауап-
кершілік барын сезіне білуі керек. Сон-
дай-ақ мамандарды жұмысқа қабылда-
ғанда оның дипломы, еңбек �тілімен 
бірге психологиялық жағдайына да мән 
берген дұрыс. Тобындағы бала к�п ауыр-
ды ма, топ шараларына белсенді қатыс-
пай ма немесе тобында бір бала оқыс 
құ лады ма – осындай кездерде тәрбиеші-
нің жалақысының белгілі бір б�лігін 
кесіп отыру керек. Қазір тәрбиешілер 
баладан бұрын үйге кетіп қалуға асығып 
тұрады. Темірдей тәртіп пен талап 
болмаған жерде �су болмайды», – деді 
ардагер ұстаз.

Қалай десек те, ата-ана балабақшаға 
бүлдіршінін аманаттап береді. Сон дық-
тан баланың �мірі мен қауіпсіздігі аяққа 
тапталмауы тиіс.

Баян ЖАНҰЗАҚОВА, 
Атырау облысы

ÀÌÀÍÀÒ ÒÀҒÀÍ ÁÀËÀ ÀÌÀÍÀÒ ÒÀҒÀÍ ÁÀËÀ 
ÀÌÀÍ ÆҮÐÑÅ ÅÊÅÍ...ÀÌÀÍ ÆҮÐÑÅ ÅÊÅÍ...
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КӨШЕ 
МЫСЫҚТАРЫ

«ҚОНЖЫҚТЫҢ» ҚОМАҚТЫ СЫЙЫ

Бұл жобаны Animal Security қоғам-
дық қоры Алматы қаласы Кәсіп-

кер лік және инвестициялар басқарма сы-
мен бірлесіп әзірлепті. Қазір қалада 20 
үй шік бар. Жыл соңына дейін тағы 50 
үй шік салынады. Қараусыз қалған мысық-
тар ға арнап дайындалған үйшіктер қала-
ның Медеу, Алмалы аудандарында орна-
тыл ған. Үйшіктерді мекендейтін мысық-
тарға вакцина салынған. Яғни, тұрғындар 
үшін қауіпсіз. Ал үйшіктердің тазалығы 
мен қауіпсіздігіне кім жауапты? Осы ж+-

нінде Animal Security қоғамдық қорының 
бас шысы Наталья Сульжиктен сұрап біл-
дік:

– Жобаның негізгі мақсаты – жануар-
лар ға к+ңіл б+луді, адамгершілікпен қа-
рауды насихаттау. Жақында қаңғыбас 
мы  сықтарға арналған үйшіктер Бостан-
дық, 6уезов аудандарында да орнатылады. 
Үйшіктер дайын тұр, тек әкімдіктің рұқсат 
бер уін күтіп отырмыз. Ағаш күркелердің 

таза лығына арнайы бекітілген мамандар 
жауап  береді. Олар аулада залалсыздандыру 
жұмыстарының жүргізілгені жайлы есеп 
бе ріп отырады. Біз тұрғындардың +тініш 
беруі арқылы жұмыс істейміз. Куратор-
лар дың +тінішінсіз үйшіктерді орната 
ал май мыз. Үйшік мысықтарды күтетін 
кура торлар болған кезде ғана беріледі. 
Алда ғы уақытта қаңғыбас иттерге арнал-
ған тәлімбақтар да орнатамыз, – дейді ол.

Мегаполистегі иесіз қалған жан-
уар  ларға үйшіктер орнату мәсе-

ле сі пилоттық жоба негізінде биыл наурыз 
айын да басталған еді. Жануарларды қор-
ғау қорларына жалпы саны 500-ден астам 
+ті  нім келіп түскен. Аталмыш жоба қала 
тұр  ғындарының оң пікіріне ие болып үл-
гер  ген. 6леуметтік желі қолданушылары 
ара  сында бастаманы қолдап, үй жануар-
лары на мейіріммен қарау қажет екенін 
алға тартқан оқырман саны басым. 

«7ркениетті елдерде мұндай күтім 
бұрын нан бар. Уақыт +те келе бұл адамдар 
мен жануарлардың +зара бірлікте +мір 
сүруіне алып келеді. Балалар сүйіспеншілік 
пен махаббаттың, қамқорлықтың не еке-
нін біліп +седі. Осындай құндылықтар 
біз дің әлемге жетіспейді», – дейді алматы-
лық Мисюрина Светлана

Еске салайық, биылғы сәуір айында 
Алматы қаласындағы қараусыз 

қал ған жануарлардың санын ізгілікті түр-
де реттеудің 2021-2024 жылдарға арналған 
бағ дарламасы негізінде қала әкімдігі үй 
жануарларын тегін чиптеу бағдарламасын 
қай та іске қосқан болатын.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

«Бұл – Семей қаласындағы 
ме   ценат Бекбай Баисовтың кер-
уен сарайында тұрған, Абай 
Құ нан байұлы бастаған қазақ 
зия лы лары шай ішкен самау-
рын» де лін ген министрлік мәлі-
ме тінде.

Мәдениет және спорт вице-
ми нистрі Арман Жүдебаев Абай-
дың қазақ мәдениеті мен руха-
ния тына қосқан айрықша үлесін 
ай та келе, қазақтың бас ақыны 
атан ған ұлы тұлғаның +мірі мен 
шы ғармашылығы әлі де толық 
зерттелмегенін атап +тті.

Қазір Ұлттық музей қорында 
Абай Құнанбайұлының +мірі мен 
шығармашылығына қатысы бар 
42 жәдігер сақталған. Олардың 
ара сынан ақынның жеке пай да-
ланған құтысын, к+зі тірісінде 

бас падан шыққан кітаптарды 
және тағы басқа маңызды дүние-
лерді к+руге болады.

�й жануарларына �оамды� орындарда 
�ам�орлы� к�р сету мәдениеті бізді� елде де 
а�ырындап дамып келе ді. Соны� бір мысалы 
ретінде жуырда басталан Алма тыдаы иесіз 
мысы�тара арналан �йшіктер жоба сын атап 
�туге болады. 
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Балалардың бойына ұлттық құн ды-
лық тарды сіңіру қашанда маңыз-

ды. Осыған орай Qonzhyq мобильді қо-
сым шасы жас ұрпақтың ұлттық музыкаға, 
әде биетке, мәдениетке, салт-дәстүрге 
жә не ана тілін үйренуге деген қызығушы-
лы ғын оятуға бағытталған. Қазір қосым-
ша да 150 мыңнан астам тіркелген қол-
дану шы бар. Тіпті, шетелдегі қазақтар 
ара сында да жоғары сұранысқа ие. Qon-

zhyq App қосымшасында халық фольк-
лоры ның классикалық және заманауи 
алтын жинақтамасы енгізілген. Бүгінде 
қосымшада ертегілер, заманауи және ха-
лық әндері, түрлі аспаптағы күйлер, бесік 
жыр лары, классикалық және заманауи 
ақындардың поэзиясы, сонымен қатар 
Абайдың қара с+здерінің жеңілдетілген 
нұсқасы да қоса жүктелген. Мобильді қо-
сым ша идеясының авторлары – 6йгерім 

Исатаева мен 6лия Сәрсенова. Авторлар 
бастапқы кезде балаларға арналған «Қон-
жық Марио» атты ертегілер сериясын 
шы  ғарған. Бұл ертегілер топтамасы кіш-
кен тай оқырмандарға түсінікті тілде, ба-
ла лар психологімен бірлесе отырып жа-
зылған. Кітапшалар бүкіл ел бойынша 
жақ   сы сұраныcға ие болып, сатылды. 
Уа  қыт +те келе авторлар барлық жи нақ-
талған ұлт тық фольклорды мобильді қо-
сым ша ре тін де шығаруды ұйғарады. 
Мо бильді қо сым шаның құрылымына 
ке летін болсақ, күн делікті шығатын ар-
найы Stories бар. Он да балаларға арналған 
қы зықты дерек тер, қазақ тілін дамытуға 
бағытталған ақ параттар шығады. Қосым-
шада син х рон далған мәтін де қоса қарас-
тырылған. Яғ ни, синхрондалған мәтін 
тыңдаумен қа тар оқуға мүмкіндік береді. 
Қосым ша да ғы б+лімдерге келсек, ерте гі-
лер б+лімінде ха лық және авторлық ер  те-
гілер қамтылса, әндер б+лімінде  ба ла-
ларға арналған  1 200-ден астам ән бар. 

Бүгінде қосымшаны пай далану шы-
лар аудиториясы кеңей ген діктен, 

сұра ныс та к+бейген. Осыған орай коман-
да қолдану шы лар дың ұсыныс-тілектерін 
ескере оты рып, жаңаша кон тент жасауда. 

– Қосымшамызда к+пшіліктің құла-
ғын да жатталып қалған ертегілер мен 
күй лер де, к+не, к+бі ести бермеген туын-
ды лар да бар. Ең жиі тыңдайтындарына 

кел сек, Алдар к+се мен Қожанасыр тура-
лы ертегілер және «Адай», «Ақсақ құлан», 
«К+ңіл толқыны» күйлері. Кейінгі ұрпақ-
қа к+п пайда алып келер мұра болуы үшін 
түрлі ұлттық контентпен толықтыру ойда 
бар. Мысалы, салт-дәстүр, ж+н-жорал ғы-
лар, ұмытылып бара жатқан кәделеріміз 
ту ралы айтқымыз келеді. Мақал-мәтел-
дер, жұмбақтар – осының барлығы қо-
сым шамызда болуы үшін жұмыс істеп 
жа тырмыз, – дейді жоба авторы 6йгерім 
Исатаева.

Бұған қоса, Qonzhyq AAP мобильді 
қосымшасы Астана қаласында 

БҰҰ-мен серіктесе отырып, қоғамдағы 

маңыз ды тақырыптарды қозғайтын 
жаңа  ша ертегілердің тұсаукесерін +т-
кізді. Атал ған жобаға Qonzhyq App де-
меу шілік жа сай отырып, жинақтағы 
ер тегілер ды быс талды. Ертегілердің 
ау дио нұсқасын қо сымшадан тегін тын-
дауға болады. 

Мобильді қосымшаның басты ерек-
ше ліктерінің бірі – балаларды оқыту тұр-
ғы сында түрлі әдісті қолдана білген. Қо-
сымша барлық қолданушыға тегін. Қазақ 
жә не орыс тілдерінде пайдалану қол же-
тімді. 

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

Балалара арналан Qonzhyq AAP мобильді �осымшасы $лтты� �$н-
дылы�тарды дәріптейді. %олданыс�а шы��ан к�ні-а� ата-ана лар ды� 
ы�ыласына ие болан �осымшада 250-ге жуы� ертегі, 1 700 ән-к�й және 
т�рлі бесік жыры �амтылан.

жаурамайдыжаурамайды

АЙЫППҰЛ ТӨЛЕП, 
ЕЛГЕ ҚАЙТАДЫ

О�т�стік Кореяа за�сыз кіріп, әуежайдан �аш�ан екі 
�а   за�станды��а �атысты сот �кімі шы�ты. Олар айыпп$л 
т� леп, елге �айтады.

ХАКІМ ҚОЛДАНҒАН 
САМАУРЫН

)лтты� музей �орына $лы а�ынны� �олданан заты – «Ту-
ла» самаурыны салтанатты жадайда табыс етілді. Мә де-
ниет және спорт министрлігінен мәлім еткендей, 1893 жылы 
жа салан, тарихи �$ндылыы жоары жәдігер Абай атын-
даы халы�аралы� мәдениет пен �нерді �олдау �оры атынан 
беріліп отыр.

«Бұл – Қазақстанның халықаралық тағы бір беделді жеңісі. Енді 
Ко реядағы екі жігіт 3 жылға түрмеге тоғытталмай, айыппұл т+леп, 
ел ге қайтатын болды. Айтар, жазар нәрсе +те к+п. Бірақ әлі бітіретін 
шаруалар жетіп жатыр. Алла қаласа амандықта жүздесейік», – деп 
жаз ды қорғаушы Instagram желісінде.

Наурыз айының соңында екі қазақстандық Оңтүстік Кореяға 
кіру ге тыйым салынғанына қарамастан, онда заңсыз кірген болатын. 
Артынша олардың Кореядағы тергеу изоляторында отырғаны белгілі 
болды.

Кезекшi редакторлар –
Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ,

Жанель ҚҰТТЫБАЙ
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